
1-مناقصه گذار: شهرداری محمدیه 
2- کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و باز گشایی پاکت ها از 
طریق در گاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم 
است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و در یافت گواهی امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .
3-موضوع مناقصه: واگذاری عملیات حفظ و نگهداری فضا های سبز مجموعه ناحیه شهری مهرگان شهری 
شهر محمدیه با برآورد اولیه 210/826 - 27/127 ریال از محل اعتبارات داخلی از در گاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به شماره 2001005118000005 به پیمانکاران واجد شرایط و دارای گواهینامه تعیین 

صلاحیت شرکت های خدماتی از اداره کار واموز اجتماعی و صلاحیت ایمنی 
4- مبلغ سپرده: 1/356/360/541 ریال به صورت ضمانت نامه بانکی ) اعتبار سه ماه( و یا فیش واریزی 

نزد بانک ملی شعبه محمدیه به شماره حساب 3100002331001 مطابق شرایط قید شده در سامانه ستاد
5- شهرداری محمدیه در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

6-هزینه های نشر آگهی روزنامه و سامانه ستاد به عهده برنده مناقصه می باشد.
7-درصورتیکه برندگان اول و دوم وسوم حاضر به نعقاد قرارداد نگردد سپرده آنان به ترتیب به نفع شهرداری 

ضبط خواهد شد.
8- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 

9-تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 1401/3/31 می باشد. 
10- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت، تا ساعت 16 روز سه شنبه 1401/4/7 می باشد

11- مهلت زمانی ارسال پیشنهاد تا ساعت 16 روز دوشنبه مورخ 1401/4/20 می باشد.
12- زمان بازگشایی پاکات 9 صبح روز سه شنبه مورخ 1401/4/21 میباشد.

13-پیمانکارانی که در مجموعه های دیگر شهر محمدیه دارای قرار داد جاری باشند در صورت بنده شدن قیمت 
پیشنهادی مورد توجه قرار نمی گیرد و از دور مناقصه خارج می گردد. 

14- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه 
و ارائه پاکت های 

الف- آدرس: استان قزوین شهر محمدیه بلوار امام حسین )ع( شهرداری محمدیه و تلفن 02832562700
و  021  –  41934 سامانه  در  عضویت  مراحل  انجام  ستاد جهت  سامانه  تماس  اطلاعات   ب- 

دفتر ثبت نام 88969737 و 85193768 – 021 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/3/24  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/3/31 

روابط عمومی شهرداری محمدیه 

آگهیمناقصه)دومرحلهای(آگهیمناقصه)دومرحلهای(
نوبتاولنوبتاول

امیر بهمنی شهردار هشتگرد

مشخصات اراضی بند محمد عبدالله

آدرسمبلغ تضمین ریالکاربریمساحت )هکتار(قیمت پایه )ریال(شماره قطعه 

استان بوشهر، شهرستان دشتستان، شهر 64/000/000زراعی633/930/00037029قطعه یک زمین بند محمد عبدالله
آبپخش، نرسیده به روستای بند محمدعبدالله

استان بوشهر، شهرستان دشتستان، شهر 56/000/000زراعی557/260/00032.78قطعه دو زمین بند محمد عبدالله
آبپخش، نرسیده به روستای بند محمدعبدالله

استان بوشهر، شهرستان دشتستان، شهر 67/000/000زراعی667/590/00039.27قطعه سه زمین بند محمد عبدالله
آبپخش، نرسیده به روستای بند محمدعبدالله

استان بوشهر، شهرستان دشتستان، شهر 66/000/000زراعی652/120/00038.36قطعه چهار زمین بند محمد عبدالله
آبپخش، نرسیده به روستای بند محمدعبدالله

استان بوشهر، شهرستان دشتستان، شهر 65/000/000زراعی646/340/00038.02قطعه پنج زمین بند محمد عبدالله
آبپخش، نرسیده به روستای بند محمدعبدالله

استان بوشهر، شهرستان دشتستان، شهر 65/000/000زراعی640/560/00037.68قطعه شش زمین بند محمد عبدالله
آبپخش، نرسیده به روستای بند محمدعبدالله

63/000/000زراعی622/200/00036.60قطعه هفت زمین بند محمد عبدالله
استان بوشهر، شهرستان دشتستان، شهر 

آبپخش، نرسیده به روستای بند محمدعبدالله

60/000/000زراعی599/590/00035.27قطعه هشت زمین بند محمد عبدالله
استان بوشهر، شهرستان دشتستان، شهر 

آبپخش، نرسیده به روستای بند محمدعبدالله

65/000/000زراعی641/410/00037.73قطعه نه زمین بند محمد عبدالله
استان بوشهر، شهرستان دشتستان، شهر 

آبپخش، نرسیده به روستای بند محمدعبدالله

571/000/000زراعی5/661/000/000333جمع
استان بوشهر، شهرستان دشتستان، شهر 

آبپخش، نرسیده به روستای بند محمدعبدالله

مساحت های ذکر شده تقریبی بوده و در زمان تحویل زمین به برنده با حضور متقاضی مجددا مساحی و طی صورتجلسه ای تحویل خواهد شد.

تجدیدآگهیمزایدهتجدیدآگهیمزایده
اجاره شماره اجاره شماره ۵۰۰۱۰۰۱۴۳۱۰۰۰۰۰۲۵۰۰۱۰۰۱۴۳۱۰۰۰۰۰۲ شماره مرجع  شماره مرجع ۲۲

شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر در نظر دارد به استناد ماده 82 قانون 
محاسبات عمومی و ماده 10 آیین نامه معاملات شرکت اراضی تحت مالکیت خود را 
واقع در شبکه آبیاری و زهکشی آبپخش )اراضی بند محمد عبداله( به مساحت تقریبی 
333 هکتار مطابق قوانین و مقررات موجود جهت یک دوره کشت از مرداد 1401 
لغایت خرداد 1402 به صورت آبی )آب مازاد دو نوبت آبیاری تکمیلی و با مشخصات 
ذیل را از طریق مزایده عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده، با بهره گیری 
با شماره مزایده  الکترونیکی دولت )www.setadiran.ir( و  از سامانه تدارکات 
5001001431000002 به صورت الکترونیکی واگذار نماید. - تبصره : آب بهای 
مصرفی مربوط به دو نوبت آبیاری تکمیلی مطابق با تعرفه آب بهای کشاورزی سال 

زراعی 1401-1402 محاسبه و در زمان آبیاری به صورت جداگانه وصول می گردد.
- تضمین شرکت در مزایده باید به صورت ضمانتنامه معتبر بانکی سه ماهه و یا 
واریز وجه نقد به شماره حساب IR040100004001102406375983 و شناسه 
حساب941295010100000000000000000000 به نام تمرکز سپرده جاری 
شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ارائه گردد به 
پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از میزان مقرر، جک 

شخصی، و نظایر آن مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
هزینه خرید اسناد مزایده : مبلغ 1.000.000ریال می باشد که می بایست به 
حساب شماره IR 630100.040.1103403018818 به نام تمرکز وجوه درآمد 
شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و شناسه حساب 
370103473295010000000000000001 واریز و فیش واریزی آن همراه با 

درخواست شرکت در مزایده تحویل گردد.

 هزینه آگهی روزنامه در دو نوبت و تنظیم تعهد نامه محضری به عهده برنده می باشد. 
 زمان انتشار در سایت : 1401/04/23 ساعت 11 صبح .

 آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده :1401/03/31 ساعت 9 صبح 
 تاریخ بازدید: از تاریخ 24/03/1401 ساعت 8 صبح تا تاریخ 1401/04/09 ساعت 
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 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت : 1401/04/11 ساعت 8صبح 

 زمان بازگشایی : 1401/04/11 ساعت 10 صبح 
 زمان اعلام به برنده : 1401/04/12 ساعت 11 صبح 

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی است 
1. برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه 
مراحل فرایند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه 
مربوطه(. پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از 

وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.
٢. کلیه اطلاعات موارد اجاره شامل مشخصات، شرایط و نحوه اجاره در برد اعلان 

عمومی سامانه مزایده. قابل مشاهده و بررسی و انتخاب می باشد.
٣. علاقه مندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی 

الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند.
4. همه قطعات به صورت یکجا اجاره داده می شود و مزایده گران می بایست پیشنهاد 

قیمت خود را برای کل قطعات به صورت یکجا ارائه نمایند. 
مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه: 1456 اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استان ها، در 
سایت سامانه www.setadiran.ir بخش »ثبت نام پروفایل مزایده گر« موجود است.

شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر

وزارت نیرو
شرکت مدیریت منابع آب ایران

نوبت اول

خود تحریمی چگونه 
راه را به روی صنعت بست

سید شجاع الدین امامی رئوف / دبیر انجمن صنایع نساجی ایران
................................................................................................................................................

پس از تحریم ها واردات مواد اولیه از کشــورهای مختلف با مشکلات بسیاری 
در دور زدن تحریم ها و نقل و انتقال پول و اســناد خرید و حمل مواجه بوده و 
برخی اوقات روال های اداری داخلی این مشــکلات را چندبرابر کرده است که 
بسیاری کارشناسان از این مقوله به عنوان »خودتحریمی« یاد می کنند.متاسفانه 
درخصوص پنبه مورد نیاز صنعت نســاجی این مشــکل با تنگناهای بیشتری 
مواجه است و از آن جا که کشور ازبکستان از سال گذشته فروش و صادرات پنبه 
خود را محدود کرده اســت و ترجیح بر تبدیل آن به نخ و ایجاد ارزش افزوده 
بیشتر دارد، واحدهای ریسندگی کشور با توجه به محدودیت های قرنطینه ای 
در خرید پنبه، بخشی از پنبه موردنیاز خود را از هند تامین می کنند.اما هند هم 
به دلیل موانع مربوط به تحریم های بین المللی ایران، پنبه را به مقصد امارات 
بارنامه می کند و چون پنبه جزو کالاهایی اســت که واردات آن نیازمند گواهی 
بهداشــت های بین المللی برای سازمان حفظ نباتات است، هند برای دور زدن 
تحریم ها این گواهی بهداشت قرنطینه را به مقصد امارات صادر می کند.از سوی 
دیگر، طبق قانون ســازمان حفظ نباتات ایران و عضویت ایران در کنوانسیون 
های بین المللی؛ چون مقصد در گواهی های بهداشت، ایران درج نشده و امارات 
قید شــده اســت، به این محموله ها اجازه ترخیص نمی دهد.بر این اساس، در 
ســال گذشته شورای عالی امنیت ملی یا شورای اقتصادی سران قوا مصوبه ای 
صادر کردند تا گواهی بهداشــت کشور واسط نیز بدلیل شرایط تحریمی قابل 
پذیرش باشد. اما این مصوبه ظاهرا تا پایان اسفندماه سال ۱۴۰۰ اعتبار داشته 
و مجددا باید توســط شورایعالی امنیت ملی تمدید شــود.با این حال، تا زمان 
تنظیم این خبر و پس از ۸۰ روز پیگیری انجمن صنایع نســاجی ایران، هنوز 
این امر به نتیجه نرسیده است و محموله هایی که به دشواری تحریم ها را دور 
زده اند، اکنون در شــرایط آب و هوایی و نامناســب گمرکات جنوب در انتظار 
تمدید یک مصوبه می باشــند.این در حالی است که به دلایل متعدد و افزایش 
تقاضا اکنون پنبه در بازارهای جهانی با رشــد قیمت مواجه بوده است و عدم 
ترخیص این محموله ها ممکن است به تعطیلی برخی از واحدهای ریسندگی 
منجر شود.متاســفانه درسالی که توسط رهبر معظم انقلاب به نام تولید دانش 
بنیان و اشتغالزایی مزین شده است، میلیاردها سرمایه و چندین هزار تن مواد 
اولیه پنبه مورد نیاز واحدهای تولیدی ماه هاســت که در گمرکات، منتظر طی 
پیچ و خم های اداری و کارتابل های انبوه از مکاتبات امنیتی شورایعالی امنیت 
ملی جهت تمدید یک مصوبه اســت تا امــکان صدور مجوز ترخیص از مراجع 
حاکمیتی مانند شــورایعالی امنیت ملی و یا شورای هماهنگی اقتصادی قوای 

سه گانه صادر شود.

خیز ۳۹ هزار واحدی شاخص در یک روز خوب بورسی
در پایان معاملات روز گذشته شاخص کل با 39 هزار واحد افزایش به عدد یک میلیون و 571 هزار واحد رسید. شاخص کل هم وزن نیز که وضعیت کلی 
بازار را بهتر نشــان می دهد با 7 هزار و 738 واحد رشــد به عدد 429 هزار و 160 واحد افزایش پیدا کرد.در بازار صعودی روز گذشــته، میدکو، فولاد، فملی، 
پارس، تاپیکو، ومعادن و وغدیر بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص کل بورس گذاشتند. سآبیک، شستا، شپنا، خودرو، فولاد، شتران و خساپا بیشترین از 
پر تراکنش ترین نمادها بودند. برترین گروه های بورســی نیز به ترتیب عبارت بودند از: فلزات اساســی، شــیمیایی، خودرو، فراورده نفتی، ســیمان، بانک ها 
و کانه فلزی.در پایان معاملات روز گذشــته نمادهای فخوز، ســپاها، شــفارس، ســخوز، ورنا، ســتران و سرود بیشترین افزایش قیمت و نمادهای حپترو، 
ثاباد، حفارس، خپویش، کگاز، قپیرا و بوعلی بیشترین کاهش قیمت را تجربه کردند. بیشترین عرضه به نمادهای افرا، افران، کمند، فخوز، همای، پارند 
و خگستر تعلق داشت. بیشترین تقاضا نیز به کمند، همای، بوعلی، نوری، افران، انرژی1 و فیروزا مربوط بود.میدکو، فولاد، فملی، پارس، تاپیکو، ومعادن 

و وغدیر بیشترین افزایش ارزش بازار و البرز، همراه، حفارس، خپویش، غپیرا، فایرا و تیپیکو بیشترین کاهش ارزش بازار را داشتند.

سخنگوی دولت: 

خط قرمز ایران، امنیت شهروندان است

سه شنبه 24 خرداد ماه     1401 14 ذی القعده 1443  سال هفتم  شماره  998 قیمت 2000 تومان

صفحه 2

صفحه 4

صفحه 3

فروشندگان، مشتریان 
بازار ارز شدند

معدن کاری 
حیات وحش را 
»آواره« می کند

ردپای »نفوذ« 

14 June 2022 yadegar_emrooz@yahoo.com yadegaremrooz.ir  

سرمقاله

وقتی خط قرمزی برای بازار مسکن کشیده نمی شودوقتی خط قرمزی برای بازار مسکن کشیده نمی شود

سایه خلا قانونیسایه خلا قانونی بر سر بازار مسکن بر سر بازار مسکن
صفحه 5 

قیمت ارز باز هم بالاتر می رود
کامران ندری، استاد اقتصاد دانشگاه امام صادق و تحلیلگر مسائل اقتصادی 
در تشریح افزایش نرخ ارز به روزنامه»رسالت« گفت: بخش قابل توجهی از 
مسائل اقتصادی کشور متأثر از مسائل سیاسی است. بنابراین به دلیل اخبار 
محاوره شده حوزه سیاست بین الملل، افزایش نرخ ارز دور از تصور نبوده و 
نیســت. طی ادوار گذشته نرخ ارزبر پایه اخبار مثبت و منفی متغیر بوده و 
نوسانات مختلفی را تجربه کرده است.وی افزود: نوسانات ارزی محدود به 
یک یا چندمســئله نیست و از عوامل بسیاری تأثیر می پذیرد. افزایش نرخ 
ارز در بــازه زمانی حال حاضر به دلیل باقی ماندن تحریم ها اجتناب ناپذیر 
است. بنابراین می بایست منتظر ماند تا مداخله دولت در حوزه ارز و تدبیر 
بانــک مرکزی از ایــن روند صعودی جلوگیری کند. نــدری تصریح کرد: 
متأسفانه افزایش نرخ ارز، افزایش تقاضا را نیز پدید می آورد. بخشی از این 
تقاضاهای ارزی به منظور حفظ ارزش دارایی و پس انداز اســت. این تصور 
مبتنی بر مقابله با تورم ایجادشــده است. برخی افراد تصور می کنند اگر با 
افزایش نرخ ارز آن را تهیه و پس انداز کنند، از تأثیر تورمی بر زندگی خود 
جلوگیری  می کنند که البته چنین تصوری نادرســت است.استاد اقتصاد 
دانشــگاه امام صادق همچنین خاطرنشــان کرد: با افزایش نرخ ارز برخی 
دیگــر از مردم به ســمت خرید ارز و طلا می روند. دلیــل این امر نیز نقد 
شــوندگی آسان تر و بازدهی متناسب با تورم است.او اضافه کرد: درشرایط 
روند صعودی ارز نباید شوک های اقتصادی به بازار وارد کرد چراکه قیمت 
ارز متأثر از اخبار موجود در بازار است. اخبار منفی می تواند موجب صعودی 
شدن نرخ دلار و جهش قیمتی آن شود. تحلیلگر مسائل اقتصادی در پایان 
این گفت وگو عنوان کرد: مطابق وضعیت کنونی ارز و مســائل سیاســی و 
اقتصادی حال حاضر پیش بینی می گردد روند افزایشی با شیب ملایم تری 

در نرخ ارز در پی داشته باشیم.

ورود استارتاپ ها به بورس 
با پیگیــری وزرای ارتباطات، اقتصاد و معاون علمی رییس جمهور و 
رییس ســازمان بورس، عرضه اولیه سهام شرکت استارتاپی در هفته 

جاری در بازار سرمایه انجام میشود.
در حالی که سال هاســت زمزمه هایی مبنی بر حضور استارتاپ ها در 
بورس از گوشــه و کنار شنیده می شود در سال های اخیر این اتفاق 

بیش از گذشته توجه ها را به خود جلب کرد.
در اواخر خرداد ســال 1400 رییس سابق سازمان بورس اعلام کرد، 
در این ســازمان به دنبال ورود پنج اســتارتاپ به بــورس بودند، اما 
موانعی که عمدتا از بیرون تحمیل شــده اند از به نتیجه رسیدن این 

موضوع، جلوگیری کرد.
»محمدعلی دهقان دهنوی«، رییس ســابق سازمان بورس، در مورد 
چرایی عدم ورود استارتاپ ها به بورس گفته بود: »هدف ما این بوده 
که پنج اســتارتاپ را وارد بورس کنیم امــا این اقدام با موانع زیادی 
همراه است که از بیرون تحمیل شده که اگر این موانع برطرف نشود 

آسیب هایی را به استارتاپ ها وارد می کند.«
بســیاری از کارشناســان در خصوص ورود اســتارتاپ ها به بورس 
نظرات متفاوتی ارائه دادند. در حالــی که موافقان دلایلی چون نیاز 
اســتارتاپ ها به تجربه  راه های جدید تامین ســرمایه و بهره مندی از 
معافیت ها و تخفیفات مالیاتی را دلایل مهمی برای ورود اســتاتاپ ها 
بــه بورس عنوان می کنند. مخالفان این موضوع؛ ایراد در صورت های 
مالی حســابداری و ضعف در حاکمیت شــرکتی، و ابهاماتی از این 

دست را دلایل پررنگ و قابل توجهی می دانند.
ماهیت اســتارتاپ ها را می توان اینگونه عنوان کرد که بیشــتر این 
شرکت ها بدنبال رشد هستند، بدین ترتیب قاعدتاً میتوان پیش بینی 
کرد که در این زمینه ســودآوری را فدای رشد کنند؛  بر این اساس 
زیان ده بودن اســتارتاپ ها اساسا پدیده  عجیب و نامتعارفی نیست و 

کاملا امکان پذیر اســت. البته این به هیچ عنوان به این معنی نیست 
که قدرت سودآوری ندارند و یا جریان نقد برای سهام داران شان تولید 

نمی کنند.
از نظر بســیاری از کارشناسان حوزه اســتارتاپ و همچنین درکنار 
آنها کارشناسان بازار سرمایه  برخی شرکت های استارتاپی ایرانی که 
در حال حاضر به حجم بازار گســترده  و تعداد کاربران بالایی دست 
یافته اند، با اینکه در بازار ســرمایه کشــور حضور ندارند، اما عملکرد 

مشابه و حتی بهتر از همتایان خود در بورس دارند.
اکنون که مشخص شده بهترین راه بالغ شدن اکوسیستم استارتاپی 
کشــور، راه یافتن استارتاپ ها به بازار سرمایه است، با آغاز رویکردی 
حمایتی از سوی چند وزارتخانه در دولت جدید، خبرها حاکی از رخ 
دادن اتفاقات مثبت است.در همین راستا »مهدی سالم«، مشاور وزیر 
و رئیس مرکز روابط عمومی وزارت ارتباطات، در توییتی عنوان کرد: 
»با پیگیری وزرای ارتباطات، اقتصاد و معاون علمی رییس جمهور و 
رییس سازمان بورس، عرضه اولیه سهام شرکت تپسی روز سه شنبه 
24 خرداد در بازار ســرمایه انجام میشود و وعده ورود استارت اپ ها 
به بازار سرمایه عملی میشود و یک گام مهم دیگر در حوزه پیشرفت 
اقتصاد دیجیتال برداشــته خواهد شد.«استارتاپ, وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات جمهوری اسلامی ایران, بورس اوراق بهادار تهران ,
درحال حاضر اکوسیســتم اســتارتاپی ایران که بیشــتر در شرایط 
متقاعدســازی صاحبان ســرمایه و حضور در عرضه هــای اولیه بازار 
سرمایه است، کشورهای همســایه جمهوری اسلامی ایران هر کدام 
حداقل یــک یا چندین یونیکــورن در این حوزه را دارا هســتند و 
سودای فتح بازار کشورهای دیگر را در سر می پرورانند. یونیکورن به 
شرکت های استارتاپی با ارزش بیش از 1 میلیارد دلار گفته می شود.
بدین ترتیب شاید بزرگترین امید این روزهای اکوسیستم استارتاپی 
ایران برای فتح موقعیت های بهتر و رشــد بیشــتر، ورود به فرابورس 
و در پی آن وارد شــدن به بازار سرمایه کشور و هر چه زودتر عرضه 

عمومی باشد.

صفحه 7
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ســخنگوی شــورای نگهبان خبر داد که »طرح دو فوریتی شــفافیت قوای 
سه گانه، دستگاه های اجرایی و سایر نهادها« به مجلس برگردانده شد.

هادی طحان نظیف در نشســت خبری خود با موضوع نتیجه بررسی »طرح 
دو فوریتی شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های اجرایی و سایر نهادها« گفت: 
این طرح، در جلسات شورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفت و براساس این 
بررســی ها نسبت به برخی مواد آن اشکالات و ابهاماتی وجود داشت و جهت 
اصلاح به مجلس شــورای اســلامی بازگردانده می شود. البته این ایرادات در 

جهت مشمولین و سازوکار اجرایی آن است نه اصل شفافیت.
وی در تشریح اشــکالات طرح گفت: در ماده ۱ که در مورد مشمولین طرح 
اســت چند اشــکال یا ابهام وجود دارد که یکی از مــوارد آن در مورد نحوه 
نگارش ماده و تکرار مشمولین به نام های مختلف است. در بند ۲-۱ این ماده 

نیز اسامی برخی صندوق ها دقیق ذکر نشده، مثلا صندوق عشایری نداریم.
سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: در ماده ۲ که در مورد شفافیت دستگاه ها 
صحبت شــده نیز ابهاماتی داشــتیم. هم چنین در ماده ۱ برخی مشمولین 

دســتگاه های خصوصی هستند که الزام شــرکت های خصوصی به شفافیت 
مغایر قانون اساسی است. در شــورای نگهبان خط قرمزمان جایی است که 

حقوق مردم تضمین نشده باشد.
طحان نظیف بیان کرد:  نســبت به انتشار آرای قطعی دادگاه های انقلاب که 
در این طرح شــفاف شده اســت بحثی در شورای نگهبان داشتیم که انتشار 
بعضی رای ها ممکن اســت منافی عفت باشــد و افکار عمومی را جریحه دار 
کند به همین دلیل ایرادی گرفته شد. در مورد ماده ۳ که در مورد شفافیت 
فرایند تصمیم گیری مثل شفافیت آرا و مشروح مذاکرات است حکمی راجع 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام داریم که طبق قانون، مقررات مجمع را باید 
خود مجمع تعیین کند و از این بابت مغایر با قانون اساســی است. هم چنین 

باید مواردی که جنبه امنیتی دارد نیز در نظر گرفت.
وی در پایان گفت: ما در بحث شــفافیت اطلاعات نهادها هم اکنون قوانینی 
داریم که نسبت این مصوبه با قوانین موجود مورد سوال و محل ابهام بود چه 
بســا که این قوانین حتی متن دقیق تری دارند و شــمول آن ها دقیق تر ذکر 

شده اســت. علاوه بر این، تذکراتی نیز نسبت به این مصوبه وجود داشت به 
عنوان مثال عناوین برخی صندوق ها باید دقیق تر ذکر شــود و تذکرات دیگر 
که به شکل مفصل به مجلس منعکس می شود. هم چنین حسب اعلام هیات 
عالی نظارت بر سیاســت های کلی نظام، این هیات نیز بخش هایی از مصوبه 
را مغایر با سیاست های کلی می داند که ما ایرادات خود و هیات را به مجلس 

اعلام می کنیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

آمریکا به دنبال تطویل مذاکرات است
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: آمریــکا می خواهد مذاکرات را 
تطویل کند و برخی موضوعات دوجانبه را از طریق مذاکرات وین حل 

کند. 
سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست خبری که 
روز گذشــته برگزار شد در واکنش به سفر مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به سرزمین های اشغالی گفت: ما با یک کنشگر یاغی و یک 
رژیم یاغی در این منطقه روبرو هستیم که بیش از همه، کارهای یاغی 
گرایانه و تروریســتی و مداخله جویانــه را در نظام بین الملل به منصه 

ظهور گذاشته است.
وی افزود: رژیم جعلی اســرائیل از هیچ تلاشــی فروگــذار نکرده که 

ساختارهای حقوق بین الملل را به سخره بگیرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان تصریح کرد: رژیم صهیونیستی 

سازمان های بین المللی را ابزار خود می کند.
خطیب زاده افزود: جای تاســف اســت که مدیرکل آژانس به عنوان 
کارگزار آژانس، ســاختار آژانس را در اختیار این رژیم قانون گریز قرار 
دهد. یعنی ساختار توســط کارگزار به سخره گرفته شده و به چالش 

کشیده است.
وی افــزود: فکر می کنم پیام این ســفر مثل هر اقدام غیر دیپلماتیک 
دیگر روشــن اســت. مدیرکل باید نگران بی طرفی و استقلال باشد. 
مدیرکل در زمان غلط و در جای غلط و با افراد غلط ملاقات کرده است.

خطیب زاده در واکنــش به قطعنامه ی آژانس نیز گفت: این یک اقدام 
کاملًا سیاســی و طراحی شده بود و در مسیری که بین ایران و آژانس 

تعریف شده است خلل ایجاد کرد.
وی افزود: براســاس بیانیه مشترکی که ۱۵ اسفند بین ایران و آژانس 

توافق شده بود، رفت و برگشت هایی انجام شد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: این اقدام، تغییر لحن و بیان های 
گروســی نشان می دهد که از یک دســتور پذیری از طریق یک مرکز 

انجام شده است.
وی افزود: قطعاً نمی توانســتیم این اقدام سیاســی و غیرفنی را بدون 
پاسخ بگذاریم و اقدامات خود را انجام دادیم. اقدامات قاطع و متناسب 

بود.
خطیــب زاده گفت: هر چنــد غربی ها بگویند این قطعنامه شــکلی و 
توصیه ای بوده اســت. اگر ضرورتی بر انجام قطعنامه نبود باید مســیر 

دیگری را می رفتند.
خطیب زاده در خصوص تحولات مذاکرات وین گفت: توافق در دسترس 
و ممکن اســت اگر آمریکا دو کار کنــد، اول این که از این توهم اهرم 
ســازی عبور کند. دوم اینکه بپذیرند به تعهــدات خود ذیل برجام و 
قطعنامه ۲۲۳۱ برگردند کدر این صورت همین فردا می توانیم به وین 

برویم و توافق را نهایی کنیم.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش بــه اظهار آمادگی مدیرکل 
آژانس برای سفر به تهران گفت: مراودات ما با آژانس در چارچوب فنی 

خود ادامه خواهد یافت.
خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره اظهارات حسین امیرعبداللهیان 
و ارســال ابتکارات جدید از سوی کشورمان برای آمریکا تصریح کرد: 
چه پیش از قطعنامه ی آژانس و چه در حوالی آن مذاکرات ادامه داشت 
و آقای امیرعبداللهیان علاوه بر یکی دو نوبت تماسی که با آقای بورل 

داشت، تماس هایش چه به صورت مکتوب و چه تلفنی ادامه یافت.
وی افــزود: آقای بــورل از داخــل قرنطینه تماس هایــش را با آقای 
امیرعبداللهیــان ادامــه داد و از آن مســیر ابتکارات و بســته هایی را 

فرستادیم.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: آمریکا می خواهد مذاکرات 
را تطویل کند و برخی موضوعــات دوجانبه را از طریق مذاکرات وین 

حل کند.
خطیب زاده گفت: این دار و دسته ســازی و کارهایی که با سه کشور 
اروپایی در این چارچوب انجام می شــود، تبانی پشت پرده ای است که 
قصد دارند از طریق فشار آنچه را ما تاکید داریم در توافق اجرایی نشود. 

آمریکا باید تغییر منش دهد.

مسکو: تاریخ سفر لاوروف به ایران 
در حال بررسی است

وزارت خارجه روســیه ضمن تایید برنامه سفر »سرگئی لاوروف« به 
تهران، اعلام کرد تاریخ آن در حال بررسی است.

خبرگزاری دولتی »ریانووستی« روسیه روز گذشته گزارش داد وزارت 
خارجه این کشور تایید کرد که آمادگی ها برای سفر »سرگئی لاوروف« 

به ایران در حال انجام است و تاریخ این سفر در دست بررسی است.
در نشست خبری »سعید خطیب زاده« سخنگوی وزارت خارجه ایران، 
خبرنگاری درباره سفر لاوروف به ایران از وی سؤال کرد که او در پاسخ 

گفت: سفر لاوروف به ایران انجام می شود و اطلاع رسانی خواهم کرد.
پیــش از آن هم در گفت وگوی تلفنی جمعه ۱۳ خردادماه »حســین 
امیرعبداللهیان« وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران با همتای روس 
خود، ســرگئی لاوروف ضمن ابراز خرســندی از سفر رسمی خود در 
آینده به ایران، مناســبات و همکاری های دو کشور را در همه ابعاد رو 

به گسترش خواند.
وزیر امور خارجه روســیه همچنین بر مخالفت قطعی این کشــور با 
قطعنامه آمریکا و ســه کشور اروپایی در شــورای حکام آژانس تاکید 
کرد و افزود: این پیش نویس قطعنامه فاقد هرگونه تاثیر مثبتی اســت 
و موضوعات در دســتورکار همکاری ایران و آژانس باید در مسیر فنی 

آژانس حل و فصل شود.
وزرای خارجــه ایران و روســیه همچنین در مکالمــه تلفنی مذکور 
درباره ســند جامع همکاری های ایران و روســیه، راهکارهای افزایش 
همکاری های اقتصادی بین بخش های خصوصی و دولتی دو کشــور، 
نشســت آتی سران کشورهای حاشــیه دریای خزر و آخرین تحولات 

بحران اوکراین رایزنی و گفت وگو کردند.

سیاسی

خبر
حوزه حتماً در مســیر نفوذ قرار دارد. البته 
ادعا نمی کنیم نفوذ در حوزه زیاد است اما 
در مســیر آن قرار گرفته ایــم و امیدواریم 
بتوانیــم بحث نفــوذ را پیگیــری کنیم.« 
اینها بخشــی از سخنان مسئول مرکز امور 

صیانتی حوزه های علمیه است.
و  دیــدار  جریــان  در  و   ۱۳۹۷ دی مــاه 
ســخنرانی هرساله رهبری انقلاب با حضور 
جمعی از مردم قم کــه با تأکید بر جایگاه 
این شــهر به عنوان »شــهر انقلاب، مرکز 
انقلاب و مادر انقــلاب« آغاز و در ادامه به 
بیانــات صریحی در زمینه »انگیزه ها و کِید 
دشمنان« برای »تغییر فضای انقلابی قم« 
بدل شد، نخستین هشدارهای جدی برای 
انگیزه های  بــا  مقابله  برنامه ریزی جهــت 
مخالفانِ فضای انقلابی این شــهر به گوش 
مســئولان رســید: »نباید از کید و مکر و 
دشمنی دشمنان در جنبه ی فرهنگی غافل 
شد؛ مشغولند، انگیزه هایی دارند، عواملی را 
می فرستند؛ باید به این توجّه کرد. بزرگان 
قم، جوانان قم باید نگذارند تا دســت های 
خائن، قم را از مرکزیّــت انقلاب، از کانون 
انقلاب بودن بیــرون بیاورند و این معانی را 

در آن کمرنگ کنند.«
بــه دنبال همین بیانات بــود که رفته رفته 
موضــوع »نفــوذ« در مذهبی ترین شــهر 
ایران بدل به یکی از محورهای ســخنرانی 
مسئولان و مجریان امور شد و حتی برخی 
رســانه ها هم تحلیل و گزارش هایی درباره 
آن منتشــر کردند. مشــرق نیوز در همان 
روزها در گزارشــی مفصــل از تلاش های 
آمریکا برای شکل دادن به »حوزه سکولار« 
یا »حوزه غیرسیاسی« گفت و به همراهی 
برخی از پژوهشگران علوم دینی در داخل 
ایران برای پیشــبرد این هدف اشــاره کرد 
و آنــان را همدســت و هم نوا با سیاســت 
غربی ها در این زمینه دانســت: »در ســه 
چهار ســال اخیر، برخی جریانات انحرافی 
به شــدت در درون حوزه های علمیه فعال 
شده اند که شــاید در وهله اول، مخالف یا 
در نقطه مقابل هم به نظر برســند، ولی در 
یک چشــم انداز کلان نگر، کاملًا مشــخص 
اســت که همه آن ها در یک هدف اشتراک 
دارند که همان سکولاریزاســیون حوزه و 
غیرایدئولوژیک کردن آن اســت و در واقع 
همه این جریان ها، میراث »اسلام سیاسی« 
حضرت امام )ره( را هدف قــرار داده اند.« 
بخش پایانی این گزارش هم از جریان دیگر 
در این زمینه رونمایی کرد: »از سوی دیگر، 
جریان خزنده ای زیر لوای »فقه سنتی« در 
حال نضج گرفتن است که هدف نهایی آن 
جدا کردن حــوزه از نظام و حداقلی کردن 
دخالت روحانیت در سیاست است و اتفاقاً 
پرچم آن هم »احیای مکتب نجف« است. 
از حوزه یکی از شهرهای مقدس، خبرهای 

متعددی از فعال شدن این جریان به گوش 
می رسد.«

حدود یک ســال پیش از آن نیز وب سایت 
حوزه علمیه خراسان، سخنان حجت الاسلام 
و المســلمین رضــا زرنــدی، دادســتان 
دادســرای ویژه روحانیت شــرق کشور در 
دیدار با طلاب مدارس علمیه تربت حیدریه 
را منتشــر کرد که گفته بود: »دشــمن در 
تلاش است افرادی را برای جامعه روحانیت 
و طلاب علــوم دینی آماده کــرده و وارد 
حوزه های علمیه کند تا به اسلام و تشیع و 
یکی از مهمترین مراکز فرهنگی و اجتماعی 
کشور آسیب برســانند.« او تاکید کرد که 
»نفوذ از اهداف اصلی دشمن در حوزه های 
علمیه است« و هشدار داد: »دشمن با علم 
به اینکه حوزه های علمیــه انقلاب و نظام 
را حفظ کرده و در اســتمرار آن تاثیرگذار 
بوده انــد، درصــدد نفوذ بــه درون جامعه 
روحانیت اســت. دشــمنان نظام با علم به 
اینکه امــام خمینی)ره( به عنوان بنیانگذار 
انقلاب اســلامی و همچنیــن مقام معظم 
رهبری مســئول اســتمرار این حرکت، در 
درون حوزه هــای علمیه پرورش و رشــد 
یافته انــد، با همه توان درصدد اســت تا با 
برنامه ریزی های مختلف به این مراکز علمی 

و فرهنگی کشور نفوذ کنند.«
همزمان با سخنان علی سعیدی، دادستان 

کل کشــور از ســوی دیگری وارد میدان 
شــد و بخش عمده ای از نشســت خبری 
همان روزش را به موضوع »نفوذ« اختصاص 
داد و مهم ترین حــوزه آن را در پایگاه های 
عقیدتی و دینی دانســت و تاکید کرد که 
دشمنان بیشترین امید را برای تسخیر آن 
در ذهن دارند. او در عین معرفی حوزه های 
علمیه به عنوان »دژهایــی نفوذناپذیر که 
نباید اجازه داد به محلی برای نفوذ دشمن 
بدل شــوند« به ســرمایه گذاری دشمنان 
بــرای ایجاد »یک جریان فکــری انحرافی 
در حوزه علمیه قم« اشــاره کرد. منتظری 
برخلاف سایر مسئولان ترجیح داد صراحت 
بیشــتری به خرج دهــد و آدرس حدودی 
این »جریان فکری انحرافی« را کف دست 
مخاطبانــش بگذارد: »پایــگاه این جریان 
انحرافــی عمدتاً در کربلا اســت.« احتمالًا 
اشاره ای غیرمستقیم به همراهان و پیروان 
»سیدصادق شیرازی« در عراق که با توجه 
به توصیفات بعدی دادســتان کل کشــور 
از جریــان انحرافی مدنظرش، بعید اســت 
منظورش را درســت متوجه نشده باشیم: 
»این جریان انگلیسی شبیه جریان وهابیت 
در بین اهل ســنت و جریان بهاییت در بین 
شیعیان و مکتب امامت و ولایت است. آن 
جریان شیعه انگلیسی که می بینید تغذیه و 
پایگاه رسانه ای اش در قلب انگلیس است و 
آنجا هزینه ها می کنند و چه کسانی را آنجا 

می برند.« منتظری بــا گلایه از کم توجهی 
مدیران و مســئولان به »خطر جدی نفوذ 
در حوزه هــا« حرف هایش را با این جملات 
پایان می دهد: »هرگاه اشاره ای به این خطر 
می شــود به گونه ای متهم می شویم. حال 
اینکه نفوذ یک واقعیــت غیرقابل انکار در 
همه حوزه هاست. پیدا کردن نفوذی ها هم 
کار مشــکلی اســت چراکه وظیفه و تاکید 
همه نفوذی ها جاسوســی نیســت. وظیفه 
عده ای از نفوذی ها دادن اطلاعات نیســت، 
آنها جاده صاف کن دشمن هستند برخی ها 
هم چه بسا ندانند مستقیم عامل و نفوذی 
دشمن بوده اند ولی عملکرد آنان به گونه ای 
اســت که جاده را برای ورود دشمن صاف 
می کنــد و یکی از ایــن نهادهایی که چند 
سال اســت بســیاری از علما و مسئولان 
نســبت به نفوذ و ریشــه دوانی دشمن در 
آن اشــاره می کنند حوزه علمیه قم است 
و دشــمن هم فهمیده اگر بخواهد به نظام 
صدمه و آسیب وارد کند باید از راه نفوذ به 

حوزه علمیه آغاز کند.«
ســال ۹۹ که آغاز شــد همچنان توصیه ها 
و گلایه ها و دل مشــغولی ها در باب نفوذ و 
دامنه تاثیرگذاری آن در ســطح گفتار ماند 
و فراتــر نرفت. حجج اســلام و آیات عظام 
نگران و دلواپس نفوذ بودند اما راه چاره ای 
پیدا و اقدام عاجلی انجام نمی شــد. احمد 
سالک در زمســتان همان سال در اصفهان 

پشــت بلندگو رفت و با یــادآوری »ایجاد 
شــبکه نفوذ در کنار علمــا و روحانیون و 
حتی بیوت مراجــع« در طول تاریخ گفت: 
انقلاب اسلامی از سوی  »متاسفانه آنتی تز 
دشــمنان قســم خورده از قم آغاز شده و 
رهبــر معظم انقلاب توســط افرادی حتی 
روحانی نما به بهانه ها و اشــکال مختلف که 
ریشه در قم دارند، مورد اتهام و هجمه قرار 
گرفته اســت.« کمی بعد در ۲۵ اسفندماه 
حجت الاســلام و المسلمین کاظم سپاسی  
صیانتی  امــور  مرکز  مســئول  آشــتیانی 
حوزه هــای علمیه کشــور بــا مدیر حوزه 
علمیه اســتان تهران دیدار کرد و تصمیم 
گرفت از جایگاه مسئولیت خود پاسخی به 
دغدغه های طرح شــده بدهد و حرف هایش 
را با این جمله آغاز کند: »رویکرد پلیســی 
در حوزه هــای علمیــه را قبــول نداریم.« 
او هــم اطمینان داد که »نســبت به عموم 
طلاب عزیز، مهربانــی و عطوفت داریم« و 
هم هشــدار داد که »در مقابل انحرافات و 

تخلفات محرز، محکم خواهیم ایستاد.« 
حالا با گذشــت بیش از ۱۴ ماه از آن روز 
سپاسی آشــتیانی در مصاحبه ای با حوزه 
نیوز، محور اصلی سخنانش را همان »بحث 
نفوذ« قرار داده و تاکیــد کرده: »این یک 
بحث جدی اســت که بالأخره ممکن است 
یک فرد نفــوذی را در حوزه بفرســتند و 
او تمــام اطلاعات حــوزه را ببرد و راه های 
ضربه زدن به حوزه را به راحتی به دشــمن 
یاد دهد. ما باید این هــا را پیگیری کنیم، 
تــا آنجایی که می توانیم پیشــگیری کنیم 
تا آنجایی که واقعاً مبتلا می شــویم بتوانیم 
یک درمان مناسبی داشــته باشیم.«او در 
برابر این پرســش که »آیا دشمن، نفوذی 
به حوزه می فرســتد یا در همان مسئولانی 
که در حوزه هستند، نفوذ کرده و کارهایش 
را پیش می برد؟«، چنین پاسخ داده است: 
»احساس می کنیم تعداد افرادی که تحت 
نفــوذ قرار بگیرند و خودشــان متوجه این 
موضوع نشــوند، بیشتر اســت؛ البته نباید 
از دشــمن غافل شــد. دشــمن به هرحال 
نفوذی هایی را هم می فرســتد و بوده اند و 
ما مهره هایی را داریم کــه لو رفته اند ولی 
شاید دشــمن در این قسمت خیلی موفق 
نبوده است، اما اینکه واقعاً تأثیرگذار باشد 
و تصمیم ســاز باشد، یعنی آنطوری تصمیم 
بگیریم که دشــمن می خواهد، باید بگوییم 
که خطر این مورد خیلی جدی تر اســت و 
لذا هشــدار دادن در این رابطه و هوشــیار 
کــردن نهادهای حــوزوی، مراکز حوزوی 
و حوزویــون خیلی مهم اســت که ما واقعا 
بتوانیــم به این ها با اطلاعــات و آمار ثابت 
کنیــم که دشــمن دنبال چنیــن چیزی 

است.«

ردپای »نفوذ« 

بهادری جهرمــی گفت: خط قرمز 
برای  امنیت  اســلامی،  جمهوری 
شــهروندان خود است و در جهت 
حفظ امنیــت و صیانت از امنیت 
عمــوم مردم هر اقدامــی که نیاز 
باشد به عنوان اقدام متقابل نسبت 
به هرگونه اقدام خارجی نسبت به 
رژیم صهیونیستی را پیش خواهد 

گرفت.
علی بهادری جهرمی ســخنگوی 
دولــت دربــاره تحــرکات اخیر 
رژیم صهیونیســتی و طرح برخی 
تهدیــدات علیه کشــورمان، طی 
ســخنانی اظهار داشت: ذات رژیم 
روشن  که  صهیونیســتی  غاصب 
بوده و هســت و تأسیس نامشروع 
این رژیم مبتنی بر ترور، تروریسم، 
ظلم و حق کُشی شکل گرفته است 
و ادامــه حیاتش هــم مبتنی بر 

همین ذات تروریستی است.

وی افــزود: لــذا موضع جمهوری 
اســلامی ایران نســبت به چنین 
موجــود و ماهیتی روشــن بوده، 
هست و ثابت خواهد بود و طبیعتاً 
انتظار می رود نهادهای بین المللی 
هم موضع گیری روشنی نسبت به 
چنین ماهیت های غیرمشــروعی 
داشته باشــند و عملکرد روشنی 
نســبت به اقدامــات غیرقانونی و 
تروریســتی چنین رژیمی به عمل 
بیاورند تا ســایه آثــار و اقدامات 
مخــرب این رژیم منحــوس را از 

منطقه برطرف کنند.
سخنگوی دولت تصریح کرد: خط 
امنیت  اســلامی،  قرمز جمهوری 
برای شــهروندان خود است و در 
جهت حفظ امنیــت و صیانت از 
امنیت عموم مردم، هر اقدامی که 
نیاز باشــد به عنوان اقدام متقابل 
نســبت به هرگونه اقدام خارجی 

نسبت به این رژیم را پیش خواهد 
گرفت.

تحرکات  رژیم صهیونیستی اخیراً 
نظامی جدیدی علیه کشــورمان 
داشــته  است و نخســت وزیر این 
رژیم هم روزهای گذشــته تهدید 
نظامــی را علیه ایران مطرح کرده 

بود.
اقدامــات کشــورمان  از جملــه 
می توان به »هــدف قرار دادن دو 
مرکز آموزشــی موســاد و اطراف 
کنســولگری آمریکا در اربیل« در 
تاریخ 22 اسفندماه سال 1400 و 
مواضع  کوبیدن  هم چنین »درهم 
گروه هــای تروریســتی در اربیل 
با حمــلات توپخانــه ای« در 21 
اردیبهشت ماه ســال جاری اشاره 

کرد.
هم چنین عصر روز یکم خردادماه 
جاری نیز سرهنگ پاسدار مدافع 
حرم، علی صیاد خدایی در شــرق 
تهران توســط یک موتورســوار و 
با شــلیک گلوله، جلــوی منزل 
مســکونی خود به شهادت رسید. 
سرلشکر سلامی فرمانده کل سپاه 
پاســداران انقــلاب اســلامی در 
دیدار با خانواده آن شــهید اعلام 
کرد که شــهید خدایی توســط 
رسیده  شهادت  به  صهیونیست ها 

است.

رئیس مجلس شــورای اسلامی 
بــا بیان این کــه منویات رهبر 
درباره  اســلامی  انقلاب  معظم 
مجلس شورای اسلامی و توصیه 
های ایشــان، به مثابه منشــور 
مجلــس انقلابی اســت از آغاز 
فرایند تدوین این منشــور برای 
ریــل گذاری صحیــح در حوزه 
خبرداد  نظــارت  و  قانونگذاری 
و گفت: براســاس این منشــور 
که تدوین خواهد شــد، اولویت 
های مجلس مشخص می شود 
تا مسائل اساسی کشور و مردم 
در دستور کار کمیسیون ها قرار 
گیرد و کمیســیون ها براساس 

این اولویت ها اقدام کنند.
رئیــس  قالیبــاف  محمدباقــر 
در  اســلامی  شــورای  مجلس 
جلسه شورای هماهنگی مجلس 
شورای اســلامی با حضور نواب 
رئیــس، اعضای هیأت رئیســه 
مجلــس شــورای اســلامی و 
رؤســای کمیســیون ها، رئیس 
مرکــز پژوهش هــای مجلــس 
شورای اســلامی ، رئیس دیوان 
محاســبات و معاونین قوانین و 
اسلامی  شورای  مجلس  نظارت 
برگزار شد، به اولویت بندی های 
مجلس شورای اسلامی براساس 
بیانات و تأکیــدات رهبر معظم 

انقــلاب در دیــدار نمایندگان 
اشــاره و برنامه مجلس شورای 
اسلامی در این حوزه را تشریح 

کرد.
رئیس مجلس شــورای اسلامی 
با بیان اینکه براســاس منویات 
رهبــر معظم انقــلاب ما قصد 
داریــم ســندی که مســیر راه 
مجلــس شــورای اســلامی را 
مشخص می کند، تدوین کنیم، 
اقداماتی  بایــد  داشــت:  اظهار 
که لازم اســت برای این ســند 
کــه منشــور مجلــس انقلابی 
اســت در هیأت رئیسه، صحن، 
و  فراکســیون ها  کمیسیون ها، 
سایر بخش های اداری و ستادی 
مجلــس انجام شــود تا در یک 
سند و منشور، راهبردهای اصلی 
مجلس شــورای اسلامی مبتنی 

تعریف  اساسی کشور  بر مسائل 
و به ســرعت عملیاتی شــود تا 
بتوانیم بیــش از پیش به مردم 

خدمت کنیم.
قالیباف اضافه کرد: این منشور، 
مأموریت های بخش های مختلف 
مجلــس شــورای اســلامی به 
خصوص در حوزه اصلاح بودجه، 
انتخابات، تنقیح قوانین، نظارت 
و... را مشــخص خواهد کرد که 
معاونت قوانین و مرکز پژوهش 
ها کار خود را در این زمینه آغاز 
کرده اند و در نهایت قصد داریم 
با دریافت نظرات و پیشنهادات 
کارشناسان و نمایندگان، مبتنی 
بــر توصیه هــا و منویات رهبر 
معظم انقلاب اسلامی، این سند 
تدوین شود تا مجالس آینده نیز 

بتوانند از آن استفاده کنند.

سخنگوی دولت: 

خط قرمز ایران، امنیت شهروندان است
رئیس مجلس شورای اسلامی عنوان کرد:

منشور مجلس برای ریل گذاری صحیح در قانونگذاری تدوین می شود

سخنگوی شورای نگهبان خبر داد:

دست رد شورای نگهبان به »طرح شفافیت«

آگهی مفقودی

سندکمپانی خودروی سواری پژو مدل 1388  به شماره موتور12488217235 وشماره 
شاسی  NAAM01CA2AR308956    وشماره پلاک 435 س 31 ایران 31 مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

آگهی مفقودی

مجوز حمل ســلاح 8 تیر نیمه اتوماتیک به شــماره سلاح 5479384 به نام علی عباس 
امامی پور فرزند علی به شــماره ملــی 5989801335 متولد 1307 مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی

مجوز حمل سلاح تک لول ته پر چخماقی به شماره سلاح 88611637 به نام سید علی 
فتاحی راد فرزند محمود به شماره ملی 4200360853 متولد 1330 مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.



	�998�� شماره�1401�24�خرداد�ماه�www.yadegaremrooz.irسه�شنبه
yadegar_emrooz@yahoo.com3

اصلاح بــازار ســرمایه در 
شرایطی که تورم در ایران 
رونــدی صعودی  جهان  و 
دارد و شرکت ها در صورت 
بوده  سودســاز  مالی  های 
انــد دور از انتظار بود و به 
نظر می رسد، دست هایی 
پشت این مســأله هستند.

یک کارشناس بازار سرمایه 
با اشــاره به اینکه در هفته 
های اخیر خبرهایی درباره 
برجــام، قطعی برق صنایع 
و... ســیگنال منفی به بازار 
داده است، گفت: از آنجایی 
که چشم انداز روشنی برای 
سهام در بازار سرمایه قابل 
تصور نیست، عده ای سهام 
خود را به صف های فروش 
گذاشتند تا با نقد کردن آن 
و ورود به بازارهای دیگر با 
روند تورمی اقتصاد حرکت 
کنند، با این حال این یک 
بنیادی  غیر  گیری  تصمیم 
توان قیمت  و نمی  اســت 
سهام در این مقطع را غیر 
ارزنده دانســت، از این رو 
نوســانات رو به پایین بازار 
ســرمایه نمی تواند خیلی 
ادامه دار باشــد و کم کم 
تقاضــا برای ســهام های 

شود. می  بیشــتر  بنیادی 
مهدی دلبر بــا بیان اینکه 
افزایــش تقاضا برای برخی 
نمادهای فلــزی در نتیجه 
افزایش نــرخ های جهانی 
تصور  قابل  هــا  کامودیتی 
اســت شــود، اظهار کرد: 
بازار سهام ایران چند وقت 
یکپارچه  به صــورت  اخیر 
رشد نداشته است و برخی 
مانند  بــزرگ  نمادهای  از 
شاخص رشدی نداشته اند، 
به همین دلیل این نمادها 
در موقعیــت کنونــی می 
توانند رشد داشته باشند و 
در مقابل نمادهای کوچک 
و متوسط اصلاح می کنند، 
زیــرا آنهــا در هفته های 

گذشته رشــد چشمگیری 
برخی  هرچند  اند؛  داشتنه 
از آنهــا ارزنده هســتند و 
روندی  یــک  در  همچنان 
مانند. مــی  باقی  صعودی 

دلبر با تاکید بر اینکه برخی 
از گروه هایــی که در یک 
سودسازی  گذشــته  سال 
داشــته اند اظهار کرد: هم 
اکنون نمادهای که نزدیک 
مجمــع عمومی هســتند 
روبرو  بــالای  تقاضــای  با 
می شــوند، اظهار کرد: در 
همین مقطــع تقاضا باعث 
می شود که شاخص در این 
محدوده کف سازی کند یا 
آغاز کند،  را  روند صعودی 
زیرا به جــز مجمع عوامل 

بنیادی باعث می شــود تا 
تک نمادهایی که ارزندگی 
صعودی  روند  دارند  بالایی 
خــود را ادامــه دهند. به 
همین دلیل شــاخص کل 
بــورس در مقطع کنونی با 
کف فاصلــه چندانی ندارد 
و بیشــتر از پیــش به نظر 
مقطعی  نوسانات  رسد  می 
از آن  داشته باشــد و بعد 
دوبــاره روند صعودی خود 
را طــی کند.همچنین یک 
کارشــناس بازار سرمایه با 
اشاره به اینکه بورس از روز 
سه شنبه معاملات متعادلی 
داشــته اســت اظهار کرد: 
معاملات در  ارزش  هرچند 
سال ۱۴۰۰ برای نخستین 

بار سه شــنبه همین هفته 
گذشــته بــه زیــر ۴ هزار 
میلیارد تومانی افت داشته 
که یک سیگنال منفی برای 
بــازار بود، اما بــا توجه به 
اینکه روز چهارشــنبه بازار 
متعــادل بود پیــش بینی 
می شــود روند بهتر شود، 
زیرا بهبــود وضعیت کرونا 
در چیــن تقاضــا در بازار 
نفت را افزایش داده اســت 
و از آنجایــی که اروپا که تا 
قبل از جنگ روسیه حدود 
تقاضای نفت  از  ۳۸ درصد 
خود را از روسیه تامین می 
کرد در شرایط کنونی منبع 
مطئنی برای تامین سوخت 
خود ندارد؛ این مساله خبر 
مثبتی برای اقتصاد ایران و 
به ویژه نمادهای پالایشــی 
در بورس است.ســارا فلاح 
با بیــان اینکه اختلاف ۳۰ 
درصدی بین ارز آزاد و ارز 
نیمایی باعث شــده عرضه 
در بازار سهام افزایش یابد، 
اظهار کــرد: وضعیت قالب 
تمام بازارها تورمی است و 
قیمت مواد غذایی همچنان 
بــازار جهانــی روندی  در 

صعودی دارد.

کامران ندری، اســتاد اقتصاد 
و  صــادق  امــام  دانشــگاه 
تحلیلگــر مســائل اقتصادی 
در تشــریح افزایــش نرخ ارز 
قابل توجهی  بخــش  گفــت: 
از مســائل اقتصادی کشــور 
متأثــر از مســائل سیاســی 
اخبار  به دلیل  بنابراین  است. 
محاوره شــده حوزه سیاست 

بین الملل، افزایش نرخ ارز دور 
از تصور نبوده و نیســت. طی 
ادوار گذشــته نرخ ارزبر پایه 
اخبار مثبــت و منفی متغیر 
بوده و نوســانات مختلفی را 
تجربه کرده اســت.وی افزود: 
به  ارزی محــدود  نوســانات 
یک یا چندمســئله نیســت 
و از عوامــل بســیاری تأثیر 

می پذیــرد. افزایــش نرخ ارز 
در بــازه زمانی حال حاضر به 
تحریم ها  مانــدن  باقی  دلیل 
بنابراین  است.  اجتناب ناپذیر 
تا  ماند  منتظــر  می بایســت 
ارز  دولــت در حوزه  مداخله 
و تدبیر بانــک مرکزی از این 
روند صعودی جلوگیری کند.
دری تصریح کرد: متأســفانه 

افزایش نرخ ارز، افزایش تقاضا 
را نیز پدید می آورد. بخشی از 
این تقاضاهای ارزی به منظور 
حفظ ارزش دارایی و پس انداز 
اســت. این تصــور مبتنی بر 
مقابله با تورم ایجادشده است. 
می کنند  تصــور  افراد  برخی 
اگر با افزایــش نرخ ارز آن را 
تهیــه و پس انــداز کنند، از 

تأثیر تورمــی بر زندگی خود 
جلوگیــری  می کنند که البته 
چنین تصوری نادرست است.
امام  دانشــگاه  اقتصاد  استاد 
صادق همچنین خاطرنشــان 
کرد: با افزایش نرخ ارز برخی 
دیگر از مردم به سمت خرید 
ارز و طــلا می روند. دلیل این 
نقد شوندگی آسان تر  نیز  امر 
و بازدهــی متناســب با تورم 
است.او اضافه کرد: پیش بینی 
می گــردد روند افزایشــی با 
شــیب ملایم تری در نرخ ارز 

در پی داشته باشیم.

ا قتصادی

ثبت کم فروشی در ۴۱ درصد کالاها 
رییس سازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: بررسی های تصادفی مرکز 
اندازه شناســی و اوزان این ســازمان حاکی از کم فروشی در ۴۱.۳۵ 
درصد برندها و واحدهای بزرگ موجود در بازار است.مهدی اسلام پناه 
در نشست مشترک پایش کم فروشــی ها با سازمان حمایت و سازمان 
تعزیرات حکومتی اظهارداشت: این مطالعه و پژوهش با نمونه برداری 
از ۳۶۵ برند محصول در کل کشور انجام شده است.وی گفت: مصادیق 
این کم فروشی ها در کالاهایی همچون چیپس و پفک و مواد شوینده 
گرفته تا در جایگاه های بنزین، سی ان جی، نان کیلویی و کارخانجات 
تولیدی نیز قابل مشاهده اســت و به کالاهای همچون خودرو، فولاد، 
میلگرد و ســیمان نیز رســیده است.اســلام پناه با تاکید بر اینکه کم 
فروشــی موجب سلب اعتماد جامعه شده اســت، تصریح کرد: در این 
زمینه نقض قانون، تبصره و ماده نداریم، بلکه نقص عمل و اقدام داریم.

وی یادآور شــد: پس از تصمیم شــجاعانه دولت سیزدهم در جراحی 
اقتصادی و اصلاح یارانه ها، شــاهد بیشتر شدن میزان کم فروشی ها 
در جامعه هســتیم و امروز به یکی از مطالبــات اصلی جامعه تبدیل 
شده اســت.وی بر لزوم اقدام هماهنگ و منســجم در این راستا بین 

دستگاه های ذیربط تاکید کرد .

رمز تصویب قانون رمز ارزها 
در دستان کدام دستگاه است

نایب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: 
بانــک مرکزی به عنوان یکی از متولیان اصلــی، قانون گذاری در بازار 
رمزارز هــا را در دســتور کار خود ندارد.میرتاج الدینــی، می گوید: در 
سال های گذشته طرح قانون گذاری در بازار رمزارز از سوی نمایندگان 
مجلس یازدهم ارائه شد اما به نتیجه ای نرسید. همچنین در جلساتی 
که در این زمینه تشــکیل شــد، مجلس به تعیین تکلیف بازار رمز ارز 
از نظر قانونی بار ها تاکید داشــته اســت.به گفته او، متولی اصلی این 
قانون گذاری بانک مرکزی اســت و پس از آن وزارت نیرو با همکاری 
وزارت صمــت وظیفــه دارد که برق مورد نیاز ایــن صنایع را با ایجاد 
نیروگاه تامین کرده و دســتورالعمل های آن را به مجلس ارائه دهد؛ اما 
هنوز طرحی از سمت دولت و بانک مرکزی به مجلس شورای اسلامی 
ارســال نشــده و بانک مرکزی به عنوان یکی از متولیان اصلی، قانون 
گذاری در بازار رمزارز ها را در دستور کار خود ندارد.آشتیانی، مدیرعامل 
انجمن بلاکچین نیز می گویــد:  پیش نویس مربوط به قانون گذاری 
بازار رمز ارز تدوین شــده، اما هنوز به مجلس راه پیدا نکرده اســت.در 
این بین مصباحی مقدم، رئیس شورای فقعی سازمان بورس هم گفته: 
در صورت بررســی جوانب مثبت و منفی بازار رمز ارز از سوی شورای 
پول و اعتبار و مجلس شــورای اسلامی و پس از تایید شورای نگهبان، 
معاملات در بازار رمز ارز منعی ندارد، اما این اتفاق تا الان نیفتاده است.

شناسایی ۷ هزار هکتار از اراضی مازاد 
دستگاه های دولتی

 ارســلان مالکی عضــو هیات مدیره ســازمان ملی زمین و مســکن 
درباره اســتفاده از ظرفیت های قانونی بــرای تامین زمین نهضت ملی 
مسکن خاطر نشان کرد:  بر اساس ماده ۱۰ قانون جهش ملی مسکن، 
دستگاه های دولتی مکلف به در اختیار قرار دادن زمین های مازاد خود 
برای طرح نهضت ملی مســکن شده اند که البته با مقاومت دستگاه ها 
در این موضوع مواجه شــده ایم.وی افزود: تاکنون حدود ۷ هزار هکتار 
از اراضی مازاد برای ســایر دستگاه های دولتی را شناسایی کرده ایم و 
درخواست خود را برای انتقال سند این زمین ها جهت اختصاص آنها به 
طرح ملی مسکن مطرح کرده اما با مقاومت دستگاه ها مواجه شده ایم.
مالکی خاطر نشــان کرد: از ۷ هزار هکتار زمین شناسایی شده که در 
اختیار دســتگاه ها هستند تنها ۴ درصد آنها تحویل شده که این، عدد 
بســیار کمی اســت،  در حالی که این اراضی عمدتا در داخل محدوده 
شــهر قرار گرفته و از لحاظ زیرســاختی و هزینه ها برای طرح نهضت 
ملی مســکن بسیار به صرفه و مفید اســت.عضو هیات مدیره سازمان 
ملی زمین و مسکن درباره الزام قانونی دستگاه های دولتی به واگذاری 
زمین گفت: قانونگذار بر اساس ماده ۱۰ قانون جهش مسکن دو ماه به 
دســتگاه ها و یک ماه هم به اداره ثبت اسناد کشور مهلت داده تا اسناد 
این زمین ها را در اختیار ســازمان ملی زمین و مسکن قرار دهند.وی  
افزود: ۵۰ هزار هکتار از اراضی دولتی که عمدتا متعلق به منابع طبیعی 
و وزارت جهاد کشــاورزی است، برای موضوع شهرک سازی مکان یابی 

شده  است.

موجودی کالاهای اساسی در بنادر از ۴ 
میلیون تُن عبور کرد

مدیرکل امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی گفت: تا پایان روز ۲۲ 
خــرداد ۱۴۰۱، ۴ میلیون و ۸۸ هزار و ۹۱۲ تن انواع کالای اساســی 
شامل گندم، ذرت، جو، سویا، برنج، شکر، روغن خام و دانه های روغنی 
در بنادر کشور موجود است.روانبخش بهزادیان درباره آخرین وضعیت 
موجودی کالاهای اساسی در بنادر کشور گفت: تا پایان روز ۲۲ خرداد 
۱۴۰۱، ۴ میلیون و ۸۸ هزار و ۹۱۲ تن انواع کالای اساســی شــامل 
گندم، ذرت، جو، ســویا، برنج، شــکر، روغن خام و دانه های روغنی در 
بنادر کشور موجود است.وی افزود: این رقم مجموع کالاهای اساسی در 
انبارهای بندری، شناورهای پای اسکله و محموله کشتی های منتظر در 
لنگرگاه می شود.مدیرکل امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی ادامه 
داد: در بندر امیرآباد تاکنون ۷۰ دستگاه کامیون حامل کالاهای اساسی 
به وزن ۱۷۳۲ تن خارج شده است. همچنین ۲۰ هزار و ۵۹۶ تن گندم، 
۲۰۷ هزار و ۹۷۰ تن ذرت، ۷۶ هزار و ۷۰۸ تن جو، ۱۴۳ تن سویا و ۴۴ 
هزار و ۳۴۵ تن روغن خام در این بندر موجود است که مجموع آن به 
۳۴۹ هزار و ۷۶۲ تن انواع کالاهای اساسی می رسد.بهزادیان گفت: در 
بندر نوشهر تاکنون ۳۳ دستگاه کامیون به وزن ۷۰۰ تن کالای اساسی 
خارج شــده؛ ضمن اینکه ۱۳۸ هزار و ۶۸۹ تن ذرت، ۲۱ هزار و ۵۸۲ 
تــن جو و ۹۹۹۴ تن روغن خام و مجموعاً ۱۷۰ هزار و ۲۶۵ تن کالای 

اساسی در این بندر وجود دارد.

حباب سکه چه زمانی می ترکد

هیجان کاذب قیمت 
در بازار سکه و طلا 

مریم بهنام راد/   گروه اقتصاد 
در چند روز اخیر قیمت ســکه به دلیل خبر های نه چندان خوش 
مذاکرات و افزایش بی رویه قیمت دلار خیز افزایش شدید برداشته 
و زمــان توقف روند صعود قیمت آن بســتگی به اخبار سیاســی و 
روند دلار دارد. در حالی روز گذشــته هر عدد سکه طرح جدید ۱۶ 
میلیون و ۳۰۰ هزار تومان معامله شد که نائب رئیس اتحادیه طلا و 
جواهر تهران از حباب ۱ میلیون و ۴۵۰ هزارتومانی هر قطعه سکه 

در بازار خبرمی دهد.
داده هــای اقتصادی که این روز ها ســیگنال ها نــا امیدکننده ای 
مانند افزایش نرخ تورم، گرانی این فلز گرانبها در ســطح جهانی، 
حرکت های منفی بازار سهام و از همه مهمتر نوسان شدید قیمت 
دلار را به ســطح جامعه می فرســتند که جریان ســازی را برای 
افزایش قیمت در بازار سکه و طلا فراهم کرده است.حال زمان آن 
رســیده که سرمایه گذار بار دیگر طلا را یک پوشش تورم می داند 
و در جهــت حفظ ارزش دارایی خود بر روی آن ســرمایه گذاری 
می کند.محمد کشتی آرای نائب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران  
گفت: حرکت تاریخی قیمت سکه و وارد شدن به کانال ۱۶ میلیون 
تومان به دلیل افزایش نرخ دلار و واکنش به خبر های بین المللی 
اســت.به گفته نائب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران؛ حباب هر 
قطعه سکه بســیار زیاد است تا جایی که این قیمت به ۱ میلیون 
و ۴۵۰ هزار تومان رسیده است.کشتی آرای ادامه داد: پیش بینی 
قیمت سکه و طلا برای روز های آینده بسیار سخت و مبهم است. 
اما قطعاً نوسان قیمت در بازار خواهند داشت یعنی احتمال کاهش 
یا افزایش قیمت این کالا ها تنها به لحظه بستگی دارد.وی تصریح 
داشــت: حباب سکه بسیار زیاد اســت و زمان ترکیدن این حباب 
مشــخص نیســت و هیچ روندی را برای نرخ طلا و سکه در بازار 
حتی در هفته جاری نمی توان احتمال داد.سعادتی یکی ازفعالان 
این عرصه در بازار بزرگ تهران  گفت: قیمت سکه همیشه در برابر 
موضوعات مختلف سیاســی و اقتصادی واکنش داشــته و نوسان 
قیمت این دو کالا تنش زیادی را در سایر بازار ها ایجاد می کند.به 
گفته این فعال بازار ســکه و طلا؛ قطعنامه و تنش های بین المللی 
احتمال نوسان بیشتررا برای این کالا ها رقم خواهد زد. قیمت طلا 
و ســکه اکنون حباب زیادی دارند و برای حفظ جایگاه قیمتی که 
کســب کرده اند بســیار مقاومت می کنند.وی تصریح داشت: این 
روز هــا باتوجه به حباب زیادی که طلا و ســکه دارند، خرید این 
کالا ها به مردم توصیه نمی شــود چراکه با ایجاد هیجان کاذب در 
افزایــش تقاضا احتمال گرانی بیش از انتظار قیمت طلا و ســکه 
وجود دارد.سعادتی گفت: مردم برای حفظ ارزش دارایی های خود 
جهت خرید طلا و ســکه به طور هیجانــی اقدام می کنند که این 
وضعیت به دلیل افزایش تقاضا، قیمت سکه و طلا را به طور کاذب 
افزایش می دهد.این فعال بازار ســکه و طلا تأکید داشت: تا زمانی 
که ســیگنال های مثبت سیاست خارجی به جامعه نرسد وضعیت 

قیمت این کالا نوسانی خواهد بود.

پشت پرده افت اخیر بورس

استاد اقتصاد دانشگاه امام صادق : 

قیمت ارز باز هم بالاتر می رود

گزارش

گزارش

قیمت ها در بازار ارز در چند روز گذشته با تلاطم و رشد قیمت 
همراه شــد؛ البته فعالان این بازار عنوان کردند که این افزایش 
بــه دلیل فضای روانی اســت و اتفاق خاصی رخ نداده اســت. 
کارشــناس همچنین پیش بینی کردند که بــا فروکش کردن 
این فضای روانی قیمت ارز روند کاهشــی خواهد داشت.بررسی 
وضعیت بازار ارز پس از ورود مســتقیم بانک مرکزی حاکی از 
آن اســت که فروشندگان در بازار غیررســمی افزایش یافته و 
تقاضا برای ارز مســافرتی نیز در صرافی های رســمی این بازار 
بیشتر شده است.فعالان بازار پیش بینی می کنند که با افزایش 
عرضــه ارز در بازار و همچنین افزایــش اختیارات صرافی ها در 
خرید و فروش ارز به زودی از نوسانات ارزی کاسته شده و بازار 
وارد مدار نزولی می شــود. بر اساس مجوز جدید بانک مرکزی، 
صرافی ها ازین پس مجاز هستند تا ارز اسکناس صادرکنندگان 
را با نرخ توافقی، خریداری و به متقاضیان ارز بدون محدودیت 
بفروشــند .فعالان بــازار ارز، این اقدام را در تعــادل بازار ارز و 
افزایش فروشندگان در این بازار تاثیرگذار دانستند.ساعاتی پس 
از پایان جلسه ویژه ارزی بانک مرکزی با صرافان و خبر رییس 
کل بانک مرکزی مبنی بر افزایش عرضه ارز و تســهیل ضوابط 
مربوط به تقاضای بازار در حوزه اســکناس، مجوز جدید بانک 
مرکزی به صرافان ابــلاغ و تصمیم افزایش عرضه ارز عملیاتی 
شد.مشــاهدات میدانی در بازار ارز و اظهارات صرافان نشــان 
می دهد که اقــدام جدید بانک مرکزی و مجــوز به صرافی ها 
بــرای فروش بدون محدویت ارز به متقاضیان موثر واقع شــده 
و روند نرخ ارز در بازار کاهشــی شــده است.آنطور که لواسانی 
رئیس ســابق کانون صرافان، درباره روند بازار ارز، پس از شروع 
نخســتین معاملات گفته: در حال حاضــر قیمت دلار در بازار 
آزاد 32400 تا 32450 تومان است البته برخی از صرافی ها به 

صورت خودجوش به 32300 تومان هم می فروشند.

عرضه بر تقاضا پیشی گرفت  

به گفته لواســانی، بررسی روند بازار نشان می دهد عرضه ارز بر 
تقاضای آن پیشــی گرفته و در ساعت های آینده نتایج بهتری 
در این زمینه خواهیم داشــت.فعالان بازار پیش بینی می کنند 
که با افزایش عرضــه ارز در بازار و همچنین افزایش اختیارات 
صرافی ها در خرید و فروش ارز به زودی از نوسانات ارزی کاسته 
شــده و بازار وارد مدار نزولی می شود.به اذعان فعالان بازار ارز 
تصمیــم جدید بانک مرکزی، نقش مهمی در گســترش عمق 

بــازار دارد و موجب افزایش معاملات در بازار و کشــف قیمت 
واقعی متناســب با عرضه و تقاضا خواهد شــد.به گفته فعالان 
بازار این سیاســت، تصمیم درستی اســت که برای کلیه ذی 
نفعان سودمند اســت. از طرفی صادرکنندگان مجبور نیستند 
تا ارزهای خود را به نرخ دستوری بفروشند و انگیزه شان برای 
عرضه ارز به قیمت بازار افزایش می یابد. صرافی ها نیز مجازند 
تا براســاس برآورد خود از عملکرد بازار ارزهای صادرکنندگان 
را بــه نرخ توافقی خریــد و به متقاضیان بفروشــند.همچنین 
متقاضیــان ارز نیز از آنجا که می تواننــد ارز موردنیاز خود را 
صرافی معتبر خریداری کنند  کمتر نیازمند مراجعه به دلالان 
و دســت فروشان خواهند بود و می توانند اسکناس معتبر را به 
قیمتی پایین تر از نرخ فردایــی بخرند.بنابراین می توان گفت 
اقدام اخیر بانک مرکزی مرجعیت قیمت گذاری در بازار ارز را از 
دلالان، سفته بازان و معامله گران فردایی گرفته و به معاملات 
واقعی در بــازار داخلی گره می زند. علاوه بر اینها و با توجه به 
اینکه طبق اظهارات رییس کل بانک مرکزی ذخایر اســکناس 
ارزی بانک مرکزی فراوان و بی ســابقه است، بازارساز می تواند 
در مواقع لزوم در راستای تعادل بازار اقدام کند و مدیریت بازار 
را بدست گیرد. رییس سابق کانون صرافان تصریح کرد: در این 

لحظه با اجرای دستورالعمل بانک مرکزی عرضه بر تقاضا پیشی 
گرفته اســت.وی تاکید کرد: در روزهای آینده قطعاً اگر حضور 
بازار ساز با این مقررات خوبی که اتخاذ شده، بیشتر شود نیازی 
به عرضه و دخالت بازار ســاز و بانک مرکزی نیست.لواســانی 
گفت: الان ما درصدد هستیم صف و تجمع در مقابل صرافی ها 
از بیــن برود و صف زمانی از بین می رود که بازار ارز چندنرخی 
نباشد.این فعال بازار ارز افزود: هم اکنون در حوزه ارزی اختلاف 
قیمت ها آرام آرام کاهش می یابد و به ســمتی می رویم که افراد 
بتواننــد نیازهای روزمره خود در حوزه صرافی همچون حواله و 

اسکناس تامین کنند

بانک مرکزی نیازی به استفاده از ذخایر ارزی خود   
ندارد 

در همین خصوص کامران ســلطانی زاده رئیس شــورای عالی 
کانــون صرافان گفت: زمانی کــه صادرکننــدگان بتوانند ارز 
خود را با قیمت توافقی بفروشــند، حجم قابــل توجهی از ارز 
صادرکنندگان که معمولا نگه می دارند تا قیمت اصلاح شــود، 
بدون توقف و در جهت تامین گردش نقدینگی خود، به سیستم 

صرافی ها عرضه خواهد شــد. یعنی اینکه بانک مرکزی در این 
طرح بدون اینکه از منابع ارزی خودش اســتفاده کند، می تواند 
از منابــع واقعی در بازار ارز و به صــورت اصلاح چرخه قیمتی 
بهره مند شــود و هر زمان که نیاز و ضرورت داشت می تواند از 
منابع ارزی خودش اســتفاده کند.وی تاکیــد کرد: فعلا با این 
مصوبــه، بانک مرکزی نیازی ندارد کــه از منابع ارزی خودش 
اســتفاده کند و این اقدام بســیار مثبتی برای بازار ارز خواهد 
بود.به گفته سلطانی زاده قیمت واقعی و توافقی هم باعث ایجاد 
رقابــت و جذابیت برای فروش ارز حاصــل از صادرات در یک 
مدت زمان کم و با حجم زیاد می شود که به تعدیل نرخ کمک 

قابل توجهی خواهد داشت.

مجوز جدید بانک مرکزی به صرافان چیست؟  
 

بر اســاس مجــوز جدید بانــک مرکزی، صرافی هــا ازین پس 
مجاز هستند تا ارز اســکناس صادرکنندگان را با نرخ توافقی، 
خریــداری و به متقاضیــان ارز بدون محدودیت بفروشــند.در 
بخشنامه ابلاغی به صرافی های مجاز آمده است که "در راستای 
درخواســت های صادرکنندگان و به منظــور تنظیم و مدیریت 
بازار ارز و تســهیل برگشــت ارز حاصل از صادرات به صورت 
اســکناس کلیه صرافی های مجاز معتبر می توانند نســبت به 
خرید ارز از صادرکنندگان به صورت اســکناس با نرخ توافقی 
اقــدام و منابع تجهیز شــده فوق را در ســرفصل های مصارف 
ارزی خدماتــی ) موضــوع ابلاغیــه شــماره 301305 مورخ 
14/10/1400( و همچنین فروش ارز در سرفصل سایر )کد24( 
با احراز هویت متقاضی به فروش رســانند.گفتنی است، پیش 
از این صادرکنندگان می توانســتند ارزهــای خود را صرفا به 
صرافی های عضو بازار متشــکل بفروشــند  اما با مجوز جدید 
بانــک مرکزی کلیه صرافی های مجاز، اجــازه دارند تا ارزهای 
صادرکنندگان را با نرخ توافقی خریداری کنند. بر این اساس از 
سویی تعداد صرافی های خریدار ارز بیشتر می شود و از سوی 
دیگر نــرخ خرید ارز از صادرکنندگان محدود به نرخ های بازار 
متشــکل که دارای دامنه نوسان 5 درصد روزانه بود نمی شود.
همچنین در سمت تقاضا نیز بانک مرکزی امکان فروش ارز در 
سرفصل سایر)کد 24( با احراز هویت از طریق کارت ملی را که 
پیش از این ممنوع کرده بود، مجاز دانسته است. با این تصمیم 
کلیه متقاضیان ارز مــی توانند با مراجعه به صرافی های مجاز 
می توانند نسبت به خرید ارز متعلق به سهمیه خود اقدام کنند.

فروشندگان، مشتریان بازار ارز شدند

 اعتراض فروشندگان لوازم خانگی به ضریب مالیات مقطوع 
رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی تهران گفت: اعتراض کسبه در تجمع 
امروز امین حضور به موضوع مالیــات بود.اکبر پازوکی می گوید: تراکنش های 
بانکی را مبنای محاســبه مالیات قرار دادند. درصد سود فروشندگان با آنچه که 
مورد حساب قرار گرفته متفاوت است؛ الان با ضریب ۵.۸ درصد محاسبه کرده اند.

رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی تهران گفــت: اگر یکی از فعالان صنف ما ۵ 
میلیارد تومان در ســال تراکنش داشته باشد ســودش در نهایت همان ۵.۸ درصدی 
اســت که مالیات اعلام کرده در حالی که این رقم هم نیســت و با یکی دو درصد 
محصولات را می فروشیم. یعنی ۲۵۰ میلیون تومان در سال و ۲۰ میلیون تومان 
در مــاه باید مالیات بدهیم. این رقم ۵ میلیارد رقم قابل قبولی برای صنف لوازم 
خانگی نیست و باید بین صنف ها تفکیک درستی وجود داشته باشد.او می گوید: 
آیا قاچاقچی تراکنش بانکی ندارد؟ چرا تراکنش بانکی قاچاقچی را رصد نمی کنند. 
ضریب را ۱۸.۵ درصد حساب می کنند یعنی یک ساید ۳۰ میلیون تومانی ۶ میلیون 
تومانش ســود است.کسانی که جنس قاچاق داشتند هم دلشوره برخورد را داشتند 

در حالی که برنامه دولت برخورد با مافیای قاچاق است نه فروشنده.

افتتاح بخشی از واحدهای نهضت ملی تا پیش از تابستان
معاون مســکن و ساختمان وزیر راه و شهرســازی گفت: بیش از یک میلیون و ۳۵۰ هزار واحد 
مسکونی در مراحل مختلف اجرا قرار دارد و تا قبل از پایان تابستان تعداد قابل ملاحظه ای از 
پروژه های طرح نهضت ملی افتتاح می شوند.محمود محمودزاده با اشاره به اینکه هم اکنون 
بیــش از یک میلیون و ۳۵۰ هــزار واحد در مراحل مختلف اجرا قــرار دارد، اعلام کرد: 
واحدهای در حال اجرای طرح نهضت ملی مسکن پیشرفت های مناسبی دارد و در صدد 
هســتیم تا قبل از پایان تابستان تعداد واحدهای قابل ملاحظه ای از پروژه های طرح 
نهضت افتتاح شــوند و به بهره برداری برسند.معاون وزیر راه و شهرسازی از آمادگی 
کامل بخش های ســتادی، شرکت ها و سازمان های تابعه وزارتخانه از جمله معاونت 
مسکن و ساختمان، شرکت عمران شهرهای جدید، شرکت بازآفرینی شهری ایران 
برای رفع مشــکلات احتمالی استان ها در اجرای طرح نهضت ملی مسکن خبر داد 
.معاون مســکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: در خصوص ماده ۱۰ 
قانون جهش تولید مســکن )بهره مندی از توان ســایر وزارتخانه ها و سازمان ها 
در تامین اراضی تولید مســکن( هیچ مانعی وجود ندارد و پیگیری های ویژه 

استان ها می تواند در اجرا موثر باشد.
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ایجاد "خط ویژه " موتورسیکلت ها در پایتخت
موتورســیکلت ها از هر کجا و هر مدل که بخواهند عبور می کنند تا ســریعتر 
برســند، از پیاده رو گرفته تا خط اضطرار تونل هــا و حرکت مارپیچ و خلاف 
جهت، هر مدل که بخواهند حرکت می کنند و نه تنها برای خود و سرنشینان؛ 
بلکه برای ســایر وسایل نقلیه اطرافشان و حتی عابران پیاده نیز مخاطره ایجاد 
می کنند. موتورسیکلت ها در برخی معابر شهر تهران، به خصوص در محدوده 
مرکــزی پایتخت ، معابر را تصــرف کردند بگونه ای که نه خط ویژه و نه تعداد 
زیاد عابران پیاده و خودروهای سواری مانعی بر تردد سریع آنها نمی شود، بارها 
تعدد موتورســیکلت ها و نحوه رانندگی کردن آنها در خیابان ها، داد رانندگان 
ســایر خودروها را در آورده است، بگونه ای که مسئولان را بر آن داشت که به 
جای برگزاری طرح های مقطعی برخورد و انضباط بخشی، راه حلی اساسی تر 

برای این واقعیت امروز شهرمان پیدا کنند.
فروردین ماه ســال جاری بود که حجت الاسلام آقا میری رئیس کمیته عمران 
شورای شهر تهران پیشــنهاد داد که به منظور ساماندهی تردد موتور سیکلت 

سواران یک مسیر اختصاصی برای آنها در نظر گرفته شود.
وی با اعلام اینکه حدود ۴میلیون موتور ســیکلت در تهران وجود دارد که برای 
امرار معاش و یا تردد از آن اســتفاده می شــود، گفته بود: تردد موتور سیکلت 
سواران موجب ناهنجاری های رفتاری و ترافیکی شده و لازم است که مقرراتی 
در راستای سهولت تردد و افزایش امنیت آنها با هدف کاهش تصادفات و فوت 

راکبان آنها ایجاد شود.
این عضو شــورای شهر تهران با بیان اینکه سیاســت ایجاد مسیر تردد موتور 
ســیکلت ســواران در پیش گرفته شــده، افزوده بود: تجارب سایر کشورها در 
ســاماندهی موتور سیکلت ها با ایجاد مسیر تردد نشــان از موفقیت دارد، لذا 
اختصاص بخشی از سطح عرض معابر بدون جدا کننده فیزیکی و تنها با رنگ و 
علامت خاص به عرض یک متر و ۲۰ سانتی متر پیشنهاد می شود و از صاحب 
نظران می خواهم که نظرات و پیشــنهادات خود را تا آخر فروردین به کمیته 

عمران شورای شهر ارائه کنند.
 بنابراین گزارش، از آن زمان شهرداری تهران و پلیس واکنشی به این پیشنهاد 
نداشــتند تا اینکه معاون حمل ونقل ترافیک شهرداری تهران اعلام کرد که راه 
اندازی خط ویژه تردد موتورســیکلت ها با توجه به تجربه موفق سایر کشورها، 

بسیار جدی است.
مجتبی شــفیعی در مورد ایجاد مسیر تردد ویژه برای موتورسیکلت سواران در 
گفت وگو با ایســنا، می گوید: ما نباید صورت مســئله موتورسیکلت ها را پاک 
کنیم، چراکه موتور سیکلت در جامعه ما یک واقعیت است و تعداد آن نیز به هر 

دلیلی اعم از اقتصادی و غیر اقتصادی هر روز بیشتر می شود.
وی با بیان اینکه پلیس اعلام کرده که حدود ۳ الی ۴ میلیون موتورسیکلت در 
تهران براساس شماره گذاری که انجام شده، فعال هستند، می افزاید: حتی اگر 
تعداد موتورســیکلت ها در تهران عددی زیر یک میلیون در نظر بگیریم،باز هم 
با عدد بزرگی مواجه می شویم که در معابر تهران تردد می کنند و نمی توانیم 
این انبوه موتورسیکلت ها و راکبان آنها را نادیده بگیریم و برایشان هیچ برنامه 
مشخصی نداشته باشیم.شفیعی با اشاره به طرح ساماندهی موتورسیکلت های 
پایتخت که کلیات آن در شورای ترافیک تهران با حضور دستگاه های مختلف 
همچون پلیس، تصویب شد، می گوید: در این طرح به ساماندهی رفتار ترافیکی 
موتورسیکلت سواران توجه شده که البته علاوه بر مباحث قانون گرایی که نیاز 
به فرهنگ سازی دارد ،ما با موضوعاتی در مورد پلاک و هویت موتورسیکلت نیز 
مواجه هستیم که باید این مشکلات نیز رفع شود و برای هر سازمان تکالیفی در 
نظر گرفته شده است که علاوه بر مصوبه شورای ترافیک، در قرارگاه حمل ونقل 

نیز به مسئله ساماندهی موتورسیکلت ها تاکید شده است.

خبر

کاریکاتور

 گیاهان خنک کننده هوای خانه کدام هستند

برخی از گیاهان در فصل گرم، هوای گرم خانه را جذب کرده و اکسیژن و رطوبت خاک را در هوا آزاد می کنند تا هوای اطراف 
خنک شود.منبع: ایمنا

جامعه

ایجاد »خط ویژه« موتورسیکلت ها در پایتختایجاد »خط ویژه« موتورسیکلت ها در پایتخت
چندی پیش حجت الاسلام آقا میری، رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران با اعلام اینکه حدود ۴میلیون موتور سیکلت در تهران 
وجود دارد که برای امرار معاش و یا تردد از آن استفاده می شود، گفته بود: تردد موتور سیکلت سواران موجب ناهنجاری های رفتاری و 
ترافیکی شده و لازم است که مقرراتی در راستای سهولت تردد و افزایش امنیت آنها با هدف کاهش تصادفات و فوت راکبان آنها ایجاد 
شــود.وی پیشــنهاد داد که به منظور ساماندهی تردد موتور سیکلت سواران یک مسیر اختصاصی برای آنها در نظر گرفته شود.معاون 
حمل ونقل ترافیک شــهرداری تهران هم اعلام کرد: راه اندازی خط ویژه تردد موتورسیکلت ها با توجه به تجربه موفق سایر کشورها، 
بســیار جدی اســت.مجتبی شفیعی با بیان اینکه پلیس اعلام کرده که حدود ۳ الی ۴ میلیون موتورسیکلت در تهران براساس شماره 
گذاری که انجام شــده، فعال هســتند، می افزاید: حتی اگر تعداد موتورسیکلت ها در تهران عددی زیر یک میلیون در نظر بگیریم،باز 
هم با عدد بزرگی مواجه می شــویم که در معابر تهران تردد می کنند و نمی توانیم این انبوه موتورســیکلت ها و راکبان آنها را نادیده 
بگیریم و برایشان هیچ برنامه مشخصی نداشته باشیم.شفیعی با اشاره به طرح ساماندهی موتورسیکلت های پایتخت که کلیات آن در 
شورای ترافیک تهران با حضور دستگاه های مختلف همچون پلیس، تصویب شد، می گوید: در این طرح به ساماندهی رفتار ترافیکی 
موتورسیکلت سواران توجه شده که البته علاوه بر مباحث قانون گرایی که نیاز به فرهنگ سازی دارد ،ما با موضوعاتی در مورد پلاک و 
هویت موتورسیکلت نیز مواجه هستیم که باید این مشکلات نیز رفع شود و برای هر سازمان تکالیفی در نظر گرفته شده است که علاوه 

بر مصوبه شورای ترافیک، در قرارگاه حمل ونقل نیز به مسئله ساماندهی موتورسیکلت ها تاکید شده است.

تصمیم جدید محدودیت های کرونایی چیستتصمیم جدید محدودیت های کرونایی چیست
پس از دو ســال و ۱۰۰ روز، ۱۲ و ۲۰ خرداد مرکز روابط عمومی وزارت بهداشــت از روز بدون فوتی ناشی از بیماری کرونا خبر داد و باعث 
خوشحالی و شادی همگان شد، اما نباید این شادی با غفلت از عدم رعایت شیوه نامه های بهداشتی به تلخی تبدیل شود.با حمایت های مردم 
و تلاش های شبانه روزی نیروهای بهداشتی و درمانی، بیماری کرونا در ایران کنترل و مهار شده و بیش از یک ماه است که شمار  مرگ و 
میر روزانه بیماران کرونایی در کشــور ما، تک رقمی است.عباس شیراوژن سخنگوی ستاد مقابله با کرونا اگفت: بر اساس مباحث جلسات 
اخیر ســتاد ملی کرونا قرار شد بازنگری در محدودیت ها و شرایط اجتماعات در جلسات کارشناسی و علمی مورد بحث و تبادل نظر قرار 
گیرد و سپس جهت بررسی های نهایی در دستور کار ستاد قرار می گیرد.وی اظهار داشت: هنوز تصمیم جدیدی اتخاذ نشده و بلافاصله 
پس از اخذ تصمیم لازم اطلاع رســانی خواهد شد.شیراوژن با اشــاره به اینکه شیوع کرونا در کشور تحت کنترل قرار گرفته است، افزود: 
واکسیناسیون و رعایت دستورالعمل های بهداشتی دو رکن اساسی در کنترل این بیماری منحوس بوده و از مردم می خواهیم همچنان این 
روند را ادامه دهند.وی تصریح کرد: افرادی که هنوز واکســن نزده یا روند واکسیناسیون خود را تکمیل نزده اند، درخواست می شود برای 
دریافت های دزهای واکســن به مراکر مربوطه مراجعه کنند، استفاده از ماسک و حفظ فاصله اجتماعی همچنان باید ادامه یابد تا بتوانیم 
زودتر به مهار کامل کرونا دست یابیم.بر اساس این گزارش ، در حال حاضر ۰ شهرستان در وضعیت قرمز، ۰ شهرستان در وضعیت نارنجی، 

۱۱۳ شهرستان در وضعیت زرد و ۳۳۵ شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.  
میلیونمیلیون

معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت 
محیط زیست با بیان اینکه "تخریب زیستگاه" در دنیا 
و در کشور ما مهم ترین عامل نابودی گونه ها و از بین 
رفتن منابع ژنتیکی اســت، گفــت: در حال حاضر به 
طور همزمان در بسیاری از نقاط کشور توسعه معدنی 
در حال رخ دادن است و از سوی دیگر سازمان محیط 
زیست از گردونه اســتعلامات معدنی در مناطق آزاد 
یعنی در ۸۹ درصد از خاک کشور، خارج شده است و 
عملا نمی تواند هیچگونه نظارتی بر معدن کاری ها در 

مناطق آزاد داشته باشد.
حســن اکبری در گفت وگو با ایسنا، "توسعه معدنی" 
را  یکی از اشــکال مهم تخریب طبیعت ایران دانست 
و درباره اثــرات ایجاد دسترســی های بی رویه نظیر 
جاده ها، خطــوط انتقال ســوخت و بزرگراه ها و... بر 
از بین رفتن زیســتگاه های مناســب جانوری اظهار 
کرد: توســعه معدن کاری معمــولا در قلب طبیعت و 
در بسیاری از زیســتگاه های بکر نظیر زیستگاه های 
کوهســتانی اتفاق می افتند و به علــت نیاز به ایجاد 
دسترســی جاده ای و بــاز کردن »ســینه کار های 

معدنی« به تخریب زیستگاه می انجامد.
به گفته معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی سازمان 
حفاظت محیط زیست، بسیاری از گونه های جانوری 
به ویژه گربه سانان به حضور انسان حساس هستند و با 
دستکاری زیستگاه ها از طرق مختلف به ویژه از طریق 
معدن کاری، این گونه های جانوری از زیستگاه خارج 
و با خطرهایی مواجه می شــوند کــه تجربه مقابله با 

آن را ندارند.

تاثیر مستقیم معدن کاوی بر تخریب پوشش   
گیاهی و خاک

وی بــا بیان اینکــه معدن کاوی به طور مســتقیم به 
تخریب پوشش گیاهی و خاک منجر می شوند، ادامه 
داد: درواقع خود به خود اثرات مخرب معدن ســازی 
بر زیســتگاه ها بالا است و متاسفانه بازسازی مناسبی 
هم پس از اتمام کار معدن انجام نمی شــود علاوه بر 
آن بعضا جاده های متعددی برای دسترسی به معادن 
ایجاد می شــود که خود آســیب زا است همچنین در 
حال حاضر به طور همزمان در بسیاری از نقاط کشور 
توســعه معدنی در حال رخ دادن است. برای مثال در 
فلات مرکزی ایران تقریبا زیستگاهی وجود ندارد که 
یکی از اشکال توســعه معدنی اعم از برداشت شن و 
ماسه، خاک، ذخایر فلزی و سنگ های تزئینی و ..  در 
آن ها اتفاق نیفتاده باشد. از این رو وقتی تعداد زیادی 
معدن به طور همزمان برداشت می شوند، حیات وحش 

نیز خانه ای برای زندگی نداشته و آواره می شوند.
به گفته اکبری، نباید تمام طبیعت را به طور همزمان 
به منظور توســعه معدنی، معدن کاری کرد بلکه باید 
بر اساس نیاز و ضرورت های موجود برای بهره برداری 
معادن مجوز صادر شود چراکه آغاز بهره برداری چند 
معدن به طــور همزمان پناهگاه حیــات وحش را با 

مخاطره مواجه می کند.
وی همچنین درباره ضرورت بازسازی محیط زیست 
پــس  از اتمام کار معادن تاکید کرد که پس از پایان 
کار معدن باید جاده های دسترســی ایجاد شده کور 

شوند.
معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت 
محیط زیســت با اشــاره به اینکه اغلب معدن کاران 
معتقدنــد که زمــان گرفتن مجوز و قبل از شــروع 
معــدن کاری، هزینه ای را تحت عنوان "هزینه جبران 
پوشــش گیاهی" به خزانه دولت پرداخت می کنند و 
ظاهرا بخشی از آن را سازمان منابع طبیعی می تواند 
به منظور بازســازی جذب کند، توضیح داد: این امر 
در حالیســت که مســوولان منابع طبیعی معتقدند 
این رقــم معمولا به آن ها باز نمی گردد و دستشــان 
برای بازسازی معادن باز نیست. به نظر می رسد خود 
معدن کار باید متعهد شــود تا در آخر کار بازسازی را 

انجام دهد.
اکبری همچنین این را هم گفت که ســازمان محیط 
زیست از گردونه اســتعلامات معدنی در مناطق آزاد 
یعنی در ۸۹ درصد از خاک کشور خارج شده است و 
هیچ اســتعلامی در جهت عدم آسیب معدن کاری به 

زیستگاه ها در مناطق آزاد از این سازمان نمی شود.
وی افزود: عملا امکان نظارت بر معدن کاری در مناطق 
آزاد برای سازمان حفاظت محیط زیست وجود ندارد. 
این سازمان تنها در مناطق چهارگانه می تواند عمدتا 
محدودیت هایی را برای عدم آسیب به زیستگاه ایجاد 
کنــد. با این حال نزدیک بــه ۲ میلیون هکتار از ۱۹ 
میلیون هکتار مناطق چهار گانه در اختیار ســازمان 
محیط زیست، محدوده  معدنی است که قبل از ایجاد 
سطح حفاظتی منطقه برای معدن کاری واگذار شده 
اســت و ما مجبوریم اجازه دهیم تا فعالیت را در این 

مناطق ادامه دهند.
معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت 
محیط زیســت همچنین درباره اهمیت آموزش های 
محیط زیســتی به معدنــکاران خاطر نشــان کرد: 
آموزش های زیست محیطی به مسئولان، پیمانکاران، 
متولیــان معدن، مهندســان و کارگرانــی که در دل 
طبیعت مشــغول کار هســتند، خیلی مهم است. ما 

موارد متعددی داشــتیم که کارگران و یا افرادی که 
در معدن کار می کردند، خودشــان شکارچیانی بودند 
که با خود اسلحه حمل می کردند و در طبیعت شکار 
انجــام می دادند همچنین این افــراد در دل طبیعت 
هستند و مســاله ریختن پسماند در طبیعت تخریب 
بوته ها و آســیب به چشــمه ها که منابع مهمی برای 
تامین نیاز حیات وحش هستند نیز از دیگر مشکلات 
اســت. آموزش زیســت محیطی جدی بــه این افراد 
مطالبــه ما در برخی اســتان ها بوده اســت اما چون 
زیرساخت قانونی برای آن دیده نشده تاکنون چندان 

موفقیت آمیز نبوده است.
وی در بخش دیگری از ســخنان خــود با بیان اینکه 
در مــورد پدیده هایی نظیر شــکار غیر مجاز بســیار 
ملموس تــر شــاهد از بین رفتن گونه هــای جانوری 
هستیم اما تغییر کاربری ها به دلیل از بین بردن خانه 
و محل زندگی حیوانات موجب نابودی برگشت ناپذیر 
زیستگاه جانوران می شــود، ادامه داد: تغییر کاربری 
زیســتگاه گونه های جانوری دشتی که در دشت ها و 
مناطق مســطح زندگی می کنند از طریق کشاورزی 
آبی و دیم کاری بســیار گسترده اســت. برای مثال 
آهوی ایرانی تقریبا تمام زیستگاه های خود را به دلیل 
کشاورزی، پادگان ســازی، شهر سازی و جاده سازی 
در کشــور از دست داده و گســتره زندگی این گونه 
برای جابه جایی فصلی و زندگی از بین رفته اســت و 
همین امر باعث شده در احیای جمعیت آهوی ایرانی 

با مشکل جدی مواجه باشیم.

تکه تکه کردن زیستگاه جانوران با جاده سازی  
اکبری در ادامه ســخنان خود با اشاره به اثر ساخت 
جاده در بر بین بردن زیستگاه های جانوران اظهارکرد: 
ســاخت جاده در تمام زیســتگاه ها اعــم از جنگلی، 
کوهستانی و دشــتی عارضه ای مخرب برای طبیعت 
محســوب می شــود. شــاید به لحاظ ظاهری عرض 
جاده زیاد نباشــد و با ساخت جاده مساحت چندانی 
از زیستگاه را از دســت ندهیم و مساحت بخشی که 
به طور مســتقیم به خاطر آســفالت از بین برود زیاد 
نباشــد، اما مهم ترین مشکل در ساخت جاده ها تکه 

تکه کردن زیستگاه جانوران است.

بــه گفته معاون محیــط طبیعی ســازمان حفاظت 
محیط زیست بســیاری از گونه های حیات وحش به 
یکپارچگی زیســتگاه نیاز دارند تا هنگام جا به جایی 
فصلــی و تبــادل ژن در زیر جمعیت هــای مختلف 
بــا یکدیگر تنوع  را در بلند مــدت حفظ کنند که با 

جاده کشی این ارتباط کم می شود.

تاثیر جاده سازی بر تمام گونه های جانوری   
 وی بــا بیان اینکه وقتی رفت و آمد زیاد و جاده ها پر 
ترافیک باشند عملا ارتباط دو زیستگاه قطع می شود 
که این امر بســیار آسیب زننده است، تصریح کرد: در 
این حالت ممکن اســت برخی گونه ها نتوانند جابجا 
شوند و جفت یابی و جفت گیری کنند. اینگونه زندگی 
ایــن گونه ها حالــت جزیره ای و شــانس بقای آن ها 
کاهش پیــدا می کند. از طرف دیگر همواره شــاهد 
تلفات گسترده  گونه های جانوری در جاده ها هستیم 
و شــاید بتوان گفت جاده سازی ها پدیده ای است که 

تمام گونه های جانوری را تحت تاثیر قرار می دهد.
معاون محیط طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست 
بــا بیان اینکه در دهه ۸۰ حدود ۱۰ یوز آســیایی را 
بر اثر تلفات جاده ای از دســت دادیم، یادآور شد: در 
جاده مهریز انار در استان یزد طی دهه ۸۰ تعداد پنج 
قلاده یوز را  از دســت دادیــم حتی برخی گونه های 
کمتر دیده شده نظیر خارپشت ها، مارها و خزندگان 
تلفات بالایی را در جاده ها داشته اند. از سوی دیگر در 
برخی گونه های جانوری مجاور شهرها نظیر کفتارها 
به دلیل گرایش به حضور در اطراف مناطق مسکونی 

تلفات زیادی گزارش شده است.
اکبری در پایان گفت: سال هاســت دنیا به این مساله 
پی برده اســت که باید طراحی جاده ها از همان ابتدا 
بر اساس توجه کافی به زیستگاه جانوران شکل گیرد 
و اقدامات لازم به نحوی انجام شــود که امکان تردد 
حیات وحش وجود داشته باشد، اما در کشور ما اغلب 
جاده هــا بدون توجه به طبیعت و منابع زیســتی آن 
ســاخته و طراحی می شــوند و در زمان احداث هیچ 
توجهی به خانه حیــات وحش و راحتی عبور و مرور 

گونه های جانوری نمی شود.

رئیس گروه مدیریت بیماری هــای قابل انتقال بین 
انســان و حیوان مرکز مدیریــت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشــت بــا تاکید بر اینکه هیچ واکســنی 
برای جلوگیری از ابتــلا به بیماری تب کریمه کنگو 
بــرای انســان و دام وجود ندارد، گفــت: بنا بر روند 
فعلی بیماری، طی ســال جاری آمــار موارد ابتلا به 
تب کریمه کنگو نســبت به سال قبل افزایش خواهد 
داشــت.بر اســاس آخرین آمار در ســال جاری ۱۸ 
مــورد ابتلا به این بیماری و یک مرگ ناشــی از آن 
داشته ایم و این درحالیست که طی کل سال گذشته 
تنها ۱۳ مورد مبتــلا به تب کریمه کنگو و دو مرگ 

ناشی از آن در ســامانه ها به ثبت رسیده است.دکتر 
بهزاد امیری با اشــاره به اینکه افزایش موارد ابتلا به 
تب کریمه کنگو دلایــل گوناگونی دارد، گفت: الان 
بر اســاس اعلام سازمان بهداشــت جهانی در کشور 
عراق ۲۱۲ مورد مبتلا شناســایی شــده اســت. به 
نظر می رســد شرایطی فراهم شــده باشد که انتقال 
ویروس مهیا باشد. مباحثی مانند عدم کنترل موارد 
بهداشــتی هم مطرح است که در حال حاضر نامه ای 
به امضای وزیر بهداشت رسیده و به دانشگاه ها ابلاغ 
شده اســت تا مراقبت های خود را افزایش دهند و از 
تبادل دام به ویژه در مناطق مرزی جلوگیری شــود.

او افزود: راه های انتقال بیماری به ســه روش است؛ 
اول از طریــق گزش نیش کنه اســت که یا ممکن 
است خود کنه انسان را نیش بزند یا اینکه کنه روی 
بدن باشد و انســان دانسته یا ندانسته آن را لهِ کند. 
راه انتقال بعدی از طریق خون، مایعات و ترشــحات 
آلوده دام به انســان اســت که این در زمان ذبح دام 
یا انتقال امعاء و احشــاء دام اتفاق می افتد؛ البته اگر 

فرد گوشت و احشــاء  دام را به شکل خام یا درست 
پخته نشــده مصرف کند هم احتمــال ابتلایش به 
بیماری وجود دارد. راه انتقال سوم هم از بیمار آلوده 
به ســایر انسان ها اســت. وی افزود: توصیه می کنیم 
از خرید گوشــتی که خارج از شبکه دامپزشکی ذبح 
شده است، خودداری کنند.همچنین گوشت دام ذبح 
شده، قبل از مصرف باید به مدت حداقل ۲۴ ساعت 
در دمای ۴ درجه ســانتی گراد در یخچال قرار داده 
شــود.وی درباره ذبــح دام در روز عید قربان، گفت: 
دستورالعمل اینگونه نیست که خود حجاج کار ذبح 
را انجــام دهند و با تامین وجــه آن، ذبح دام تحت 
نظارت سازمان دامپزشکی عربستان صورت می گیرد 
امــا گاهی بعد از اینکه ذبــح دام ها صورت می گیرد 
بخشی از گوشت ها به اطراف چادرهای حجاج در مِنا 
آورده می شود که ممکن است گوشت، کباب شده و 
به فروش برسد؛ حجاج به هیچ وجه از این گوشت ها 

خریداری و مصرف نکنند.

قائم مقام رئیس سازمان سنجش آموزش خبر داد؛

رصد و شناسایی
 مدعیان تقلب در کنکور

 
رئیس شــورای حفاظت آزمون  سراســری سازمان ســنجش آموزش کشور در 
هشــتمین جلسه شــورای حفاظت آزمون سراسری با اشــاره به اهمیت موضوع 
حفاظــت از امنیــت آزمون ها، گفت: شناســایی و پیشــگیری از تخلف و مقابله 
با اقدامات برنامه ریزی شــده گروه های ســودجو و اغفال گــر که موجب نگرانی 
داوطلبان پرتلاش و زحمتکش می شــود، مورد حمایت قاطبه مردم اســت.دکتر 
محمدحســین حاجیلو با اشاره به فعالیت های مختلف سازمان سنجش در فرایند 
برگزاری آزمون، گفت: هر آزمون بســته به حیطه و گستره اجرایی آن شامل سه 
مرحلــه، پیش از برگزاری، حین و پس از برگزاری اســت و حفاظت آزمون ها در 
مراحل مختلف از جمله قرنطینه به صورت کامل و دقیق انجام می شــود و سوابق 
برگزاری آزمون در ســال های متمادی هم نشان می دهد امنیت در این بخش ها 
همواره برقرار بوده اســت.وی با اشــاره به برخی گزارش های دریافتی از فعالیت 
عوامل ســودجوی مدعی تقلب در شبکه های اجتماعی مجازی، گفت: داوطلبانی 
که در یک ســال و یا حتی سال ها برای موفقیت در آزمون سراسری برنامه ریزی 
و تــلاش کرده اند و با صرف وقــت و انرژی خود و خانواده ها آماده شــرکت در 
کنکور شده اند، انتظار دارند که در یک رقابت سالم و ایمن شرکت کنند و شاهد 

تحقق عدالت آموزشــی در جامعه باشند.وی با اشــاره به اینکه فعالیت مدعیان 
تقلــب در کانال ها و گروه ها در شــبکه های اجتماعی مجازی به عنوان مهمترین 
اقدام پیشگیرانه پیش از اجرای آزمون از مدت ها قبل در رصد، شناسایی و تحت 
کنتــرل نهادهای اطلاعاتی و امنیتی به ویژه پلیس فتا قرار دارند، گفت: عضویت 
داوطلبان در گروه هــا و کانال های مجازی مدعی تقلب و همچنین اســتفاده از 
ابزارهای ممنوعه تخلف محسوب شده و موجب محرومیت آنان از آزمون است و 
از طرف دیگر کسانی که در این گروه ها اقدام به ارسال مدارک و هرگونه پرداخت 
وجه می کنند نیز علاوه بر محرومیت از آزمون مشمول مجازات های بیشتر قانونی 

نیز خواهند شد.

معدن کاری حیات وحش را 
»آواره« می کند

افزایش مبتلایانِ تب کریمه کنگو 
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خبر خبر 

قــم – فاطمــه پوربیرانونــد، خبرنــگار 
یادگارامروز - محمدرضا حاجی رضا رئیس 
جهادکشاورزی استان قم بمناسبت هفته 
جهاد کشــاورزی در نشست خبری که در 
سالن جلسات ســازمان جهاد کشاورزی 
استان قم برگزار شد،گفت: قبل از تاسیس 
وزارت جهاد کشاورزی در کشور وضعیت 
روستاها و کشاورزی بسیار نامناسب بوداما 
با دستور امام خمینی )ره( پس از تاسیس 
ایــن وزارتخانــه امنیت غذایــی و بحث 

کشاورزی در ایران به نقطه امنی رسید.
وی افــزود: موضوع امنیت غذایی در همه 
کشور ها از اهمیت ویژه ای برخوردار است، 
بر اســاس قانون اساسی در هر کشور یک 
مجموعه دولتی باید بحث امنیت غذایی را 
تامین کند که در بیشتر مواقع این موضوع 
در اختیار مجموعه کشــاورزی کشــورها 

است.
وی ادامه داد: بســیاری از کشور ها به ویژه 
کشــورهای حوزه خلیج فــارس با وجود 
اینکه دارای منابع مالی بســیاری هستند 
امــا همچنــان در بحث تامیــن نیازهای 

کشاورزی وابســتگی دارند، در این مدت 
مردم مطلع شده اند بخش عمده دانه های 
روغنــی مورد نیاز جهان در اوکراین تولید 
می شد و یا تامین ۳۰ درصد از غلات مورد 
نیاز بر عهده روســیه بــود و حال با وجود 
نزاع هایی که بین این دو کشــور رخ داده 

بسیاری از کشــورهای وابسته به آن ها به 
مشکل برخورده اند

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم 
در خصوص ارائه تســهیلات به کشاورزان 
قمی عنوان کرد: در سال ۱۴۰۰ حدود ۲ 
هزار نفر به بانک هــای مختلف برای اخذ 

تسهیلات معرفی شدند که تاکنون بانک ها 
توانسته اند ۳۱۵ میلیارد تومان تسهیلات 
به آنها ارائه دهند و در مجموع قرار اســت 
یک هزار و ۴۴۱ میلیارد تومان تسهیلات 

داده شود
وی در خصوص ســند دار شــدن اراضی 
کشاورزی استان قم گفت: مصوبه مجلس 
شورای اسلامی در سال ۱۳۹۵ این بود که 
اراضی کشــاورزی در سراسر کشور سند 
دار شوند تا کشــاورزان هویت پیدا کنند 
اما به خاطر دلایلی این موضوع تا به حال 
محقق نشده بود اما امسال با همت سازمان 
ثبت احوال این اتفاق در اســتان قم انجام 

می شود.
حاجی رضا عنوان کرد: بحث تغییر کاربری 
اراضی کشاورزی در کشور یکی از خطراتی 
اســت که امنیت غذایی را تهدید می کند، 
یکــی از دلایل گرانی برنــج در این مدت 
این است که در استان مازندران، گیلان و 
گرگان بسیاری از افراد اراضی که استعداد 
کشت برنج را دارند را تغییر کاربری داده و 

به موضوعات دیگر می پردازند.

شارژ سهمیه تابستانی نفت سفید 
خانوارهای روستایی مازندران

ساری-امیری فر،خبرنگاریادگارامروز- مدیر شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی منطقه ساری گفت: برای هر خانوار فاقد گاز طبیعی، ۵۰۰ 
لیتر نفت ســفید در نظر گرفته شده است که در کارت بانکی معرفی 

شده مشتریان شارژ می شود و تا تاریخ ۱۵/۵/۱۴۰۱ اعتبار دارد.
ســبحان رجب پور، در جمــع خبرنگاران اعتبار ایــن دوره از توزیع 
سوخت نفت سفید را برای خانوارهای مناطق فاقد گاز طبیعی از تاریخ 
۱۶/۳/۱۴۰۱ تا ۱۵/۵/۱۴۰۱ اعلام کرد و ادامه داد: برای هر خانوار یک 
نفره، دو نفره، ســه نفره و چهار نفره ۵۰۰ لیتر و خانوارهای پنج نفره، 
شش نفره و هفت نفره به بالا ۶۰۰ لیتر نفت سفید در نظر گرفته شده 
است. وی یادآور شد: عرضه نفت سفید به صورت الکترونیکی با شارژ 
سهمیه در کارت بانکی معرفی شده از سوی مشتریان انجام می شود.
وی تاکیــد کرد: مصرف کنندگان نفت ســفید فاقد گاز طبیعی با در 
دست داشــتن کارت بانکی به فروشندگی های عرضه سوخت محل 
ســکونت خود مراجعه و نسبت به دریافت مقدار سوخت تعیین شده 
اقدام نمایند. مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ساری 
به شهروندان توصیه کرد: شکایات و پیشنهادات خود را با شماره تلفن 
های ۳۳۲۷۰۱۳۸ و ۳۳۲۷۰۱۴۰ منطقه ســاری و شــماره ۰۹۶۲۷ 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران اطلاع دهند تا در اسرع 

وقت رسیدگی شود.

کشف چوب قاچاق در اصفهان
اصفهان -مریم مومنی،خبرنگاریادگارامروز-فرمانده انتظامي شهرستان 
اصفهان از کشــف چــوب قاچاق به ارزش یك میلیــارد ریال در این 

شهرستان خبر داد. 
سرهنگ “حسین بساطي” بیان داشــت: با اطلاع ماموران انتظامي 
کلانتري ورزنه از وجود دپوي چوب قاچاق درخت طاق در یک منزل، 

بررسی این موضوع در دستور کار ماموران این فرماندهی قرار گرفت.
وی ادامــه داد: ماموران با همراهی بازرســان منابع طبیعي و پس از 
هماهنگي با مقام قضایي اقدام به بازرســي از منزل مذکور کرده و در 
بازرسي به عمل آمده موفق به کشف 610 کیلو چوب درخت طاق می  
شــوند، این در حالی است که ارزش ریالی اموال کشف شده از سوی 

کارشناسان یك میلیارد ریال تعیین شده است.
فرمانده انتظامي شهرســتان اصفهان با بیان تحویل اموال مکشوفه به 
مرجع قضایی تصریح کرد: در این زمنیه یک متهم نیز دستگیر و پس 
از تشکیل پرونده براي سیر مراحل قانوني به مرجع قضائي معرفي شد.

این مقام انتظامی در پایان خاطرنشــان کرد: پلیس با قاچاقچیان كالا 
به شدت مقابله خواهد كرد و اجازه جولان به آن ها را نخواهد داد، در 
این راســتا شهروندان نیز مي توانند در صورت مشاهده هرگونه مورد 
مشكوك در این خصوص، مراتب را در اسرع وقت به مركز فوریت هاي 

پلیسي 110 اعلام كنند.

سخنگوی شورای شهر  خبر داد؛

اعمال جایزه خوش حسابی برای 
ساخت وساز در بوشهر

بوشهر-رزاز،خبرنگاریادگارامروز-ســخنگوی شــورای شــهر بوشهر 
از موافقت با اعمال ۲۵ درصد جایزه خوش حســابی ســاخت و ساز، 

نوسازی و تاخیر تادیه دیون از دهه ولایت به مدت سه ماه خبر داد.
ایمان زندی نیا  اظهار کرد: به مناســبت دهه ولایت و در جهت رفاه 
حال شهروندان جهت پرداخت عوارض ساخت و ساز، نوسازی و دیون، 

شورای شهر بوشهر با لایحه خوش حسابی شهرداری موافقت کرد.
وی اشــافه کرد: بر اســاس مصوبه شــورا از دهه ولایت به مدت سه 
ماه شــهروندانی که نســبت به پرداخت نقدی عوارض ساخت و ساز 
و نوســازی خود کنند از ۲۵ درصد جایزه خوش حســابی بهره مند 
می شوند. سخنگوی شورای شهر بوشهر تصریح کرد: مودیانی که دیون 
آن ها مربوط به قبل از ســال ۹۵ باشد مشمول ۵۰ درصد تخفیف از 
مبلغ خســارت تاخیر تادیه و مودیانی که از ســال ۹۵ به بعد باشــد 
مشمول ۱۰۰درصد تخفیف از مبلغ خسارت تاخیر در صورت تسویه 

حساب دیون خود مشمول جایزه حسابی می شوند.

معاون استاندار فارس:

به دنبال حذف افراد از گردشگری سلامت 
نیستیم

شیراز –قاسم توانایی،خبرنگاریادگارامروز-معاون هماهنگی امور زائرین 
و گردشگری استانداری فارس تاکید کرد: به دنبال حذف هیچ یک از 
تسهیلگران حرفه ای و خدمتگزار در حوزه گردشگری سلامت نیستیم.

محمد فرخ زاده در جمع خبرنگاران، گردشــگری ســلامت را یکی از 
حوزه های مهــم و ارز آور خواند و بر حمایت همه جانبه این معاونت 
از فعالین دارای مجوز در حوزه گردشــگری سلامت اعم از مترجم ها، 
لیدرها و راهنمایان گردشــگری تاکید کرد. او با تاکید بر ساماندهی 
گردشــگری ســلامت افزود: به دنبال حذف هیچ یک از تسهیلگران 

حرفه ای و خدمتگزار در حوزه گردشگری سلامت نیستیم.
معاون استانداری فارس خاطرنشان کرد: خوشبختانه با هماهنگی بین 
بخشــی انجام شده بین ســازمانپهای متولی این امر، اعم از اداره کل 
میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری، دانشگاه علوم پزشکی، 
نیروی انتظامی و پلیس مســتقر در فرودگاه، اتاق بازرگانی، اداره کل 
فــرودگاه و… قطعا بخش عظیمی از ناهماهنگی ها از بین رفته و در 

آینده نزدیک وضعیت از شرایط فعلی نیز بهتر خواهد شد.
فرخ زاده با اشاره به گشودن گره های توریسم سلامت با انجام اصلاحات 
زیربنایی، مجددا تاکید کرد که تصمیمی بر کنار گذاشتن تسهیلگران 
سلامت نبوده و نیست و صرفا با توافق انجام شده ساماندهی و استفاده 
از ظرفیت و تجربه ارزشــمند آنها در چهارچوب ضوابط، مد نظر بوده 

و هست.

رئیس جهادکشاورزی استان اعلام کرد؛

پرداخت ۳15 میلیارد تومان تسهیلات به کشاورزان درسال 1400

شرکت  ایلام-سارامیری،خبرنگاریادگارامروز-مدیرعامل 
آب و فاضلاب اســتان ایلام گفت: بیــش از ۴۰ درصد 
شبکه توزیع آب اســتان فرسوده هستند که در شرایط 
خشکسالی اهمیت پِرتی آب مشخص می شود و نیازمند 

بهسازی در شبکه آب هستیم.
»پرویــز ناصری« با بیان اینکه منبــع اصلی تولید آب، 
سد چم گردلان و منابع زیرزمینی است، اظهار کرد: در 
حال حاضر آب و فاضلاب در ۱۹ شــهر و ۵۹۹ روســتا 
آبرسانی داریم که قسمتی از آب از محل ۱۲۷ حلقه چاه 
تامین می شــود. وی با بیان اینکه میزان تولید آب شهر 
ایلام ۲۵.۶ میلیون مترمکعب اســت، افزود: ۸ میلیون 
مترمکعب آب در طول سال از طریق آب های زیرزمینی و 
۱۷.۶ میلیون مترمکعب از طریق آب های سطحی تامین 
می شود. مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان ایلام 
با اشــاره به اینکه میزان هدر رفت آب در استان ۲۶.۱۷ 
اســت، تصریح کرد: بیش از ۴۰ درصد شبکه توزیع آب 
استان فرسوده هستند که در شرایط خشکسالی اهمیت 
پِرتی آب مشخص می شود و نیازمند بهسازی در شبکه 
آب هســتیم. وی اضافه کرد: ۶ شهرستان ایوان، مهران، 
چوار، سراب کلان سیروان، ملکشاهی و دهلران مجهز به 
پمپاژ آب شــده اند اما دره شهر چون با برق کار می کند 
پمپاژ ندارد و برای خرید پمپاژ در شهرستان های بدره، 
آبدانان و ایلام اعتباری بالغ بر ۶ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 

تومان تخصیص داده شده است.
ناصــری با بیان اینکه به ۷۷ روســتا به صورت ســیار 
آبرسانی صورت می گیرد، خاطر نشان کرد: از این تعداد، 
۴۴ روســتا در شهرســتان چوار، ۸ روستای ملکشاهی، 
۱۸ روستا در شهرستان هلیلان، ۳ روستا در شهرستان 
مهران و ۸ روســتا در شهرستان دهلران هستند. که در 
مجموع ۴۱۰۰ خانوار از آبرسانی سیار بهره مند می شوند.

وی یادآوری کرد: احتمال وقوع تنش آبی در ۹ شهرستان 
ایلام، مهران، بدره، دهلران، آبدانان، ملکشــاهی، ایوان، 

دره شهر و چوار وجود دارد.
ناصــری مشــکلات موجــود در توزیع آب اســتان را 
توپوگرافــی منطقه و پراکندگی تاسیســات تامین آب 
به خصوص روســتاها با فاصله مسافتی زیاد، فرسودگی 
شبکه توزیع و تاسیســات، استفاده بی رویه از منابع آب 
موجود توسط مشــترکین و انشعابات غیرمجاز برشمرد 
و افزود: اســتفاده از آب شرب برای آبیاری فضای سبز و 
همچنین ســرعت ساخت و ساز، موجب عدم توانایی در 

تامین و توزیع آب مورد نیاز شده است.

خبرنگار  محمــدی،  کرمانشــاه-فریده 
یادگارامروز - اســتاندار کرمانشاه گفت: 
اســتفاده از ظرفیت های گردشــگری و 
تاریخی اســتان می تواند کرمانشاه را به 
مقصد گردشگری تبدیل کرده و اقتصاد 

استان را متحول کند. 
 بهمن امیری مقدم در نشست با فرمانده 
یــگان حفاظت وزارت میــراث فرهنگی 
با بیان اینکــه توجه به میراث فرهنگی و 
گردشــگری برای مــا از اهمیت ویژه ای 
برخــوردار اســت، اظهار کرد: اســتان 
کرمانشــاه با 4200 اثر تاریخی در حوزه 
میراث فرهنگی از جایگاه ویژه ای برخوردار 
است که نیازمند توجه ویژه برای استفاده 

از این ظرفیت عظیم هستیم. 
وی ادامــه داد: بایــد از آثــار تاریخــی 
درآمدزایی شــود و برای تحقق این مهم 
باید برنامه ریزی و اراده مناسبی در استان 

وجود داشته باشد. 
امیری مقــدم تصریــح کــرد: بــا توجه 
بــه حضــور گســترده گردشــگران در 
ایجاد  و  استان، ســامان دهی محوطه ها 

زیرســاخت های مناسب در سطح استان 
ضرورت دارد. 

وی با بیان اینکه مشکلات میراث فرهنگی 
و یگان حفاظت اســتان را پیگیری و با 
تاکید  می کنم،  مطــرح  رئیس جمهوری 
کــرد: البته موضوعاتی که می شــود در 
اســتان انجام شــود، باید بدون معطلی 

تصمیم گیری شود. 

ســردار مهری فرمانده یــگان حفاظت 
میراث فرهنگی کشــور نیز در این دیدار 
اعتبــارات میراث فرهنگی  اینکه  بیان  با 
در کشــور مناسب نیست، گفت: با توجه 
به نقش و جایگاه ویژه میراث فرهنگی و 
گردشــگری در اقتصاد کشور این حوزه 

نیازمند توجه ویژه دولت است. 
وی در ادامــه با اشــاره به وضعیت یگان 

حفاظت میراث فرهنگی استان کرمانشاه، 
اظهار کرد: در اســتان کرمانشاه بیش از 
4200 اثر تاریخی شناسایی شده  وجود 
دارد کــه بیــش از 2200 مــورد آن به 
ثبت رســیده است. همچنین این استان 
دو پایگاه جهانی و ســه پایگاه ملی دارد 
که کار یگان حفاظت را بســیار دشــوار 
کرده است.  مهری افزود: یگان حفاظت 
اســتان کرمانشــاه با ۲۶ نفر پرسنل، به 
لحاظ نیروی انســانی و امکانات به ویژه 

خودرویی شرایط مناسبی ندارد.
مهری از اســتاندار کرمانشاه خواست تا 
بــه میراث فرهنگی اســتان با اختصاص 
اعتبارات مناسب و حمایت های راهبردی 

نگاه ویژه تری داشته باشد. 
میراث فرهنگی  حفاظــت  یگان  فرمانده 
کشور به سفر پیش روی رئیس جمهوری 
به استان نیز اشاره کرد و گفت: این سفر 
فرصت مناسبی است تا مشکلات استان 
در حوزه میراث فرهنگی مطرح و اعتبارات 
مناسبی برای جبران برخی از کاستی ها 

لحاظ شود.

 ســمنان-رضاییان،خبرنگاریادگارامروز-
سرپرســت ســازمان جهاد کشــاورزی 
استان ســمنان در نشســت خبری در 
سالن اجتماعات سازمان جهاد کشاورزی 
اســتان سمنان اظهار داشــت: یکهزار و 
۴۲۴ میلیارد ریال برای افتتاح ۹۳ طرح 
عمرانــی و اقتصادی بخش کشــاورزی 

استان سمنان اعتبار صرف شده است.
محمدرضا قاسمی افزود: افتتاح ۹۳ طرح 
عمرانــی و اقتصادی بخش کشــاورزی 
استان سمنان منجر به تثبیت ۹۴۳ شغل 

و ایجاد ۵۳۵ فرصت شغلی جدید شد.
او ادامه داد: از مجمــوع ۹۳ طرح آماده 
افتتاح اســتان ســمنان در هفته جهاد 
کشاورزی ۱۱ طرح اقتصادی و ۸۲ طرح 

عمرانی است.
سرپرست سازمان جهاد کشاورزی استان 
سمنان بیان کرد: یکهزار و ۱۴۲ میلیارد 
ریال اعتبار برای بهره برداری از ۱۱ طرح 

اقتصــادی و ۲۸۲ میلیارد و ۲۰ میلیون 
ریال برای افتتاح ۸۲ طرح عمرانی هزینه 

شده است.
قاســمی تصریح کــرد: واحــد پرورش 
گاو شــیری، واحد تولید مرغ گوشــتی 
و تخم گذار، توســعه کشــت گلخانه ای، 

لایروبی و مرمت قنوات، احداث اســتخر 
ذخیره آب و توســعه ســامانه های نوین 
آبیــاری از جمله طرح هــای اقتصادی و 
عمرانی آماده بهره برداری استان سمنان 

در هفته جهادکشاورزی است.
او با اشاره به تنش آبی در استان سمنان 

و اهمیــت مدیریت منابع آبــی، یادآور 
شــد: طرح های عمرانی آماده افتتاح به 
مناسبت هفته جهاد کشاورزی با اولویت 
مدیریت بهینه مصرف آب اجرایی شــده 
سازمان جهادکشاورزی  است. سرپرست 
استان سمنان افزود: اکنون در حدود ۳۷ 
هزار و ۵۰۰ هکتار  از اراضی کشــاورزی 
استان سمنان سامانه نوین آبیاری اجرایی 
شده و پیش بینی می شود تا پایان امسال 
وسعت اراضی کشاورزی مجهز به سامانه 
نوین آبیاری تا پایان امســال به ۴۰ هزار 
هکتار برسد. قاسمی گفت: شوری خاک با 
توجه به تنش منابع آبی در استان دور از 
انتظار نیست، اما با استفاده دانش بنیان ها 

رفع چالش ها دنبال می شود.
او بیــان کرد: اولویت توســعه کشــت 
در اســتان سمنان توســعه محصولات 
راهبــردی مانند غلات، دانــه روغنی و 

گیاهان علوفه ای است.

مدیرعامل شرکت آبفای استان خبرداد؛

 احتمال وقوع تنش آبی در ۹ شهرستان ایلام

استاندار :

گردشگری می تواند اقتصاد کرمانشاه را متحول کند

در هفته کشاورزی؛

93 طرح عمرانی و اقتصادی استان سمنان افتتاح می شود

سرپرست آموزش و پرورش لرستان:

المان ۶۸ شهید دانش آموز حمله موشکی 
بروجرد ساخته می شود

خرم آباد-اعظم پاپی،خبرنگاریادگارامروز- سرپرست آموزش و پرورش 
لرستان با انتقاد از وضعیت و فضاسازی دبیرستان ۶۸ شهید دانش آموز 
بروجرد، گفت: در آینده یک المان از شهدای دانش آموز با همکاری بنیاد 

شهید و امور ایثارگران در این مدرسه نصب خواهد شد.
رضا عزتی در بازدید از مدرســه ۶۸ شــهید دانش آموز بروجرد با بیان 
اینکه هر کجا راه  ما از شــهدا و آرمان های شهدا جدا شود آسیب جدی 
می بینیم، اظهار کرد: افتخار ما این است که ادامه دهنده راه شهدا باشیم 
و تنها با ادامه این راه می توانیم از دســتاوردهای انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس محافظت کنیم. وی با بیان اینکه ما مدیون شهدا هستیم  و شهدا 
ســند افتخار ایران اسلامی هستند، از وضعیت و فضاسازی این مدرسه 
انتقاد کرد و افزود: برای ســاماندهی وضعیت این مدرسه برنامه داریم و 
در آینده یک المان از شهدای دانش آموز با همکاری بنیاد شهید و امور 

ایثارگران استان لرستان در این مدرسه نصب خواهد شد.
گفتنی اســت، در بیستم دی ماه سال ۱۳۶۵ و در پی حملات موشکی 
رژیم بعثی عراق به دبستان شهید فیاض بخش و مدرسه راهنمایی امام 
حســن مجتبی)ع( بروجرد، ۶۸ دانش آموز این مدرسه به فیض شهادت 
رسیدند. در حدود ســاعت ۱۳ روز ۲۰ دی ۱۳۶۵، موشک های زمین 
به زمین عراقی دو مدرســه را در بروجرد هدف قرار دادند و این حادثه 
درســت در هنگامی رخ داد که دانش آموزان نوبــت بعدازظهر این دو 

مدرسه در سر صف هایشان ایستاده بودند.
این دو مدرســه پسرانه، یکی دبستان شهید فیاض بخش )دانش آموزان 
استثنائی( و دیگری مدرسه راهنمایی امام حسن مجتبی)ع( بود که در 
مجاورت یکدیگر قرار داشتند و در منطقه ابراهیم آباد در شمال بروجرد 

واقع بودند.

معاون استاندار خراسان رضوی خبر داد

 میزبانی مشهد از ۱.۶ میلیون مسافر 
در دهه کرامت

مشهد-میرشــکار،خبرنگاریادگارامروز- معاون هماهنگی مدیریت امور 
زائران استانداری خراســان رضوی از ورود بیش از یک میلیون و ۶۰۰ 

هزار مسافر در دهه کرامت به مشهد خبر داد.
حجت الاســلام حجــت گنابادی نژاد  در خصوص میزان ورود مســافر 
به مشــهد در دهه کرامت اظهار کــرد: تعطیلات میانی دهه کرامت به 
مناسبت سالگرد رحلت امام خمینی)ره( و قیام ۱۵ خرداد زمینه سفر 

یک میلیون و ۶۰۰ هزار زائر به مشهد را فراهم کرد.
وی افزود: حدود ۲۶ هزار زائر خارجی از کشورهای مختلف که ۱۰ هزار 
نفر از آن ها را زائران کشــور عراق تشــکیل می دادند نیز در این ایام به 

مشهد مشرف شدند.
معــاون هماهنگی مدیریت امور زائران اســتانداری خراســان رضوی 
خاطرنشــان کرد: در طول این مدت بیش از ۸۱ درصد ظرفیت اقامتی 

رسمی و موقت مشهد تکمیل شد و مورد استفاده قرار گرفت.
گنابادی نژاد یادآور شد: از مجموعه زائران ۱۰ درصد با وسایل حمل ونقل 
ریلی، هشــت درصد با وســایل حمل ونقل هوایی، ۷۰ درصد با وسیله 
حمل ونقل شــخصی و مابقی با ناوگان حمل ونقل عمومی جاده ای به 

مشهد سفر کرده بودند.
وی بیــان کرد: با توجه به توفیق خدمت گذاری که در ایام دهه کرامت 
نسبت به زائران در مشهد داشتیم، امیدوارم با یک تجدید سازماندهی 
شده آمادگی خدمت بیشتر و بهتر به زائران در ایام تابستان فراهم شود.  

 آغاز نصب دستگاه کارتخوان هوشمند 
در نانوایی های چهارمحال و بختیاری

شهرکرد-خبرنگاریادگارامروز-سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی 
چهارمحال و بختیاری گفت: در راستای اجرای طرح هدفمندی یارانه ها 

نصب دستگاه کارتخوان هوشمند در نانوایی های استان آغاز شد.
محمدکاظــم منزوی  از آغاز نصب دســتگاه کارتخوان هوشــمند در 
نانوایی های اســتان خبر داد و اظهار کرد: این اقدام در راستای اجرای 
طــرح هدفمنــدی یارانه ها اجــرا و پس از تکمیل طــرح مرحله دوم 

هدفمندی یارانه ها انجام خواهد شد.
سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی چهارمحال و بختیاری افزود: 
فروش کیلویی نان به صورت آزمایشــی در لردگان اجرا شد و نتایج آن 
در حال بررســی است، اما باتوجه به اینکه نصب کارتخوان هوشمند در 
نانوایی ها بر اســاس تعداد بهتر خواهد بود، همه از یک رویه مشخص 

پیروی می کنند.
وی تاکید کرد: پس از مجهز شــدن نانوایی های ســطح چهارمحال و 
بختیاری به دســتگاه کارتخوان، یارانه به صورت هدفمند به نانوایی ها و 

براساس میزان پخت نان پرداخت می شود.
منزوی بیان کرد: با نصب دســتگاه کارتخوان، تمام نانوایی ها به صورت 
منظــم رصد می شــوند، در مرحله بعــد هر نانوا بر اســاس پخت نان 
یارانه دریافت می کنــد. در ادامه عطاءالله ابراهیمی- رئیس ســازمان 
جهادکشــاورزی چهارمحال و بختیاری در خصوص بحث هدفمندی 
یارانه هــا در بحث نان، اظهار کرد: طرح نصب دســتگاه های کارتخوان 
هوشمند در نانوایی ها اجرا شد، با اجرای این طرح ساماندهی بیش تر بر 

نحوه پخت و توزیع نان صورت می گیرد.
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عضو هیات مدیره فدراسیون صنایع غذایی و کشاورزی با اشاره به دپو کردن رب گوجه فرنگی از سوی تولیدکنندگان، 
گفت: رب از ابتدای ســال جاری تا به امروز 30 تا 40 درصد افزایش نرخ را تجربه کرد این در حالیســت که در حجم 
تولید گوجه فرنگی کاهشی نداشتیم. رسول قملاقی با بیان اینکه کارخانه داران گوجه فرنگی را کیلویی 4 هزار و 600 
تومان از کشــاورزان خریداری می کنند، گفت: تولیدکنندگان رب تصــوری از آینده قیمت گوجه فرنگی ندارند و این 
احتمال را می دهند که قیمت گوجه در ماه های آینده افزایشی شود از این رو رب تولید و آن را دپو می کنند تا بتوانند 
در آینده با قیمت روز آن را عرضه کنند. قملاقی در ادامه با اشــاره به بالا بودن ســرمایه در گردش تولید رب، خاطر 
نشان کرد: کارخانه  ای با ظرفیت تولید روزانه هزار تن رب حداقل به سرمایه در گردش 4,5 میلیارد تومان برای خرید 
گوجه نیاز دارد. به گفته وی؛ کارخانه های بزرگ گوجه را از کشاورزان پیش خرید می کنند. وی افزود: تولید رب برای 
مصرف تابستان فله ای و در زمستان به صورت اسپتیک تولید می شود تا ماندگاری آن بالا برود. کارخانه های کوچکی 
که ســرمایه در گردش لازم را ندارند برای تامین مواد اولیه با مشکل مواجه خواهند شد. عضو هیات مدیره فدراسیون 
صنایع غذایی و کشاورزی با بیان اینکه هزینه گوجه یک قوطی رب 800 گرمی حدود 24 هزار و 500 تومان می شود، 
افزود: 5 هزار تومان هزینه قوطی، 500 تومان هزینه شیرینگ )بسته بندی( و با احتساب سایر هزینه های سر بار قیمت 
یک قوطی گوجه حدود 30 تا 31 هزار تومان برای تولید کننده تمام می شود؛ احتساب 12 درصد هزینه توزیع و 14 

درصد سود در واحدهای خرد در نهایت رب باید قوطی 35 تا 38 هزار تومان بفروش برسد.

رییس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی در مورد مشکلات صنف فروشندگان لوازم خانگی، اظهار داشت: برخی مسائل 
مانند رفتار سازمان امور مالیاتی و همچنین نوع برخورد در لوازم خانگی قاچاق باعث این مشکلات شد. صنف ما معتقد 
اســت که مبارزه با کالاهای قاچاق در انبارها باید صورت بگیرد نه در ســطح عرضه، در حالی که تمرکز بر برخورد با 
فروشندگان شده است. در واقع، در مورد قاچاق کالا هم باید جلوگیری از مبدا باشد و مبادی ورودی باید رصد شود.
اکبر پازوکی با اشــاره به اعتراض فعالان این صنف به نوع برخورد سازمان امور مالیاتی، افزود: بر اساس قانون اصنافی 
که سالانه زیر از ۵ میلیارد تومان خرید و فروش یا تراکنش داشته باشند می توانند به صورت توافقی مالیات پرداخت 
کنند اما بیش از این رقم مشمول پر کردن اظهارنامه و اسناد می شود. اعتراض صنف ما نیز همین موضوع است چون 
مثلًا اگر در صنف ما روزی یک قلم کالا فروخته شــود در سال این رقم تکمیل می شود.پازوکی افزود: خواسته ما این 
است که سازمان مالیاتی این ۵ میلیارد تومان را باید برای برخی از اصناف مانند فروشندگان لوازم خانگی افزایش دهد.

وی گفت: متاســفانه فشار سازمان امور مالیاتی برای روی افراد شناسنامه دار بیشتر است، همه اطلاعات ما در اختیار 
دولت اســت و از تمام پرداخت ها و تراکنش های ما مطلع هســتند و از همین روی فشار بر ما را افزایش می دهند اما 
برای افراد دیگر که تراکنش بانکی هم دارند، این شرایط وجود ندارد و دولت سراغ آنها نمی رود.وی با اشاره به کاهش 
قدرت خرید مردم، گفت: این روزها کارگری که حقوق اش کمتر از یک یخچال است چطور می تواند یک لوازم خانگی 
بخرد به همین روی همانی که دارد را تعمیر می کند. فروش واحدهای صنفی کاهش چشمگیری کرده است از این رو 

مالیات باید بر اساس درآمد افراد باشد.

دارنده مدال طلای پیکارهای کشتی آزاد قهرمانی 
ســال ۱۹۹۳ تورنتــو کانــادا با اشــاره به غیبت 
ســتارگان کشــتی کشــور در جام تختی، گفت: 
شــکل انتخابی های تیم  ملی و دور کردن بزرگان 
کشتی در مسابقات داخلی موجب بی اعتبار شدن 
تورنمنت بین المللی جام تختی شــده است.اکبر 
فلاح گفت: اگر در جام تختی ملی پوشــان مطرح 
حاضر می شــدند به طور حتم سطح مسابقات بالا 
می رفت. با حضور نیافتن ملی پوشــان برتر در این 
تورنمنت، جام تختی به پایین ترین ســطح خود 
رســیده است چرا که برای آن ارزش قائل نشدیم.
وی افزود: به لحاظ داخلی کشتی گیران خوب و با 
انگیزه ای در این رقابت ها حضور داشتند که با این 
وجــود نمی توانند جای بزرگان را پُر کنند. به نظر 
من سطح داخلی بالا بود ولی در سطح بین المللی 
جــام تختی قابل مقایســه با جــام تختی که در 
دهه های گذشــته برگزار می شــد، نبود.سرمربی 
اســبق تیم ملی کشــتی آزاد جوانان ایران یکی 

از علل دیگر حضور نیافتن برخی کشــتی گیران 
مطرح دنیا در جام تختی را تعامل نداشتن کشتی 
کشورمان با این کشــورها دانست و گفت: زمانی 
که به مســابقاتی دعوت می شویم و در آن رویداد 
شرکت نمی کنیم به طبع، کشورهای دیگر نیز در 
جام تختی شرکت نخواهند کرد. برخی حاشیه ها 
و درگیری هایی که کشتی گیران کشورمان در جام 
تختی با نمایندگان ارمنستان در خلال مسابقات 
داشتند، باعث می شود ســال آینده همین تعداد 
کشــور هم در جام تختی حضور پیدا نکنند.فلاح 
گفت: باید چرخه تیم ملی شــفاف تر باشد. قطعا 
جــام تختی مرحلــه ای از قهرمانی کشــور برای 
کشــتی گیران محسوب شــده و با حضور نیافتن 
بزرگان کشتی، آنان خودشان را از این چرخه جدا 
کرده اند.فلاح گفت: از نــکات مهم در چرخه تیم 
ملی نادیده گرفته شدن نقشِ مربیان سازنده است. 
کشتی گیری که در پیکارهای جهانی مدالی کسب 
می کند به طور قطع حاصل زحمت مربیان سازنده 
اســت. با توجه به تعداد انــدک مربیان و حضور 
نیافتن آنان در ســفر و رویدادهای بین المللی، در 
حق آنان ناعدالتی صــورت می گیرد. مگر کمیته 
مربیان نداریم؟ چه کسی این مسئولیت را برعهده 
دارد تا بتواند از حق مربیان سازنده دفاع کند.وی 
بیان کرد: از قبل این ضعف وجود داشته و کمیته 
مربیان قوی در فدراســیون وجود نداشــته است. 
چرا باید مربیان ســازنده در کنار کشتی گیران در 
رویدادهای بین المللی حضور نداشته باشند؟ این 
بدترین نــوع برخورد و از بین بردن انگیزه مربیان 

سازنده است.

یک کشتی گیر سابق:

چرخه انتخابی تیم ملی  شفاف نیست

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس درباره افزایش 
حقوق بازنشســتگان تامین اجتماعــی، گفت: طی 
روزهای گذشته موضوع لزوم اجرای مصوبه شورای 
عالی تامین اجتماعی درخصوص حقوق بازنشستگان 
این ســازمان مورد بررســی قرار گرفت.محمدرضا 
پورابراهیمی افزود: سازمان تامین اجتماعی سازمانی 
غیردولتی اســت و منابع آن نیــز متعلق به دولت 
نیســت، بنابراین دولت برای حقوق بازنشســتگان 
باید مصوبه شــورای عالی تامیــن اجتماعی را مبنا 
قــرار دهد و تصمیم گیری کنــد و هرگونه تغییر در 
آن مغایرت هــای واضحی با مــاده ۹۶ قانون تامین 
اجتماعــی و قانــون بودجــه دارد.وی با اشــاره به 
بررســی امکان تغییر دولت در متن مصوبه، تصریح 
کرد: براساس قانون، ســازمان تامین اجتماعی باید 
درباره حقوق بازنشســتگان متناسب با تورم تصمیم 
بگیرد؛ تورم رســمی کشور اکنون اعلام شده و نکته 
دیگر اینکه یک ریال از منابع پرداختی برای حقوق 
بازنشستگان تامین اجتماعی متعلق به دولت نیست 
بنابراین دولت حق تغییر این مصوبه را نداشت. وی 

افزود: دولت می توانســت یا این موضوع را تصویب 
کند یا عدم تصویب آن را به سازمان تامین اجتماعی 
ارجــاع دهد. در واقع، دولت راســا امــکان تصمیم 
برای حقوق بازنشســتگان تامین اجتماعی را ندارد 
و مبنای حقوق بازنشســتگان مصوبه شورای عالی 
تامین اجتماعی و تائید دولت است.وی با بیان اینکه 
دولت راسا حق تغییر در پرداخت حقوق بازنشستگان 
تامین اجتماعی سراســر کشور را ندارد، گفت: آنچه 
در قانون بودجه مطرح می شود، پرداخت تعهد دولت 
به ســازمان تامین اجتماعی است و دولت حتی یک 
ریال به این سازمان کمک نمی کند، پرداختی دولت 
به سازمان تامین اجتماعی دو ایراد دارد؛ نخست آنکه 
بابت رد دیون دولت، شرکت هایی به تامین اجتماعی 
داده می شود که این شرکت ها به جای کمک به رفع 
مشکلات، دارایی هزینه ساز برای آن ایجاد می کند.

به گفته پورابراهیمی، دومین مشــکل در پرداخت 
بدهی دولت به سازمان تامین اجتماعی، عدم در نظر 
گرفتن نرخ تورم ســالانه در بدهی است به این معنا 
که دولت بدهی خود را براســاس نرخ ســود سپرده 
بانکــی پرداخت می کند در حالی کــه نرخ تورم در 
برخی مواقع تا دو برابر نرخ سود سپرده بانکی است.
وی با بیان اینکه آنچه در قانون بودجه مصوب شده 
مربوط به بازنشستگان نیروهای مسلح ذیل سازمان 
تامین اجتماعی است نه بازنشستگان  سازمان تامین 
اجتماعی در سراسر کشور، ابراز داشت: در طول ۱۰ 
سال گذشته متوســط افزایش حقوق بازنشستگان 
غیر از ســازمان تامین اجتماعــی به مراتب بیش از 

بازنشستگان تامین اجتماعی بوده است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

دولت نباید برای حقوق بازنشستگان تصمیم بگیرد

عضو هیــات مدیره انجمــن تولید کنندگان 
فولاد ایــران درباره میزان قطعی برق صنایع، 
اظهــار کرد: بین 50 تا 90 درصد قطعی برق 
برای صنایع وجــود دارد. صحبت ها مبنی بر 
آن است که قطعی برق در دو ماه از تابستان 
حدود 50 درصد و یک ماه آن نیز 90 درصد 
باشــد. این قطعی ها باعث می شود تا یک ماه 
و نیم تولید فولاد کشــور متوقف شــود. رضا 
شهرســتانی افزود: تولید فــولاد ماهانه دو و 
نیم میلیون تن برآورد شــده اســت حال با 
وضعیت موجود سه و نیم تا چهار میلیون تن 
از تولید کم خواهد شد.  نیاز داخلی کشور از 
صنعت فولاد 15 میلیون تن اســت البته این 
مقدار جدا از پروژه هــای جانبی مانند تولید 
مسکن یک میلیونی است. برای تولید هر یک 
میلیون مســکن 7 تا 8 میلیون تن فولاد نیاز 
است. شهرستانی در ادامه افزود: شرکت های 
فولادی تصمیمی مبنی بر تاســیس نیروگاه 
داشتند اما نیروگاه نیازمند سرمایه گذار است. 
همچنین گاز مورد نیاز نیز باید تامین شــود 

و تاســیس آن به دو تا سه ســال زمان نیاز 
دارد. عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران درباره کسری تولید گفت: به طور 
کلی تولید داخلی کشور 30 میلیون تن است 
در حــال حاضر اتفاقی کــه رخ می دهد این 
اســت که اگر بحث تولید مســکن وارد مدار 
نشــود که به نظر هم نمی رســد خیلی مورد 
توجه باشد کســری تولید در بخش صادرات 
نمایان می شود که این موضوع باعث کاهش 
ارز آوری می شــود. این کاهش برابر با کاهش 
ســه و نیم تا چهار میلیون تنی تولید خواهد 
بود. شهرســتانی ادامه داد: ایــران به دلیل 
وجود تحریم دارای بازارهای محدودی برای 
صادرات اســت. کشــورهایی که می توانند با 
ایران تجارت داشــته باشند بســیار محدود 
هســتند. جنــگ میــان اوکراین و روســیه 
باعث اعمال تحریم های شــدیدی بر روسیه 
شــد. در نتیجه روســیه وارد بازاری شد که 
تنها کشورهای تحریم شــده در آن فعالیت 
می کننــد و این موضوع باعــث ایجاد رقابت 
بین ایران و روســیه شــده است. عضو هیات 
مدیــره انجمن تولید کننــدگان فولاد ایران 
متذکر شد: کم شدن صادرات فولاد ایران به 
دلیل سیاست های نادرستی است که در پیش 
گرفته شــد که می توان با گذاشتن تعرفه در 
زمــان طلایی بازار یا کمبود برق برای صنایع 
اشاره کرد این سیاست ها  باعث از بین رفتن 

بازارهای صادراتی کشور می شود.

گوناگون

این روز هــا مســتاجران که حــدود ۴۰ درصد 
از جمعیت کشــور را شامل می شــوند، چندان 
حال و روز خوشــی ندارند. بــا توجه به وضعیت 
نامناســب اجاره بهای مســکن در سال جاری و 
رشد سرســام آور اجاره در سال های اخیر امسال 
هم کماکان این افزایش هــا ادامه دار بوده و این 
موضوع تبدیل به یکی از گلایه های جدی اقشار 
متوســط و رو به پایین جامعه شده است چرا که 
در خــلا نظارتی متولیان امر روز به روز اجاره بها 
در حال افزایش است.در همین خصوص وزیر راه 
و شهرســازی گفته است: هزینه مسکن در سبد 
خانوار در شــهر های بزرگ بیــش از ۶۰ درصد و 
در شهر های کوچک به میزان کمتر برآورد شده؛ 
همچنیــن عضو کمیســیون عمــران مجلس از 
رسیدن سهم مسکن در سبد خانوار به ۶۵ تا ۷۰ 
درصد خبر داده است که این امر موجب نارضایتی 

گسترده اقشار ضعیف جامعه شده است.

ارائه زمین ارزان قیمت برای خانه دار   
شدن مردم

حســن محتشــم، کارشــناس حوزه مسکن و 
انبوه ســازی ضمن تأکید بر لــزوم جلوگیری از 
حضور دلالان بازار مســکن، اظهــار کرد: مالکان 
با توجه به افزایــش قیمت ها از نرخ های دولتی 
تعیین شده تبعیت نمی کنند و این موضوع روی 
مســتأجران فشــار مضاعفی را وارد خواهد کرد.

وی با بیان اینکه دولت باید در راســتای خانه دار 
شدن مردم با شهرداری و ارائه اراضی ارزان قیمت 
کمک کند، افزود: قیمت ملک تحت تأثیر مصالح 
ســاختمانی، خدمات، قیمت زمین و سایر موارد 
افزایشی بوده و بر اساس قیمت مسکن، اجاره بها 
تعیین می شود و با به هم خوردن این تناسب از 
عرضه مسکن کاسته خواهد شد.وی تصریح کرد: 
دولت با مشــارکت در بخش خصوصی و با کمک 
شــهرداری ها برای افراد دارای شرایط آپارتمان 
ســازی کند.وی افزود: نرخ ســود تسهیلات در 
جهش تولید مســکن کاهش پیــدا کرده ولی به 
عموم مردم در مســکن دار شــدن کمک شایانی 

نخواهد کرد چراکه افراد فاقد مســکن نقدینگی 
کمتر از ســطح تعیین شــده دارند و در اقساط 
مسکن به مشکل خواهند خورد و احتمالا امتیاز 
خودش را به فروش می رساند.محتشم با اشاره به 
اهمیت عزم دولت برای ساخت خانه های کوچک 
با مشاعات کمتر، گفت: در شهرهای بزرگ کشور 
بیش از 50 درصد حقوق و درآمدها بابت اجاره بها 
صرف می شود و این مشکل اقتصاد کلان کشور 
است.وی با بیان اینکه علاوه بر تولید مسکن ارزان 
قیمت، کنتــرل قیمت ها در کنار کمک و برنامه 
ریزی برای مستأجران دارای اهمیت است، افزود: 
با ایجاد شــغل های کاذب در اقتصاد بهترین کار 
دلالی اســت لذا در همه نقاط کشور بنگاه های 
املاک کشــور رشد داشــته اند که قطعا نیازمند 
ساماندهی است و در گام اول نرخ حق الزحمه در 

دفاتر املاک بایستی کاملا شفاف باشد.

قانونی در حوزه اجاره بها نداریم  

رئیس کمیســیون  محمدرضا رضائــی کوچی، 
عمران مجلس شــورای اســلامی ضمن اشاره به 
بررسی طرح دوفوریتی طرح کنترل و ساماندهی 
اجــاره بها املاک در کمیســیون متبــوع خود، 
گفت : در آســتانه ورود به فصل تابســتان که به 
نوعی فصل نقل و انتقال مســتاجران است، قرار 
داریم اما متاســفانه قانونی در حــوزه اجاره بها 
نداریم و مســتاجران که عموما از اقشــار ضعیف 
جامعه هســتند، در این برهه زمانی با مشکلات 
بســیار زیادی مواجه می شــوند چرا که سالانه 
شاهد افزایش بیش از 50 درصدی اجاره خانه ها 
هستیم.وی عنوان کرد: ستاد ملی مقابله با کرونا 
در چند ســال اخیر برای حمایت از مســتاجران 
مــواردی مصوب کرد  ه طبــق آن برای افزایش 
نرخ اجاره بها ســقف25 درصدی در شهر تهران، 
20 درصدی در کلانشــهرها  و 15 درصدی برای 
سایر شــهرها تعیین شد اما در همه موارد و قرار 
دادها به درستی اجرایی نشد که علت آن نیز عدم 
وجود قانون دائمی مناســب در این حوزه است.

رضایی تاکید کرد: طرح کنترل و ساماندهی اجاره 

بها املاک مسکونی نیز دارای ایرادات بوده و تنها 
کلیات آن به تصویب رسید و جزئیات آن نیازمند 
بررســی و اعمال برخی تغییرات اســت تا ضمن 
ایجاد انگیزه کافی برای موجران جهت اجاره دادن 
املاک خود، مســتاجران نیز توان پرداخت اجاره 
بها را داشــته باشند، ما باید موجران را در جهت 
عرضه واحدهای مسکونی برای اجاره مورد توجه 

و تشویق قرار دهیم.

وام ودیعه مسکن به اسم مستاجر به کام   
صاحب خانه

علی اصغر مرادزاده، رئیس ســابق اتحادیه صنف 
مشاوران معاملات املاک مشهد با اشاره به اینکه 
در حال حاضر رکود بر بازار مســکن حاکم است، 
عنــوان کرد: روند خرید و فــروش ملک به دلیل 
افزایش قیمت مسکن با رکود روبه رو شده است 
و بسیاری از خریداران انتظار کاهش قیمت ها را 
دارند.این کارشناس مسکن افزود: در حال حاضر 
در سال بیش از 100 هزار مسکن جدید مثلا در 
مشــهد نیاز داریم اما متاسفانه در دولت روحانی 
این کمبودها بر روی هم جمع شــد و وعده های 
دولت برای ساخت مسکن ملی نیز محقق نشد که 
حاصــل آن عملکرد ضعیف، وضعیت حال حاضر 
بازار مسکن را رقم زده است.وی تاکید کرد: دولت 
سیزدهم باید چاره ای اساسی برای مشکل مسکن 
بی اندیشد از این رو بازار مصاحل ساختمانی باید 
به ثبات برســد از طرف دیگر هزینه های پروانه 
ساخت و پایان کار شهرداری نیز به صورت فزاینده 
ای افزایش یافته که باید این هزینه ها نیز کاهش 
یابد زیرا تمام هزینه های ســربار باعث بالا رفتن 
قیمت مسکن و در نهایت فشار به مستاجران می 
شــود.وی گفت: در خصوص وام ودیعه مســکن 
نیز شــاهد آن بودیم که به دلیل اینکه این طرح 
کارشناسی نشده بود به جای اینکه به نفع مردم 
شود، به نفع صاحبان خانه شده زیرا صاحبان خانه 
به دلیل افزایش نقدینگی در بازار اجاره بها، میزان 
ودیعه مســکن خود را چندیدن برابر کردند و در 

نهایت این طرح که قرار بود به نفع مستاجر تمام 
شود به نفع موجر تمام شد.

ضرورت تعیین پایه معاملاتی و جدول   
محاسباتی اجاره بهای مسکن

مرادزاده تصریح کرد: دولت باید به واسطه کانون 
کارشناســان دادگستری، پایه معاملاتی و جدول 
محاســباتی تعیین کند تا مشخص شود قیمت 
اجاره در یک منطقه از شــهر با این مشــخصات 
مســکونی چه میزان اســت و اگر کسی خارج از 
عرف میانگین، دریافتی اجاره بها داشت باید مورد 
مواخذه قضایی قرار گیرد.وی با اشــاره به اینکه 
قانونــی در مجلس به منظور صرفــا افزایش 20 
درصدی اجاره بها وجــود دارد ولی این قانون به 
دلیل نبود مبنای برای محاســبه اختلاف قیمت 
دور زده می شود و قراردادهای قبلی برای مستاجر 
جدید نامشخص است افزود: افراد مستاجر از بالا 
شهر به ســمت میانه و حاشیه شهر مشهد و در 
انتها نیز به خارج از شهر هدایت می شوند و این 
نوعی ناهنجاری و به هم ریتختگی ناشی از عدم 
وجود قیمــت های مصوب دولتی اســت و باید 
باتوجه به اینکه موجران به حق خودشــان راضی 

نیستند به این قضیه ورود کند.

بی توجهی علنی به قوانین حوزه اجاره   
بها

وی با بیــان اینکه امروز به قوانیــن حوزه اجاره 
بها توجهی نمی شــود، گفت: یکــی از قوانینی 

که در ســتاد کرونا مصوب شــد موضوع افزایش 
حساب شــده اجاره بها بود کــه موجرین تا زمان 
شــیوع کرونا تا اعلام وضعیت ســفید از ســوی 
دولــت، اجازه ندارند فشــار به مســتاجران وارد 
کننــد و فقط افزایش 20 درصــدی اجاره بها به 
صورت ســالانه مجوز دارد اما شاهد هستیم این 
قانون نیز عملیاتی نشــده و خیلی از موجرین به 
شورای حل اختلاف رجوع می کنند، حکم تخلیه 
می گیرند و مســتاجر نتوانســته از حق خودش 
دفاع کند.وی با اعلام اینکه شورای حل اختلاف 
می تواند در این زمینه کمک رســانی داشته باشد 
و البتــه قوانین مجلس نیز باید با شــیوه اجرایی 
و کارشناسی شده وضع شــود، افزود: بروکراسی 
قضایی در این زمینه بســیار طولانی است و هر 
روز مســتاجران آواره حاشیه شــهرها می شوند.

مرادزاده گفت: قانون شرایط کرونایی تا زمانی که 
دولت اعلام وضعیت سفید و نابودی کرونا نکرده 
برای مســتاجران باید اجرایی شود و ضمنا قانون 
تصریح کرده که تا سه ماه بعد از اعلام وضع سفید 
کرونایی همین قانون لازم الاجرا اســت و خطاب 
قانون تمامی دستگاه های اجرایی است.بنابراین 
گــزارش، نتایج مطالعات نشــان می دهد خلاف 
ایران، در ســطح جهان دولت هــا حتی آن هایی 
که خط قرمزشان دخالت در بازار و قیمت هاست 
)آزادترین اقتصاد های جهان( به بازار مســکن و 
اجــاره و زمین که می رســند، قانونگذاری کرده، 
در قیمت ها دخالت می کنند و اجازه ســفته بازی 
و دلالی در این بازار ها را نمی دهند تا همچنان با 
این بازار ها به عنوان کالای مصرفی و نه سرمایه ای 

باقی بمانند.

دلیل کوچ بورس بازان
 به بازارهای دیگر چیست

یک کارشناس بازارسرمایه گفت: در حال حاضر با وجود اخبار 
منفی به خصوص در حوزه بین الملل، ریســک ها و تنش های 
سیاسی، پیش بینی های نه چندان مناسبی راجع به وضعیت 
بین المللی وجود دارد که مجموعه این عوامل به ایجاد شرایط 
جدید بازار منتهی شده اســت.مجتبی شهبازی در پاسخ به 
این پرســش که با وجود افزایش نرخ دلار چرا بازار ســرمایه 
با افت روبه رو اســت، گفت: موضوعاتــی از قبیل کمرنگ تر 
شدن موضوع برجام و تصویب قطعنامه شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی همگی سبب شده  تا دید سرمایه گذاران 
در شرایط کنونی نســبت به سرمایه گذاری منفی باشد. بازار 
سرمایه بازاری بسیار ترسو است و ماهیت این بازار علاقه ای به 
ریسک ندارد؛ بنابراین با وجود افزایش دلار، این موضوع مورد 
توجه بازار نبوده و تحت تاثیر ریسک های بین المللی و بزرگتر 
قرار گرفته اســت.بر این اساس تا زمانی که ریسک های کلان 
از سر بازار برداشته نشــود، بازار به نرخ دلار و حتی مباحث 
فاندامنتال و پایه ای مانند گزارش های میان دوره ای شرکت ها 
توجه زیادی نداشته و وضعیت بازار تغییر زیادی نخواهد کرد. 
خروج پول طــی هفته های اخیر نیز نمایانگر همین موضوع 
اســت.البته وضعیت رکودی حتی در برخی مــوارد به طور 
شدیدتری در ســایر بازارها هم وجود دارد، بازارهای خودرو 
و مســکن برخی از این موارد هستند. افزایش نرخ دلار و طلا 
نیز ناشی از شرایط بحرانی کنونی است، موضوعی که در تمام 
کشورهای با شرایط بحرانی وجود دارد.به این معنی که وقتی 
شرایط بحرانی سیاســی و بین المللی شدت پیدا کند اغلب 
دارایی هایی که مورد توجه سرمایه گذاران قرار می گیرد طلا 
و ارزهای خارجی است.وی افزود: با توجه به شرایط فعلی به 
نظر می رسد تا پایان تابستان با حجم بالای معاملات روبه رو 
نخواهیم بود. از طرفی دیگر با توجه به فصل مجامع با توجه به 
اخباری که در خصوص برگزاری مجامع شرکت های مختلف 
منتشر شده اســت، فعلًا اتفاق منفی خاصی در صورت های 
مالی شرکت ها با توجه به اخبار سیاسی و بین المللی هنوز در 
صورت های مالی شــرکت ها دیده نشده است.شهبازی افزود: 
ولی با توجه به وجود فضای منفی شــرایط بازار اصلاح زمانی 
یا اصلاح شاخصی خواهد داشت تا این که جَو ترس در بازار با 
انتشار اخبار مثبت و یا مثبت شدن فضای بین المللی سیاسی 
با تغییر روند بازار رو به رو خواهیم بود.او گفت: در حال حاضر 
با توجه به شــرایط بازار ســکه و اوراق مبتنی بر طلا و بازار 
ارزهای خارجی نقدینگی عمدتــاً در این دو بازار در حرکت 
است. این عوامل سبب شده تا پول از بازارهایی مانند مسکن 

و بورس به سمت این بازارها کوچ کند.

وقتی خط قرمزی برای بازار مسکن کشیده نمی شود

سایه  خلا قانونی بر سر بازار مسکن

عضو هیات مدیره انجمن تولید کنندگان فولاد ایران عنوان کرد؛

احتمال توقف تولید فولاد کشور برای یک و نیم ماه

تشدید نگرانی ها از اقدامات 
خودسرانه مرکز ملی فرش

 

نامگذاری دو مناسبت ملی در یک روز )روز صنایع دستی و فرش در ۲۰ خردادماه(، 
اقدامی است که واکنش فعالان صنعت فرش دستباف کشور را برانگیخته و البته به 
نظر میٰ سد مرکز ملی فرش در قبال این موضوع باید پاسخگو باشد.رئیس اتحادیه 
سراســری تعاونی های فرش دستباف کشور پیرامون این موضوع  گفت: نمی  شود 
دو مناســبت ملی در یک روز تجمیع شود در حالی که از نظر ساختار صنعتی به 
هم مرتبط نیستند.عبدا... بهرامی افزود: فرش یک صنعت مستقل و زیر مجموعه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. حال آنکه حوزه صنایع دستی، فعالیتی زیر 
مجموعه وزارت گردشگری، صنایع دستی و میراث فرهنگی است که وزارتخانه یاد 
شــده متولی موارد فرهنگی محسوب می شود«.وی در پاسخ به این سوال که این 

نامگذاری توسط ریاست مرکز ملی فرش ایران انجام شده و آیا با هماهنگی و تعامل 
بخش خصوصی بوده ؟ گفت: »پیش از این تعاملات و توافقاتی مبنی بر نامگذاری 
روز فرش در شهریورماه انجام شده بود، اما گویا این اتفاق نیفتاده و مرکز ملی فرش 
بدون هماهنگی قبلی و به شــکلی کاملا سلیقه ای اقدام به نامگذاری روز فرش در 
۲۰ خــرداد ماه کرده که این موضوع نه تنها فعالان این صنعت و همچنین بخش 
خصوصی را باچالش های در آینده مواجه خواهد کرد بلکه دلســردی برای فعالان 
این صنعت را به همراه خواهد داشــت.بهرامی با اشــاره به این که نمی شود یک 
روز مختص پدر باشــد، اما همان روز را روز مادر نامگذاری کنند، گفت: باید برای 
صنایع کشــور ارزش قائل شد وقتی قرار اســت روزی برای یک صنعت نامگذاری 
شود، نباید با سایر صنایع در تداخل باشد.وی با اشاره به اینکه نباید صنعت فرش 
را به طور تمام و کمال به حوزه صنایع دستی ربط داد، گفت:  سال هاست که روز 
صنایع دستی در تاریخی مصوب و ثبت شده برگزار می شود. سال گذشته، تمامی 
تــلاش ها بر این بود تا فرش از زیرمجموعــه وزارت صمت به زیرمجموعه وزارت 
گردشگری انتقال یابد که البته این یک امر غیر کارشناسی بود و با تلاش هایی که 

از سوی اتحادیه ها، بخش خصوصی و تعاونی ها صورت گرفت این موضوع منتفی 
شد.بهرامی با اشاره به اینکه فرش یک صنعت مستقل است و به عنوان یک کالای 
تجاری باید در وزارت صمت باقی بماند، گفت: جنس صنایع دســتی و فرش یکی 
نیســت. وزارت صمت، یک وزارتخانه با جنبه بازرگانی است و از آنجایی که عمده 
فعالیت ها در صنعت فرش نوعی فعالیت تجاری محسوب می شود و درآمد ارزی در 
آن  بســیار پر رنگ تر است، باید درباره تعیین یک مناسبت در تقویم ملی کشور 
به نام فرش ملی تجدید نظر شود.وی با انتقاد از وضعیت صنایع دستی کشور نیز 
تاکید کرد: اینکه صنایع دســتی زیرمجموعه وزارت گردشگری و میراث فرهنگی 
قرار گرفته  هم موضوع چندان مطلوبی نیســت. برای همین هم تا به امروز شاهد 
رشد و ارتقا در این حوزه نبودیم. وزارتخانه مذکور تا به امروز چه گلی بر سر صنایع 
دستی زده که بر سر فرش بزند؟ وی همچنین با بیان اینکه باید به ابعاد بازرگانی 
فرش اهمیت داد، گفت:  بخش خصوصی در قالب ۵ یا ۶ تشــکل ملی؛ عضو مرکز 
ملی فرش اســت، اما تا به امروز هیچ کدام از این تشکل ها با نامگذاری روز فرش 

ملی با صنایع دستی در یک روز، موافقت نکرده بلکه همه آنها مخالف هستند.

فوتبال هم متعلق به پولدارها شد
ســرمربی اســبق تیم فوتبال امید درباره وضعیت تیم ملی فوتبال ایران 
پیش از حضور در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، اظهار داشــت: وضعیت بسیار 
نگران کننده و بد است. اگر همه چیز طبق برنامه پیش برود و هماهنگی ها 
به خوبی انجام شــود، باز هم کار ســختی در پیش داریم اما تیم ملی ما 
حتی برای یک بازی تدارکاتی هم مشــکل دارد چه برسد به گرفتن یک 
نتیجــه خوب در جام جهانی. یک ســال پیش زمان بســتن قراردادها و 
انجام هماهنگی ها بود اما حالا به جایی رســیدیم که اگر کشــوری بازی 
دوســتانه با مــا را بپذیرد باید کلاهمان را بــالا بی اندازیم.هومن افاضلی 
با بیان اینکه مشــکلات مربوط به مدیریت و مسئولان فدراسیون است، 
گفت: همه فکر و ذکرها به دنبال ریاست فدراسیون بود و دل کسی برای 
تیم ملی نمی سوخت. انقدر منتظر مشخص شدن تکلیف فدراسیون بودند 
که وقتی برای برنامه ریزی نداشتند. همین الان هم نمی دانیم ۳ ماه دیگر 
چه اتفاقی می افتد و چه کســانی مســئولیت ها را در فدراسیون به عهده 
می گیرند.وی در مورد کیفیت بازیکنــان ایران در جام جهانی گفت : تیم 
ایران از لحاظ فنی ســطح بالایی در آسیا دارد اما باید سطح بازیکنان را 
برای جام جهانی بالا بیاوریم و از نظر ذهنی،آمادگی لازم را برای مقابله با 
بهترین های جهان آماده کنیم تا فکر نکنند پایین تر از حریفان هستند و 
توان شکســت آنها وجود ندارد. لژیونرها در این مسئله خیلی به تیم ملی 
می توانند کمک کنند.سرمربی اسبق تیم فوتبال امید ایران، در خصوص 
دلایل حذف این تیم در رقابت های جام ملت های آســیا، گفت: تیم امید 
ایران بهره بردار اســت و تیم های امید باشــگاهی، تولید کننده. امیدهای 
باشــگاهی باید بازیکنان خوبی را برای تیم ایران بسازند اما در دهه اخیر 
وضعیت تولید بازیکن خیلی تاســف بار بوده، زیرا مدیران و مسئولان تنها 
درگیر منافع مالی خود بودند و با این روند بچه هایی که به دنبال فوتبال 
آمدند، هیچگاه فوتبالیست نمی شوند.وی افزود: معمولا مربی ها و مدیران 
در باشگاه ها، بازیکنانی را برای پایه ها انتخاب می کنند که از خانواده های 
پولدار باشــند و بتوانند منافع اقتصادی خودشــان را تامین کنند. همین 
مســائل باعث شده آنهایی که توان مالی پایین تری دارند، نتوانند در این 

رشته آنطور که باید خود را نشان بدهند

رب گوجه توسط تولید کنندگان دپو می شودبازر لوازم خانگی کساد است
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یک کارشناس ارشــد حوزه انرژی گفت: بنده به شدت 
اعتقاد دارم لوله های گاز ایران را به امارات و کویت وصل 

کنیم که همکاری با عمان می تواند شروع آن باشد.
سیدمهدی حسینی درباره امکان توسعه یکپارچه هنگام 
میدان مشــترک با عمان اظهار داشت: تاریخچه اینکه 
اولین بار در نظر گرفته شــد که میدان هنگام با بوخای 
غربی عمان مشــترک است و باید یکپارچه توسعه داده 
شود، به 25 ســال قبل برمی گردد، بنده زمانی با هدف 
اینکه به صورت مشترک میدان را توسعه دهیم، به عمان 
سفر کردم یکی از سخت ترین مراحل کار روی میادین 
مشــترک تعیین سهم است، آن زمان توافقنامه ای امضا 
کردم که سهم ایران 80 درصد و سهم عمان 20 درصد 
اســت و آنها نیز پذیرفتند. محور توسعه در زمینه این 
میدان گازی-کاندنسیت؛ بیشتر برداشت گاز بوده است، 
عمان برای تاسیســات ال ان جی راس الخیمه نیاز به گاز 
داشــت و قرار بود نفت هم اقتصاد پروژه را تامین کند. 
اما این قضیه پیــش نرفت، دولت در ایران تغییر کرد و 
گروهی از مسئولین فلات قاره اعلام کردند که گاز این 
میدان را برای قشــم لازم داریم بنابراین موضوع منتفی 
شــد تا اینکه طرف عمانی و ایــران هر کدام به صورت 
جداگانه شــروع به تولید کردند. آن زمان ایران به 25 
تا 30 هزار بشــکه تولید نفت رسید و موضوع برداشت 
گاز در محاسبات مطرح نشد، در حالی که در مذاکرات 
اولیه بحث برداشــت گاز و شروع همکاری منطقه ای در 

این حوزه مطرح بود.
وی افزود: بنده به شدت اعتقاد دارم لوله های گاز ایران 
را به امارات و کویــت وصل کنیم که همکاری با عمان 
می تواند شــروع آن باشد، امروز نفت هنگام سال هاست 
کــه تولید و میدان تا حد زیادی تخلیه شــده، بنابراین 
بحث گاز اهمیت دارد و می تواند محور اصلی باشــد. اما 
لازم است ارزیابی مجدد صورت گیرد آیا ارزش دارد که 
تغییر سیاست دهیم و مشترکا با عمان کار کنیم؟ گرچه 
بنده همیشــه اعتقاد داشــته ام که کار مشترک درست 
است، اما با مشــکلاتی هم در این قضیه روبرو هستیم، 
ابتدا اینکه مشــکل تحریم داریم، بنابراین وقتی کشور 
همســایه بنا دارد با ما کار کند برخی نگرانی ها خواهد 

داشــت، نمونه آن را در خزر و شاه دنیز میدان مشترک 
با آذربایجان اســت هرچند امریکا آن را مشمول تحریم 

نکرد.
این کارشــناس ارشــد حوزه انرژی تصریح کرد: در کار 
توســعه ای میدان هنگام مشترک با عمان درست است 
که تحریم ممکن اســت نگرانی هایی بوجود آورد اما آن 
ســوی ماجرا هم اینکه ممکن است امریکا مجوز بدهد 
تحریم نشود، موضوع دیگر اینکه ما برخی محدودیت ها 
در زمینــه انتخاب پیمانکار ثالث داریم تا بتوانیم میدان 
را مشــترکا توسعه دهیم اما عمان در این زمینه که چه 
قراردادی منعقد کنند، امتیاز بدهند و یا مشــارکت در 
تولید داشــته باشند، مشکلی ندارند و ما هنوز به لحاظ 
قوانینی که داریم مشــکلاتی داریــم که البته قابل حل 
اســت. در هر حال از مخــزن و همچنین پروژه مصرف 
گاز در قشــم بایــد ارزیابی مجدد صــورت گیرد و بعد 

تصمیم گیری شود.
وی با بیان اینکه سال هاســت از میدان هنگام برداشت 

می شــود و این موضوع چندان اهمیت ندارد، اصل کار 
مشارکت با کشورهای همسایه است، تاکید کرد: مثلا در 
پارس جنوبی هر کدام از دو کشور ایران و قطر هر میزان 
کــه بخواهند تولید می کنند و چون ما امکانات کمتری 
داریم قطر برداشــت بیشــتری دارد و به این ترتیب به 
میدان آسیب وارد می شــود. در مورد میادین مشترک 
با عربستان، میدان آرش در منطقه بی طرف بین کویت 
و عربســتان، میدان آزادگان مشــترک با مجنون عراق 
هم اوضاع از همین قرار اســت. ما در گذشــته متوجه 
شدیم که ممکن است محدودیت ها اجازه ندهد که روی 
میدان به صورت مشــترک کار کنیــم بنابراین کمیته 
فنی مشــترک با این کشورها تشــکیل دادیم که هراز 
چندگاهی اطلاعات میدان را باهم تبادل می کردند تا به 
میدان آسیب وارد نشود و به بهترین شکل توسعه پیدا 
کند حتی قبل از اقدامات؛ همدیگر را مطلع می کردیم، 
مثلا اگر امارات بنا داشــت در میدان لرزه نگاری انجام 
دهــد از قبل مــا را مطلع می کرد و یا اینکــه اگر قرار 

بود کشتی این کشــور وارد آب های ایران شود ما خبر 
داشتیم و شــرط هم این بود که هر اطلاعاتی از میدان 
حاصل می شــد در اختیار ما هم قــرار می گرفت و این 
کار را تســهیل می کرد. یعنی ما با دانش و همکاری با 
همسایگان کار را جلو می بردیم، حتی در شرایط جنگ 
هم شرایط را تغییر دادیم اما کار را تعطیل نکردیم مثلا 
در میدان مبارک کمیته مشترکی با شارجه داشتیم، با 
قایق تندرو و یــا هلیکوپتر به میدان می رفتیم تا پروژه 

تعطیل نشود.
حسینی بیان داشت: اکنون در میدان آزادگان با مجنون 
عراق مشــترکیم آنها با شل کار را توسعه می دهند، اما 
مــا هیچ کاری نکردیم. بنده به عنوان شــهروند مدعی 
هســتم که ســلامت خودم را روی قــرارداد با ژاپن در 
میدان آزادگان گذاشــتم، اما ژاپنی ها را اخراج کردند، 
در حالی که در ســال 83 مقرر شــده بود 52 ماه بعد 
به تولید 260 هزار بشــکه برســیم و اکنون بعد از 18 
سال هنوز نمی دانیم که چگونه میدان را توسعه دهیم، 
حال آنکه اگر کمیته مشــترک با عراق تشکیل دهیم با 
همان سیاست هماهنگ اطلاعات را تبادل کرده و زودتر 

شروع به تولید خواهیم داشت.
وی درباره توســعه میادین مشــترک با آذربایجان نیز 
گفت: خطــوط مرزی با آذربایجان تعیین نشــده و در 
حوزه خزر خط مرزی نداریم. میدان شاه دنیز در آب های 
آذربایجان قرار دارد که اگر خط مرزی هم کشیده شود 
ما نمی توانیم ادعایی در مورد آن داشته باشیم، ولی در 
عملیات میدان 10 درصد شــریک شدیم و کنسرسیوم 
اروپایی شروع به کار کرد، ما هم به عضویت کنسرسیوم 
درآمدیم. زمانی آذربایجان در نظر داشــت یک میدانی 
را توســعه دهد، با محاسباتی مشــخص شد که میدان 
داخل آب های ایران اســت، در نتیجــه ما اجازه ندادیم 
کار را شروع کنند هرچند مذاکراتی هم با بی پی و شل 
داشــتند، چون منطقه مورد اختلاف بود و شرکت های 
بین المللــی حاضر نیســتند به این شــکل کار کنند و 
ریسک دعوای سیاسی همســایگان را قبول نمی کنند. 
بنابراین آنها عقب کشــیدند، در هر حال خط مرزی با 
اذربایجان و کشورهای حاشیه خزر تعیین نشده و فعلا 

امکان توسعه مشترک چندان منطقی نیست.

معاون وزیر نفت:

هیچ بحثی درباره افزایش قیمت بنزین 
در کشور مطرح نیست

معــاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش فرآورده های نفتی با تاکید بر 
مطلوب بودن ذخیره سازی های سوخت کشور، گفت: هیچ بحثی درباره 

افزایش قیمت بنزین در کشور مطرح نیست.
»جلیل ســالاری« در آئیــن رونمایــی از اجرای آزمایشــگاهی طرح 
بهنگام ســازی فروش )بهنوش( در هوشمندسازی عرضه سی ان جی که 
در مرکز آموزش اندیشــه شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی برگزار 
شد، افزود: جمع آوری کارت های سوخت آزاد جایگاه های عرضه صحت 

ندارد و دولت نیز هیچ برنامه ای مبنی بر افزایش قیمت سوخت ندارد.
وی با اشاره به اهمیت ورود دانش بنیان ها در پروژه های صنعت پالایش، 
تأکید کرد: ضروری است ظرفیت های بخش سرمایه گذاری با شرکت های 
دانش بنیان با یکدیگر تجمیع شده و به اجرای کار و پروژه مبادرت کنند.

معاون وزیر نفت گفت: در این باره به شــرکت های زیرمجموعه تکلیف 
کرده ایم در زمینه همکاری با شرکت های دانش بنیان برنامه ریزی کنند 
و مقرر شــده است همه ساله دست کم پنج قرارداد در این زمینه منعقد 

شود.
سالاری با بیان اینکه ذخیره سازی سوخت در شرایط مطلوبی قرار دارد، 
گفت: چالش و مشــکلی در زمینه تأمین سوخت در کشور وجود ندارد 
و با توجه به ذخیره ســازی مطلوب انجام شده در شرایط فعلی، سوخت 

مایع مورد نیاز حوزه نیروگاهی تأمین می شود.
»علی اکبر نژادعلی«، مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
نیــز در این آئین طی ســخنانی گفت: به منظور اجرایی ســازی بحث 
هوشمندســازی جایگاه های عرضه ســوخت گاز طبیعی اتاق های فکر 
متعددی شکل گرفت و نظرات مطرح و چالش ها بررسی و مطالعه شد.

وی افزود: اجرای این پروژه در دو ســه سال گذشته مغفول مانده بود و 
به رغم تمهیدات، وجود نیرو و مشاوره ها و تکنولوژی لازم، در ابتدای کار 
ادامه فرآیند میســر نبود و با ادامه این روند، نه تنها پروژه به بهره برداری 

نمی رسید، بلکه هزینه هنگفتی را نیز تحمیل می کرد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با تأکید بر اینکه برای 
اجرای طرح بهنگام سازی فروش در هوشمندسازی عرضه سی ان جی در 
جایگاه های عرضه ســوخت گاز طبیعی از ایده ها و افکار نو بهره گرفته 
شــد، بیان کرد: ما پیش از این با پــروژه ای میلیاردی روبه رو بودیم که 
اجــرای آن در قالب طــرح جدید به نفع اقتصاد و صنعت کشــور تمام 

خواهد شد.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تأکید کرد: در این طرح 
به مجوزهایی چون تأکید بر داشتن معاینه فنی خودروها و تأمین امنیت 
و مدیریــت فروش از طریق ارتباطات الکترونیکی تأکید و تمرکز شــده 

است.
نژادعلی تصریح کرد: این پروژه پس از تســت های امنیتی و پدافندی در 
دو جایگاه در پایتخت به صورت پایلوت اجرایی خواهد شــد و در صورت 

حصول نتیجه مثبت اجرای آن به سراسر کشور تسری خواهد یافت.
عدالــت در توزیــع یارانه های بخــش حمل ونقل، زیرســاخت کارآمد، 
انعطاف پذیــری، سیاســت پذیری، کاهش چشــمگیر هزینه ها، افزایش 
شــفافیت و فسادســتیزی، افزایش درآمد دولت از محل تحدید قاچاق 
و انحــراف فرآورده هــا، چابک ســازی و کوچک ســازی دولت همســو 
با سیاســت های اصــل ۴۴ قانون اساســی، مدیریت توزیــع و اعمال 
سیاست های تشــویقی و امکان توسعه طرح های ملی پالایشی از جمله 
اهداف و مزایای اجرای طرح ملی بهنگام سازی فروش در هوشمندسازی 

جایگاه های عرضه سی ان جی در کشور است.
حذف دوربین پلاک خوان و زیرساخت ارتباطی، تجمیع داده های فروش 
به صورت برخط، تسهیم خودکار وجوه دریافتی از مشتریان، رصد آنلاین 
شــرایط فنی و داده های فنــی جایگاه ها و امکان اعمال سیاســت های 
تنبیهی بــرای خودروهای پرخطر از جمله دســتاوردهای این طرح در 

هوشمندسازی جایگاه های عرضه سی ان جی خواهد بود.

مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی بــرق تهران 
بزرگ گفت: بــر اســاس برنامه ریزی ها ظرفیت 
تجدیدپذیرها در تهران تا انتهای امســال به ۱۰ 
مگاوات می رســد و اکنون نیز به منظور مدیریت 
مصرف، بــرق مولدهای خودنگهدار را هر کیووات 

ساعتی ۱۵۰۰ تومان خریداری می کنیم.
کامبیز ناظریان با اشــاره به برنامه های توســعه 
انرژی هــای تجدیدپذیر در تهــران، اظهار کرد: 
مجموعه ای به نام ســاتبا بــا نیروهای متخصص 
در این حــوزه در بدنه وزارت نیرو وجود دارد که 
تدابیر خوبی در راستا اندیشیده اند و قرار شده که 
۱۰ هزار مگاوات انرژی نو در دوره چهار ســاله در 

کل کشور ایجاد شود.
وی با بیان اینکه برنامه هــای متعددی برای این 
مهم تعریف شده است، تاکید کرد: در حال حاضر 
در تهران ۳.۵ مگاوات انرژی تجدیدپذیر در بخش 
خورشیدی وجود دارد که عدد چندان نامطلوبی 
نیســت اما برنامه ریزی که داریم این اســت که 
حــدود ۱۰۰ مگاوات در طول دو ســال آینده به 

ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر اضافه کنیم.
به گفته مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی برق 
تهران بزرگ امســال در حوزه شــهر تهران آنچه 

در دستور کار شــرکت توزیع تهران بزرگ بوده، 
احداث پنج مگاوات انرژی تجدیدپذیر است که به 
عدد ۳.۵ مگاوات اضافه می شود و در کل ظرفیت 
انــرژی تجدیدپذیر تهران بــه ۸.۵ مگاوات تا ۱۰ 

مگاوات افزایش پیدا می کند.

ناظریان با بیان اینکه برنامه ریزی های صنعت برق 
و وزارت نیرو در این راستا طراحی شده که بتوانیم 
تابستان را علی رغم وجود ناترازی به بهترین شکل 

و بدون محدودیت پشت سر بگذاریم.
مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی بــرق تهران 

بزرگ با بیان اینکه مصرف برق شهر تهران بیش 
از ۲۰۰۰ مــگاوات اســت که حــدود ۴۵ درصد 
مصرف کل کشــور را دربرمی گیــرد، اظهار کرد: 
در زمان گرم بار شــبکه تهران به دلیل اســتفاده 
از سیســتم های سرمایشــی اضافه می شود، این 
سیستم های سرمایشی بعضا فرصت بسیار خوبی 

برای مدیریت مصرف هستند.
به گفته ناظریــان علاوه بر این در حوزه مولدهای 
خودتامیــن نیــز بســیاری از ســازمان ها حتی 
مجتمع هــای خانگی و تجاری و بخش هایی دیگر 
که دارای مولدهای خودتامین هســتند می توانند 
در زمــان پیــک از آن کننــد، با اینــکار ضمن 
اینکه بخشــی از بار خود را بــه مولد خودتامین 
منتقــل می کنند و بــرای آن بخش نیز هزینه ای 
نمی پردازنــد صنعت برق نیز کیلووات ســاعتی 
۱۵۰۰ تومان انرژی را از آن ها خریداری می کند.

وی با بیان اینکه این یک فرصت استثنایی است 
که آن دسته از مشترکان می توانند از آن استفاده 
کنند، گفت: پیش بینی ما این اســت که ظرفیت 
صرفه جویی ۱۵۰ مگاوات در شــهر تهران وجود 
دارد و می توان برق ۱۵۰ هزار مشــترک را تامین 

کرد که به نظر عدد بزرگی است.

نفت و انرژی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابــر آراء صــادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان ها ی فاقد 
ســند رسمی مسقر در واحد ثبتی کوهدشت تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان. لذا مشخصات 
متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شــود در صورتی که اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند ، 
می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اســناد و املاک 
محل تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 

مرجع قضایی تقدیم نمایند.

۱_برابر راي شــماره140060325002005218 هیــات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد ســند رسمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك كوهدشت 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي خانم خدیجه منصوري فرزند ملك نیاز خان بشــماره شناسنامه 
4190295957 صادره ازکوهدشــت  در  ششدانگ یك باب عمارت  به مساحت 780,33 مترمربع 
پلاك 87 اصلي واقع در کوهدشــت کوهنانی خیابان  رهبری خریداري از مالك رسمي فرومه خانم 

ملک زاده

۲_برابر راي شــماره140060325002005316  هیات اول  موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد ســند رسمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك كوهدشت 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي  خانم والیه امرائي فرزند عباس بشماره شناسنامه 16139 صادره 
از كوهدشــت درششدانگ یکباب عمارت به مســاحت 155 مترمربع پلاك254 فرعي از 56 اصلي  
واقع در  کوهدشت خیابان نظامی گنجوی خریداري از مالك رسمي آقایان محمد علی و علی جعفر 

هر دو غضنفری

۳_برابر راي شــماره 140060325002005434هیــات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد ســند رسمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك كوهدشت 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي خســرو میري كوهدشت فرزند شه امیر بشماره شناسنامه 
15238 صادره از کوهدشت در ششدانگ  یك باب عمارت به مساحت 394,23 مترمربع در بخشی 
از پلاك 65 اصلي  واقع در کوهدشت خیابان خاقانی کوچه شهید ترکمیر  خریداري از مالك رسمي 

آقاي الهیار عباسی گراوند

۴_برابر راي شماره140060325002005432 هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي 
اراضي و ســاختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك كوهدشت تصرفات 
مالكانه بلامعارض متقاضي  خانم زینب بخت یاري فرزند یعقوب بشماره ملی 4190122084  صادره 
از کوهدشت در ششدانگ یکباب عمارت  به مساحت 242,50مترمربع پلاك 2266فرعي از 1 اصلي  

واقع در کوهدشت کوی پاسداران  خریداري از مالك رسمي آقاي محمد تقی امرایی

۵_برابر راي شــماره 140060325002005338 هیات اول  موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد ســند رسمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك كوهدشت 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي خانم شهناز یاري پور فرزند عزیز بشماره شناسنامه 943 صادره از 
در  ششدانگ یکباب عمارت به مساحت 126 مترمربع پلاك 17 فرعي از 1 اصلي واقع در کوهدشت 

خیابان سپاه کوچه بهار  خریداري از مالك رسمي آقاي نصر اله غضنفری

۶_برابر راي شماره 140060325002004135  هیات اول  موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك كوهدشت 

تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي امین ویسي پور فرزند رضا بشماره شناسنامه 9 صادره 
از کوهدشــت در ششدانگ یکباب عمارت  به مساحت 65,40 مترمربع پلاك1134 فرعي از 56 

اصلي  واقع در نبش چهار راه دارایی خریداري از مالك رسمي آقاي خدامراد ویسی پور

۷_برابر راي شــماره 140060325002005437 هیــات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد ســند رسمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك كوهدشت 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي  حاجي رضا بســاطي ولي آباد فرزند علي محمد بشــماره 
شناسنامه 98 صادره از در ششدانگ یکباب عمارت  به مساحت 150 مترمربع در بخشی از پلاك 52 

اصلي واقع در  کوهشت خیابان فاطمیه  خریداري از مالك رسمي آقاي علیشاه میرزایی

۸_برابر راي شــماره 140060325002005812  هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد ســند رسمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك كوهدشت 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي مســعود رشــیدي فیلي فرزند شــفیع بشماره شناسنامه 
4190321990 صادره از كوهدشت در ششدانگ یك باب عمارت  به مساحت 303,53 مترمربعدر 
بخش از  پلاك 63 اصلي واقع در کوهدشت خیابان سپاه خیابان هفت تیر  خریداري از مالك رسمي 

آقاي خسرو رامین ، قدرت ،یداله ، تورج و رضا شهرت همگی آزادبخت

۹_برابر راي شــماره 140060325002005340  هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد ســند رسمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك كوهدشت 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقای نورخدا ضروني فرزند حاتم بشماره شناسنامه 134 صادره از 
كوهدشت در ششدانگ یك باب انباری  به مساحت 19 مترمربع در بخشی از  پلاك58 اصلي  واقع 

در کوهدشت خیابان شهید حسین رضایی خریداري از مالك رسمي آقاي  بساط آزادبخت

۱۰_برابر راي شــماره 140060325002005411 هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد ســند رسمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك كوهدشت 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي سیداســد علي پناهي فرزند ســید علي نظري بشــماره 
شناسنامه 208 صادره از  در  ششدانگ یکباب عمارت  به مساحت 171,50  مترمربع در بخشی از  
پلاك56 اصلي واقع در روبروی مســجد امام حسین کوچه شهید سیفی  خریداري از مالك رسمي 

آقاي احمد علی کونانی

آگهی اصلاحی
برابر راي شــماره140060325002004200 هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي 
اراضي و ســاختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك كوهدشت تصرفات 
مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي رحیم رشنو فرزند طهماس خان بشماره شناسنامه 4190280801 
صادره از كوهدشت در ششدانگ یك باب دامداری  به مساحت 1913,32 مترمربع بخشی از پلاك 

56 اصلي  واقع درکوهدشت جاده روستای دالاب  خریداري از مالك رسمي آقاي صفر علی امرایی

ریس ثبت اسناد و املاک شهرستان کوهدشت
فرشاد کورانی نیا

بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 
خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول:  ۲۴/۰۳/۱۴۰۱
تاریخ انتشار نوبت دوم ۰۸/۰۴/۱۴۰۱

خبر
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افقی :
 

 1 - از ســازهای بادی - نویســنده اثــر معروف » 

مسخ «
 2 - رنجاندن - سفر کردن

 3 - دوار بــه هم ریخته - رشــته ای که برای یاد 

آوری به دست می بندند
 4 - عروس به خانه بخت میبرد - صدمه و آسیب، 

کارتن باز نشده - صد و یازده
 5 - پایتخت بلژیک

 6 - سی و یک روز گرم
 7 - غیرقابل کشت

 8 - کوشیدن، علم به احکام شرع
 9 - دلدادگی، وابســتگی عاطفــی - طلیعه اعداد، 

عدد نخستین، عدد پیشتاز - نگاتیو
 10 - مچ دســت، نام کتاب دینی زرتشــتی - متاع 

و دارایی

 11 - رفیق ترکی - امر به یافتن، بیهوده
 12 - مخترع کوره ذوب آهن - نزدیک کاشان

عمودي :

 1 - کلمــه همراهی، آش، حرف مشــایعت - عزیز 
شمردن، گرامی داشتن

 2 - از اعیاد فارسیان - شادی و سرور
 3 - آســان، ســهل، بی نقش و نــگار، بی پیرایه - 

پیشکش کردن
 4 - حرف تعجب، تعجب زنانه، گشوده - قصاص - 

درخت زبان گنجشک
 5 - ســتون دیــن، بندگــی و اطاعــت - پرنــده 

خوشبختی - بی حس
 6 - پسر بی ریش

 7 - جرقه آتش، شراره آتش
 8 - محصول آب و صابون - نیم میلیون - جماعت

 9 - صــد متر مربع، واحد ســطح، پســوند فاعلی, 
مخفف اگر - پرهیزگاری - زدنی آدم بهانه گیر

 10 - تسمه و دوال عقب زین، تسمه عقب زین - 
سازمان کشاورزی سازمان ملل

 11 - بی مو - از شعب 24 گانه موسیقی ایرانی
 12 - بارهــای درخــت، بــره ها - ناپســند، خوب 
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دالان اما و اگر و ابهامات توسعه »میدان هنگام«

خرید برق از مجتمع های دارای مولد



»منشور اخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــار دقی ــم، انتش آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

ــه ای ــورت حرف ــانه ای بص ــای رس فعالیت ه
 از اهداف این رسانه است. 

روزنامه  اجتماعی ـ  اقتصادی                                                      	
صاحب امتیاز و مدیر مسئول: حسن نجف وند    	
سردبیر:  زیر نظر شورای سیاست گذاری     	
مدیر  هنری:  فاطمه بازگیر                       	
  نشانی دفتر تهران:  خیابان جمهوری خیابان دانشگاه  	
 کوچه ماستری فراهانی          پلاک 6 طبقه اول 	
سازمان شهرستان ها: 	

تلفن تماس: 66973714-66461770-66373678     -    داخلی 3 	
نشانی دفتر خرم آباد:  خیابان علوی- کوچه شهید شاهرخی- پلاک 9 مجتمع مطبوعاتی 	
	 066  تلفن خرم آباد: 33405109 ـ 066      نمابر: 33438620 ـ
	 yadegar_Emrooz@yahoo.com  : ایمیل
تلگرام و  واتساپ : 09027833627 	
	 www.yadegaremrooz.ir
چاپ: کار و کارگر   02166817317   	

www.yadegaremrooz.ir سه شنبه 24 خرداد ماه   1401 شماره 998

تبشالیـزارمهمـانناخواندهمازندرانـیهاتبشالیـزارمهمـانناخواندهمازندرانـیها
این نشانه را دارید، به پزشک مراجعه کنید؛

 ارتقا سلامت  در خانواده و افزایش امید به زندگی از طریق پیشگیری، آگاه 
سازی، حساس سازی و ارائه خدمات از جمله محورهای برنامه ارتقا سلامت  در 
سطح استان مازندران می باشد. در همین راستا روابط عمومی دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران اقدام به تهیه گزارشی آموزشی کرده است و از زوایای مختلف 
به این موضوع مهم پرداخته است تا برای ساکنان مازندران در ارتباط با سلامت 
شان روشنگری کند. پرداختن به سلامت در حوزه های مختلف زندگی فردی و 

اجتماعی انسان ها ضروری است. 

انسان  بین  بیماری های مشترک  از  یکی  )لپتوسپیروزیس(  علمی  نام  با  شالیزار  تب 
مناطقی که سطح  و  زیاد  بارندگی  با  مناطق  مناطق گرمسیری،  در  است که  دام  و 
برای  متعددی  راه  های  باکتری  این  است  بومی  باشد  می  بالا  زمینی  زیر  های  آب 
ورود به بدن داشته و طیف وسیعی از علائم را بروز می دهد. علائم اولیه این بیماری 
مشابه آنفولانزا است، به همین دلیل تشخیص اولیه آن مشکل بوده و در بسیاری از 
موارد عدم تشخیص درست و به موقع سبب پیشرفت بیماری و دشوار شدن درمان 
را  بیماری  از  ناشی  عوارض  می توان  هنگام  به  تشخیص  با  درحالی که  می شود.  آن 
کاهش داد. به نظر می رسد آگاهی دهی در باره این بیماری به ویژه از لحاظ نحوه 
بیماری زایی و راه  های تشخیص آن، می تواند نقش موثری در ایجاد شناخت بهتر این 
بیماری داشته باشد. در همین راستا روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
با تهیه گزارشی تلاش کرده است تا در اتخاذ راهکارهای پیشگیری و ساکنان استان  

بخصوص شالیکاران زحمتکش مازندران را راهنمایی و کمک کند.

علایم تب شالیزار:
لپتوسپیروز یا تب شالیزار بیشتر در مناطق معتدل آب و هوایی مانند نواحی شمالی 
یاخاک  آب  با  تماس  طریق  از  انسان  به  بیماری   انتقال  راه  شود  می  شایع  ایران 
وتنفس  پوستی  های  خراش  مخاطی  پوستی  آلوده،تماس  آب  یا  غذا  آلوده،خوردن 
آئووسل ها می باشد بیماری تب شالیزار فقط کشاورزان و شالیکاران را درگیر نمی کند 
بلکه برخی صیادان، معدنچیان و کارگران کشتارگاه ها وصیادان را که بدون رعایت 
بیماری  این  خطر  معرض  در  نیز  هستند،  تماس  در  حیوانات  با  بهداشتی  مسائل 
قرار دارند. تب شالیزار به طور کلی از طریق تماس با آب، غذا و خاکی که با ادرار 
حیوانات وحشی و اهلی آلوده شده باشد، به افرادی که با این عناصر در تماس هستند، 
منتقل می شود و در حالت عادی و در صورت محافظت و مراقبت این بیماری منتقل 
نمی شود، اما اگر پوست زخمی و جراحت دیده یا اعضای مخاطی بدن مانند چشم، 
به فرد منتقل  بیماری  آلوده قرار گیرد،  با عناصر  بینی و دهان در معرض و تماس 
اولیه آن مشابه  بروز می دهد. علائم  را  از علائم  بیماری طیف وسیعی  این  می شود. 
آنفلوآنزا و یا کرونا است و به همین دلیل هم تشخیص اولیه آن حتی توسط پزشک 
در صورت انجام نشدن آزمایشات لازم مشکل است در حالی که در بسیاری از موارد، 
آن  درمان  دشوار شدن  و  بیماری  پیشرفت  سبب  بموقع  و  درست  ندادن  تشخیص 
می شود. علائم این بیماری گاهی با »مننژیت« هم اشتباه گرفته می شود به خاطر این 
که با تب، لرز و سردرد شدید همراه می شود. سرفه خشک، تب، سردرد، درد عضلانی، 
تهوع و استفراغ و لرز، درد شکم، درگیری ریه، درد استخوان، احتقان ملتحمه )التهاب 
و قرمزی چشم(، بزرگ شدن غدد لنفاوی، بزرگ شدن طحال و کبد، سفتی ماهیچه ها 
و بثورات جلدی از جمله علایمی است که اگر در این فصل سال به سراغ فردی آمد 

فوری باید به پزشک مراجعه کند و تحت درمان قرار گیرد.

این نشانه را دارید، به پزشک مراجعه کنید:
مهم ترین علامت این بیماری شروع حاد وناگهانی ،تب ،دردهای عضلانی به ویژه درد کمر، 
سردرد، ساق پا و پشت چشم است. البته در 90 درصد موارد فرد بیمار بدون هیچگونه 
عارضه ای بهبود پیدا می کند ولی 10 درصد از بیماران به نوع شدید تب شالیزار مبتلا می شوند 
که در این وضعیت عوارض بعدی مانند گرفتگی کبدی، زردی چشم، تنبلی و نارسایی کلیه، 
دفع نامناسب، بالارفتن سموم بدن، کاهش پلاکت خون، درگیری ریوی و خونریزی مغزی 

به سراغ بیمار می آید.

سابقه تب شالیزار در ایران:
این بیماری ازسال 1376ابتدا دراستان گیلان وسپس در استان های مازندران وگلستان 

ومواردی نیز بصورت انفرادی در استان های فارس ،تهران وسایر نقاط کشور شناسایی وگ 
زارش شده است و از آن سال به بعد هم اطلاع رسانی به صورت گسترده از طریق شبکه 
بهداشت و درمان و مراکز بهداشت روستایی و رسانه ها در دستور کار قرار گرفت تا کشاورزان 
و سایر افرادی که در معرض ابتلا قرار دارند، در دوره زمانی نگران کننده بیشتر مراقبت کنند.

تشخیص بیماری تب شالیزار در صورت مراجعه به پزشک و اظهار درست و بموقع اطلاعات 
نیازمند آزمایش خون و آزمایش اختصاصی از فرد بیمار است. یکی از شیوه های بسیار مناسب 
برای تشخیص این بیماری آزمایش " MAT " است و در صورت مسجل شدن ابتلای فرد به 

تب شالیزار توسط پزشک، با تجویز دارو و رعایت دستورالعمل های بهداشتی، بیماری با 
علائم خفیف تا 5 روز با درمان بهبود می یابد .در موارد شدید ممکن است 

نیاز به درمان 10 تا 14 روز باشد.  

رعایت الزامات بهداشتی راه پیشگیری از ابتلا:
برای بیماری تب شالیزار واکسنی وجود ندارد و بهترین 
راه پیشگیری، رعایت موارد بهداشتی توسط کشاورزان و 
افرادی داست که در معرض این بیماری قرار می گیرند. 
دانستن اطلاعات درباره علایم بیماری کمک بزرگی به 
افراد در معرض خطر است تا بموقع به پزشک مراجعه 
کنند. در پنجم اردیبهشت ماه امسال بود که دکتر علیپور 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران همزمان 
استان، ضمن هشداربه  شالیزارهای  در  نشاء  زمان  آغاز  با 

کشاورزان از آنان خواست در فعالیت های خود برای در امان 
ماندن از این بیماری نکات بهداشتی را رعایت کنند. بنا به اظهارات 

دکتر علیپور، تب شالیزار با اصطلاح علمی »لپتوسپیروز« که به عنوان یک 
بیماری مسری، بومی و فصلی در مازندران و دیگر استان های شمالی شناخته می شود 

هر ساله از اردیبهشت ماه و همزمان با گرم شدن تدریجی هوا و اوج گیری کشت برنج، شایع 
می شود و تا شهریور ماه و پایان زمان برداشت محصول، نگرانی ها در افزایش ابتلا به این 

بیماری در استان ادامه دارد.

تب شالیزار را جدی بگیرید:
به گفته معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران،علت این که از دوره زمانی اردیبهشت 
تا شهریور به عنوان آغاز و پایان نگرانی شیوع تب شالیزار یاد می شود، آن است که مشابهت 
بیماری تب شالیزار با آنفلوانزا، سرماخوردگی و کرونا باعث شده تا این بیماری توسط بیماران 

و خانواده هایشان جدی گرفته نشود 

تب شالیزار مهمان ناخوانده مازندرانی ها:
دکتر علیپورمعاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران  از تب شالیزار به عنوان شایع ترین 

بیماری استان در فصل بهار وتابستان یاد کرد و گفت :  تب شالیزار بیماری بومی است
دکتر عباس علیپور افزود: شالیکاران برای در امان ماندن از تب شالیزار باید نکات بهداشتی را 

باجدیت رعایت کنند و در زمان ورود به اراضی کشاورزی چکمه و دستکش استفاده کنند.
وی آب های راکد سطحی در شالیزار را اصلی ترین عامل ایجاد بیماری تب شالیزار دانست 
و تصریح کرد: کشت برنج به صورت طبیعی نیاز به آب دارد بنابرین شرایط لازم برای رشد 
باکتری »لپتوسپیرا« در شالیزار فراهم می شود. معاون بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران اضافه کرد: شیوع این بیماری در حیوانات با علائم 
خفیف همراه است و حیوان آلوده از طریق ادرار کردن در آب  
باکتری لپتوسپیرا را دفع و به انسان منتقل می کند؛ البته 
امکان پذیر  انسان  به  حیوان  از  بیماری  مستقیم  انتقال 
نیست. وی با بیان این که تب شالیزار در هوای خنک 
و سرد شایع نیست، گفت: تماس با آب های سطحی 
موجب فراگیری این بیماری می شود و تنها کشاورزان 
برخی  و در  ماهی گیران  و  نیستند  در معرض خطر 
موارد شناگرانی که در آبندان و استخرهای مصنوعی 

و طبیعی پا به آب می زنند هم نیز باید مراقب باشند.
دکتر علیپور به برخی شباهت های تب شالیزار با آنفلوآنزا و 
کرونا اشاره کرد و افزود: این بیماری دارای سه مرحله است و 
ابتدا فرد دچار تب و سردرد می شود و سپس بدن درد می گیرد، 
اما قرمز شدن چشم ها مهم ترین علامت بیماری است و در برخی از 

مواقع درد شکمی و تهوع و استفراغ نیز وجود دارد.
وی با بیان اینکه تب و بدن درد جزو علایم مشترک با کرونا است، اضافه کرد: باکتری 
عامل بیماری تب شالیزار در آب زندگی می کند و آب راکد و مزارع بهترین فضا برای رشد 
آن است لذا کشاورزان هنگام کار در شالیزار با پای برهنه و پوست دست زخمی نباشند، زیرا 

باکتری به بدن آنان انتقال پیدا می کند.

مراجعه دیرهنگام به مراکز درمانی ممنوع:
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران یکی از نگرانی های مراکز بهداشتی و درمانی 
استان در ارتباط با این بیماری را مراجعه دیرهنگام به مراکز درمانی برشمرد و توصیه کرد: 
افراد در صورت داشتن یکی از علائم این بیماری که شامل تب، لرز، سردرد، استفراغ و درد 
عضلانی است به پزشک معالج خودشان مراجعه کنند. علیپور با بیان این که هم اکنون 

تعدادی از افراد مبتلا به این بیماری در بیمارستان ها بستری هستند، گفت: خوشبختانه 
تمامی مبتلایان به این بیماری، حال عمومی مساعدی دارند و جان باخته ای به دلیل ابتلا این 

بیماری در سال جاری در استان گزارش نشده است. 

ضرورت استفاده از دستکش و چکمه:
در همین راستا، دكتر فرهنگ بابا محمودی  شایع ترین راه ابتلای به بیماری تب شالیزار در 
كشاورزان را انتقال غیرمستقیم این بیماری از طریق خراش پوستی در حین انجام كار عنوان 
كرد و گفت: با ایجاد خراش در پوست این بیماری از طریق سیستم گردش خون وارد بدن 

می شود و به تمام اعضای بدن سرایت می كند.
مدیر گروه بیماری های عفونی دانشگاه علوم پزشكی مازندران از كشاورزان خواست تا با 
رعایت نكات بهداشتی و استفاده از دستكش برای پیشگیری و جلوگیری از ابتلا به این بیماری 

خطرناك و گاهی مهلك همكاری بكنند.
بیماری تب شالیزار كه به تب برنج، تب شالیكاران و با نام علمی لیتو سیپروز معروف است با 
تب و لرز و سر درد شروع می شود و در مراحل شدیدتر علائم دیگری مثل یرقان و نارسایی 

كلیه به آن افزوده می شود.
باكتری عامل این بیماری از طریق ادرار حیوانات آلوده مثل گاو و گوسفند و بعضی جوندگان 

مثل موش وارد آب ها و محیط اطراف قابل انتقال است.
بیماری لیتوسیپروزدر استان های شمالی كشور گیلان، مازندران و گلستان بیش از بقیه استان 

ها شیوع پیدا كرده است.
این بیماری مخصوص جوامعی است كه غالب افراد آن به كشاورزی و ماهیگیری اشتغال دارند 
و اراضی شالیزاری و آب های سطحی مهم ترین عامل انتقال این بیماری محسوب می شوند 
كه وجود خراش در بدن و ارتباط با خاك آلوده مهم ترین عامل در انتقال این بیماری به 

انسان هاباشد.
اگر فردی با پای برهنه، بویژه زخمی وارد این آب ها شود یا دست خود را در آب های آلوده 
بشوید و یا در آن شنا كند عامل بیماری وارد بدن وی شده و پس از حدود یك هفته علائم 
بیمای ظاهر می شود. دست زدن به طناب آلوده حیوان و یا فضولات آن و هم چنین تماس 

با علف های آلوده می تواند موجب انتقال این بیماری شود.

هشدارها در باره تب شالیزار:
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران درباره شیوع بیماری تب شالیزار دراین استان 
هشدار داد و گفت: باکتری عامل این بیماری می تواند از طریق چشم، مخاط دهان، خراش 

پوست یا منافذ دیگر و یا حتی مجاورت با محیط آلوده وارد بدن انسان شود.
وی نخستین علامت ابتلا به تب شالیزار را تب بالا عنوان کرد و افزود: احساس ضعف و 
خستگی، درد عضلانی و زردی و قرمزی چشم ها، درگیر شدن ریه، قلب و کبد و در موارد حاد 
فوت بیمار را در پی دارد که البته در سال های اخیر به دلیل آنکه کشاورزان به موقع برای درمان 

به پزشک مراجعه می کنند فوتی نداشتیم.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران اظهار کرد: شباهت های میان علائم 
کرونا و تب شالیزار وجود دارد و ممکن است افراد این و بیماری را با یکدیگر اشتباه 
بگیرند، اما باید توضیح داد که  طول دوره کمون تب شالیزار کوتاه است و بین 3 تا 

7 روز علائم خود را نشان می دهد.
وی اضافه کرد: تب شالیزار در شمال شایع تربوده و افراد در صورت بروز علائم باید به 
مراکز درمانی مراجعه کنند. تب شالیزار معمولًا از اواخر اردیبهشت و در فصل نشاء 
افزایش پیدا می کند و در دوره برداشت برنج نیز به دلیل شستن دست با آب حاشیه 
شالیزار ممکن است موجب ابتلای کشاورزان به این بیماری شود این موضوع هشدار 
دهنده است و می طلبد شالیکاران با رعایت دقیق موارد بهداشتی از مبتلا شدن به 
تب شالیزار جلوگیری کنند. او افزود: شالیکاران تا جایی که ممکن است از تجمع و 

کنار هم قرار گرفتن خودداری و فاصله 1.5 متری را رعایت کنند.
وی استفاده از ماسک و کارگر های محلی را نیز به شالیکاران توصیه کرد و افزود: کارگران 

و شالیکاران در موقع صرف غذا، بصورت جداگانه غذا بخورند و در کنار یکدیگر قرار نگیرند.
وی با اشاره به اینکه در هنگام نشا برنج بیماری تب شالیزار نیز به سراغ کشاورزان می آید از 
آنان خواست در موقع کار، حتما از دستکش و چکمه استفاده کنند، چون زخمی بودن دست 

یا پا می تواند زمینه ابتلا به تب شالیزار شود.
او ادامه داد: کشاورزان از آب چاه یا آب زمین شالیزاری به هیچ عنوان برای شرب، شستن 

دست و پا و یا وضو گرفتن استفاده نکنند و حتما از آب تصفیه شده استفاده شود.

بانک قرض الحسنه مهر ایران حدود ۳۵۰ 
میلیارد ریال برای خرید تجهیزات پزشکی 

و آزادسازی زندانیان صرف کرده است. 
بــه گــزارش روابــط عمومــی بانــک 
قرض الحسنه مهر ایران، در گزارش هیأت 
مدیــره بانک به مجمع عمومی، اقدامات 
بانک در حوزه  مسئولیت اجتماعی تشریح 

شد. 
بانک قرض الحســنه مهر ایران نخستین 
بانک کشــور اســت که در راستای اجرای 
بانکــداری اســلامی و بــا مجــوز مجمع 
عمومی مورخ   ۳۰ شــهریور ۱۳۹۹ بخشی 
از منابــع حاصل از دریافت جریمه دیرکرد 
خود را در حوزه مسئولیت اجتماعی و امور 

عام المنفعه هزینه  کرده است. 
بــر همین اســاس بانک در ســال ۱۳۹۹ 
مبلغ ۱۳۰ میلیارد ریال ناشــی از دریافت 
وجه التزام را برای تهیه و توزیع تجهیزات 
پزشــکی  مرتبط با کرونا هزینه کرد. بانک 
قرض الحسنه مهر ایران در سال ۱۴۰۰ نیز، 
مبلــغ ۱۶۰ میلیارد ریــال را از این محل به 
تهیه و  توزیع تجهیزات پزشــکی مرتبط با 
کرونا تخصیص داد. این بانک در مجموع 
۲۹۰ میلیارد ریال را برای تهیه ۲۵هزار قلم 
تجهیزات  پزشکی مقابله با کرونا اختصاص 

داده و در چارچوب طرح شــهید سلیمانی 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
در مراکز  بهداشتی و درمانی سراسر کشور 

توزیع کرده است. 
افــزون بر این، بانک قرض الحســنه مهر 
ایران مبلغ ۵۰ میلیارد ریال را نیز در ســال 
۱۴۰۰ بــه آزادی بانوان زندانی سرپرســت 

خانوار  تخصیص داده است. 
ایــن  موارد تنها بخشــی از اقدامات بانک 
قرض الحســنه مهر ایران در ســال ۲ سال 
گذشته به شمار می رود که آن را به پیشگام 
شــبکه  بانکی کشــور در حوزه مسئولیت 
اجتماعــی و امور عام المنفعه تبدیل کرده 

است. 
پیشتاز در معرفی ابزارهای بانکداری نوین
در بخــش دیگری از گزارش هیأت مدیره 

بانک قرض الحســنه مهر ایران به مجمع 
عمومی، تأکید شــد این بانک بســیاری 
از خدمــات  غیرحضــوری بانکــی را برای 

نخستین بار به جامعه ارائه کرده است. 
افتتــاح حســاب آنلایــن، درخواســت 
تســهیلات آنلایــن، کارت هدیــه آنلاین 
و احــراز هویــت آنلاین ســجام از جمله 
خدماتی اســت که نخســتین  بار از سوی 

بانک قرض الحسنه مهر ایران ارائه شد. 
روند توسعه خدمات غیرحضوری از سوی 
بانک قرض الحســنه مهــر ایران متوقف 
نشــده و گزارش ارائه شده از سوی هیأت 
مدیــره  بانــک به مجمع عمومی، نشــان 
می دهــد ابزارهای بانکداری نوین در این 

بانک همچنان رو به گسترش است. 

معاون اعتبارات بانک توســعه صادرات ایران گفت: ســال گذشــته بالغ بر ۱8۵ هــزار میلیارد ریال 
تسهیلات ریالی و ارزی به مشتریان  این بانک اعطا شده که از رشد ۴۱ درصدی نسبت به سال ۱۳۹۹ 
برخوردار اســت. به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران، "رضا ساعدی فر" با اشاره به 
قراردادهای سپرده گذاری فعال سال گذشته  این بانک با صندوق توسعه ملی، اظهارداشت: صندوق 
توسعه ملی در سال ۱۴۰۰ و در قالب قراردادهای سپرده گذاری ریالی، بالغ  بر۱7 هزار میلیارد ریال با 
هدف کمک به توسعه صادرات غیر نفتی کشوردر اختیار بانک توسعه صادرات ایران قرار داده است. 

وی افــزود: منابع در اختیار بانک توســعه صادرات ایران به بخش ــهای مختلــف اقتصادی اعم از 
کشاورزی، صنایع تبدیلی و  تکمیلی، معدن، صنعت، خدمات فنی و مهندسی)تامین برق، آب و گاز، 

ساختمان، حمل و نقل، انبارداری و ارتباطات( و بازرگانی  داخلی و خدمات تخصیص یافته است. 
ساعدی فر تامین مالی کوتاه مدت، بلند مدت و گشایش اعتبارات اسنادی داخلی ریالی را از اولویت 
هــای اعتباری بانک توســعه  صادرات ایران خواند و افزود: برای ایــن منظور از منابع داخلی بانک، 

صندوق توسعه ملی، بازار سرمایه و منابع خارجی در  دسترس بانک استفاده می شود

مدیرعامل بانک مسکن گفت: تاکنون ۴۵۶ هزار نفر از متقاضیان 
در بانک مسکن افتتاح حساب داشته اند که از این محل ۱۶ هزار  و 

7۰۰ میلیارد تومان نزد این بانک واریز شده است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک مسکن - هیبنا، دکتر محمود 
شــایان  ســهم مردم از واریز آورده ها را ۹ هزار میلیارد تومان و  سهم 
بانــک را 7 هــزار میلیــارد تومان و مجموعاً ۱۶ هــزار و 7۰۰ میلیارد 
تومان عنوان کرد و افزود: در قانون بودجه ســال جاری   ۳۶۰ هزار 

میلیارد تومان تســهیلات بانکی برای نهضت ملی مســکن در نظر 
گرفته شده که بانک مرکزی سهم ۲7 بانک و مؤسسه  اعتباری را 

تعیین و ابلاغ کرده است. 
مدیرعامل بانک مسکن گفت: این بانک قرار است به ۲۲7 هزار واحد 
تسهیلات بدهد که برای امضای قرارداد به دفتر اسناد  رسمی معرفی 
شده اند. شــایان آورده های متقاضیان نهضت ملی مسکن را بسته 
به نوع قرارداد آن ها از ۱۰ تا ۴۰ میلیون تومان عنوان و تصریح کرد: 
 برای برخی واحدها نیز که پیشرفت خوبی داشته اند تا ۱۶۰ میلیون 

تومان واریزی نیز داشته ایم. وی نهضت ملی مسکن را متفاوت با 
مســکن مهر و متقاضی محور دانســت و اظهار داشت: در این طرح 
متقاضی می داند در کدام  پروژه و کدام واحد قرار است ساکن شود؛ 
بنابراین بر اساس میزان پیشرفت پروژه، واریزی خواهد داشت. 

شایان در خصوص نرخ سود تسهیلات مسکن تأکید کرد: در قانون 
بودجه سال جاری نرخ سود نهضت ملی مسکن ۱8 درصد  است، 
اما به اقشار خاص از محل صندوق ملی مسکن مابه التفاوت این 

نرخ سود با سود یارانه ای پرداخت خواهد شد. 

سرپرست بانک توسعه تعاون نقش روسای شعب 
را در تحقــق اهــداف بانک توســعه تعاون بی بدیل 

دانست. 
محمد شیخ حسینی سرپرست بانک توسعه تعاون 
در جلسه با برخی روسای شعب سراسر کشور اظهار 
داشت: همکاران شعب نقشی  بسیار مهم در پیشبرد 
عملیات بانکداری توسعه ای و تحقق اهداف بانک 
دارند و روســای شــعب نیز به صورت اخص در این 

زمینه  ماموریت و رسالتی بی بدیل بر عهده دارند. 
وی افزود: روسای شعب با توجه به تجارب ارزنده 
در خصــوص بکارگیــری محصــولات و طرح ها از 
بینش مناســبی درباره مسائل  اجرایی و فرآیندها 
برخوردارند و از این رو نظر مشورتی آنان در تدوین 
سیاســت های اعتباری و انواع و اقسام برنامه ها و 

طرح ها و  دستورالعمل ها بسیار مغتنم است. 
شیخ حسینی گفت: اعتقادم بر این است که هرم 
مدیریت در موسســاتی از قبیل بانک ها معکوس 
است و در واقع روسای شعب با  مدیریت و عملکرد 
صحیح می توانند در موفقیت و ســربلندی مدیران 

ارشد بانک نیز تاثیرگذار باشند. 
سرپرست بانک توسعه تعاون سرمایه انسانی بانک 
را مزیــت رقابتــی پایدار اعــلام نمود و گفت: گرچه 
بهره منــدی از ابزارهای نویــن،  فناوری های جدید 
و تکنیک هــا و روش هــا و فرآیندهای اثربخش به 

عنوان راهکارهای رقابتی مطرح است؛ مهمترین و 
پایدارترین  مزیت رقابتی مربوط به سرمایه انسانی 

است. 
شــیخ حسینی خاطر نشــان کرد: روسای شعب 
وظایف مدیریتی مهمی بر عهده دارند و آموزه های 
اخلاقی و دینی نیز ایجاب می کند  روســای شعب 
نهایت اهتمام را برای مدارا با زیرمجموعه و همچنین 
کمک به پرورش استعدادها را در فرآیندهای کاری 

مد نظر  داشته باشند. 
وی پرورش اســتعدادها را از مهمترین برنامه های 

بانک در دوره جاری عنوان نمود و گفت: مد نظر است 
تا 150 تا 200 نفر از  همکاران نخبه شناسایی شده و 
در دوره های آموزشــی فشرده و کوتاه مدت حضور 
یابنــد تا زمینه برای پرورش و ارتقای اســتعدادها 
 فراهم گردیده و ذخیره مناسبی به لحاظ مدیریتی 
و ســرمایه انســانی در بانک و حتی شــبکه بانکی 

پدیدار آید. 
سرپرست بانک توسعه تعاون گفت: توجه و احترام 
به سرمایه انسانی بانک بسیار حائز اهمیت است و 

ضمن این که روسای شعب  خود باید مورد احترام 
و تکریم واقع شــوند، و روســای شعب موفق علاوه 
بر تشــویقات ظاهری به لحاظ داشتن اختیار برای 
ارائه  ســرویس ها و خدمات به مشتریان نیز واجد 

شرایط شناخته شوند. 
در ادامه سید باقر فتاحی رییس هیأت مدیره بانک 
توســعه تعاون گفت: یکی از مهمترین محورهای 
برنامــه ای بانــک این اســت که  شــاخص های 
عملکردی بانک به لحاظ ســرانه شــعبه و ســرانه 
نیــروی انســانی به دو برابــر افزایش یابد تا بانک 
به لحاظ شــرایط رقابتی  در موقعیت مناســبی قرار 

داشته باشد. 
وی افزود: بانک توسعه تعاون برای انجام وظایف 
و تکالیــف تخصصی نیازمند تجهیز منابع به میزان 
کافی اســت تا بستر مناسبی  برای اجرای عملیات 

بانکی بر مدار توسعه ای فراهم آید. 
فتاحی خاطر نشان کرد: سرمایه بانک در وضعیت 
کنونی 32 هزار میلیارد ریال است و انتظار می رود 
با تلاش و پیگیری ها،  سرمایه تا پایان سال جاری 
به 50 هزار میلیارد ریال برسد که نشان گر وضع بهتر 

بانک به لحاظ کفایت سرمایه خواهد بود. 
رییــس هیأت مدیــره بانک توســعه تعاون گفت: 
نســبت دارایی ثابت به حقوق صاحبان ســهام در 

این بانک در حدود 75 درصد متعارف  است. 

سرپرست بانک توسعه تعاون : 
نقش روسای شعب در تحقق اهداف بانک توسعه تعاون بی بدیل است

معاون اعتبارات بانک توسعه صادرات ایران اعلام کرد؛

رشد 41 درصدی اعطای تسهیلات در سال 1400 

مدیرعامل بانک مسکن خبر داد؛

افتتاح حساب ۴۵۶ هزار نفر از متقاضیان نهضت ملی در بانک مسکن

 17 هزار و 627  مســکن روســتایی در اقصی نقاط کشور در 15 
ماه اخیر با پرداخت هشــت هزار و 632 میلیارد ریال تسهیلات 
 بهســازی و نوسازی مسکن روســتایی بانک صادرات ایران در 

مقابل حوادث غیرمترقبه مستحکم شدند. 
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، این بانک طی سال 
1400 با پرداخت 14 هزار و 706 فقره تسهیلات حمایتی به  ارزش 
هفت هزار و 249 میلیارد ریال برای نوســازی و بهسازی مسکن 
و احداث حمام روســتایی همانند سال های گذشته سهم مهمی 
 در رفع محرومیت، فقر و مقاوم سازی مسکن و اماکن روستایی 
داشته اســت. همچنین این بانک از ابتدای سال جاری تا نیمه 
 خردادماه دو هزار و 921 مســکن روستایی تسهیلاتی به ارزش 
هزار و 383 میلیارد ریال از بانک صادرات ایران دریافت کرده اند 
و  به این ترتیب این بانک از ابتدای سال 1400 تاکنون با پرداخت 
هشــت هزار و 632 میلیــارد ریال موجب تقویت اســتحکام و 
نوســازی   17 هزار و 627 مسکن روستایی در اقصی نقاط کشور 

شده است. 
بانک صــادرات ایران ســالانه با پرداخت هــزاران میلیارد ریال 
وام قرض الحســنه و حمایت از بخش های مختلف اشــتغال و 
کارآفرینــی و  همچنین ازدواج، مســکن، حــوادث غیرمترقبه، 
زندانیان و بیماران نیازمند، بازنشســتگان، بهســازی و نوسازی 
مسکن روســتایی،  بیماران صعب العلاج، تسهیلات خرید گندم 
و کمــک بــه رونق تولیــد، حمایت از کســب و کارها و اقشــار 
آســیب دیده از کرونا، کمک به  دسترسی بهتر و بیشتر هموطنان 

به منابع بانکی را در دستور کار دارد. 

نوسازی بیش از 1٧ هزار مسکن روستایی 
با تسهیلات بانک صادرات ایران

گام های بلند بانک قرض الحسنه مهر ایران 
در حوزه مسئولیت اجتماعی


